
از وقوع جرم دادگستری  معاون اجتماعی و پیشگیری 
استان قم با اشاره به تشکیل کارگروهی برای ساماندهی 
سرویس های مدارس گفت: رانندگانی که مرتکب بیش از 

دو تصادف شده و مقصر شناخته شوند و یا بیش از سه بار 
مرتکب تخلف سرعت غیر مجاز، سبقت غیرمجاز و عبور از 
چراغ قرمز شده باشند نمی توانند در ناوگان سرویس های 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: 
بر اساس هدفگذاری صورت گرفته تا پایان آبان ماه امسال 
در  گذاری  سرمایه  ریال  میلیارد   ۴۷۵ و  ۱۷هزار  از  بیش 
فعالیت های  افزایش  و  معدنی  صنعتی،  توسعه  راستای 
سیجانی   محمود  شده است.   انجام  استان،  تجاری 

اظهارداشت :میزان تعهد سرمایه گذاری در بخش های یاد 
با  که  بود  ریال  میلیارد   ۵۰۰ و  امسال ۱۶هزار  طی  شده 
این  تلاش صورت گرفته و مشارکت فعال بخش خصوصی 
میزان به صورت ۱۰۰ درصد محقق شده و از برنامه جلوتر 
هستیم. رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم با اشاره 

روزنامه

معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم دادگستری استان قم:

سرویس های مدارس 
ساماندهی می شوند

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم خبرداد:

قم دررتبه دوم کشوردر تامین زمین طرح ملی مسکن
8
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رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم خبرداد:

سرمایه گذاری ۱۷هزار و ۴۷۵ میلیارد 
ریال سرمایه گذاری دربخش صنعت
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با حکم فرمانده کل سپاه پاسداران ؛

»کبیری پور« جانشین فرمانده سپاه استان قم شد
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مدیرکل کمیته امداد استان قم از آمادگی این نهاد برای تبدیل فضاهای اشتغال 
نیازمندان خبر داد. محسن مسعودیان راد که در  به کارگاههای تولیدی برای 
مراسم اهدای ۱۰۰۰ بسته معیشتی و ۱۰ سری جهیزیه مرکز نیکوکاری بقیه الله 
شهرقائم استان قم سخن می گفت، ضمن قدردانی از مردم، خیران و کسانی که 
کمک های خیران را ساماندهی و اثربخش می کنند گفت: کسانی که در مراکز 
نیکوکاری، مساجد و گروههای جهادی برای خدمت رسانی به نیازمندان تلاش 
می کنند از همین قشر خدمت رسان هستند و من از آنها تشکر می کنم. وی 

مأموریت های  بهینه  انجام  در  انسانی  نیروی  اهمیت  بیان  ضمن  قم  شهردار 
و  شهرداری  مشاغل  حرفه ای  و  تخصصی  ابعاد  به  توجه  بر  شهری،  مدیریت 
در  سقائیان نژاد  سیدمرتضی  دکتر  کرد.  تأکید  انتصابات  در  شایسته سالاری 
جلسه شورای مدیران شهرداری با تأکید بر اهمیت توجه به ابعاد مختلف فعالیت 
اظهار  قم  شهرداری  سرمایه  بزرگترین  به عنوان  مجموعه  در  شاغل  نیروهای 
تا امروز فناوری نیز  داشت: سازمان ها بدون نیروی انسانی مفهومی نداشته و 
نتوانسته اهمیت و جایگاه نیروی انسانی را کمرنگ کند و هنوز نیروی انسانی 

مدیرکل کمیته امداد استان قم اعلام آمادگی کرد:
تبدیل فضاهای اشتغال به کارگاه های تولیدی برای نیازمندان 

شهردار قم تاکید کرد :
توجه به ابعاد تخصصی و حرفه ای مشاغل درشهرداری قم
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رییسی در جلسه هیات دولت؛
آیین نامه تعرفه خدمات پرستاری 

هرچه سریع تر اجرایی شود 
مذاکره کننــده  هیــات  رییــس 
ایران گفت: من شــخصا نسبت به 
حصول توافق خوشبین هستم اما 
با توجه به سابقه ناخوشایندی که 
مردم ما از طرف مقابل دارند قطعا 
ســاده اندیش نخواهیم بود.  علی 
باقــری اظهار کــرد: گفت وگوهای 
این دور ســابقه چندماهه دارد. ما 
2وارث مجموعــه ای از تلاش هایــی  2

استاندارقم: 
از ظرفیت های قانونی برای رفع 

موانع تولید استفاده  شود
گفــت:  جمهــوری  رییــس 
تعرفــه  اصــلاح  آیین نامــه 
خدمــات پرســتاری تصویب 
و بــه وزارت بهداشــت ابلاغ 
شده و با توجه به تاکید دوباره 
مقام معظم رهبری درباره این 
موضوع باید هر چه ســریع تر 
اجرایی شــود.  به گزارش روز 
یکشنبه پایگاه اطلاع رسانی 

اســتاندار قم با تاکید بر پیگیری 
تولیــدی  واحدهــای  مشــکلات 
استان با اســتفاده از ظرفیت های 
قانونــی و مقام های ملــی، گفت: 
اهتمام دولت سیزدهم نسبت به 
واگذاری اختیارات به استانداران و 
مدیران استانی می تواند زمینه رفع 
سریعتر موانع تولید را فراهم کند. 

روز  سیدمحمدتقی شاهچراغی  ۱

نگاهی به جزئیات
 لایحه بودجه 

خوشبختانه اتکای بودجه ۱۴۰۱ به درآمدهای غیر پایدار 
کمتر شده است. تراز عملیاتی بودجه در سال ۱۴۰۰، منفی 

۴۶۴ هزار میلیارد تومان بود که الان به منفی ۳۰۰ هزار میلیارد تومان رسیده است.
برآورد دولت در بودجه سال آینده از فروش نفت خام و میعانات گازی نسبتا واقعی است. با 
توجه به گزارش وزارت نفت روزانه یک میلیون بشکه نفت خام و میعانات گازی می فروشیم و 
در لایحه پیشنهادی دولت رقم نفت خام و میعانات گازی یک میلیون و ۲۰۰ هزار بشکه در روز 
پیش بینی شده و هر بشکه ۶۰ دلار و هر دلار ۲۳ هزار تومان است. به نظرم منطقی تر از سال 

گذشته است و اتکای بیشتر روی درآمدهای مالیاتی و گمرکی است.
در بودجه ۱۴۰۱ وابستگی به درآمدهای غیر پایدار مانند فروش اوراق مالی اسلامی و اسناد 
خزانه کمتر شده است. رشد اعتبارات هزینه ای در بودجه ۱۴۰۱ نزدیک به ۵ درصد است 
و افزایش حقوق ها به طور متوسط ۱۰ درصد است که افزایش به صورت پلکانی معکوس 
صورت می گیرد. اعتبارات تملک دارایی های سرمایه ای یا همان اعتبارات عمرانی نسبت به 
سال قبل افزایش پیدا کرده است. بودجه کشور هم منابع عمومی و هم شرکت های دولتی 
و موسسات انتفاعی وابسته به دولت ۳ میلیون و ۶۳۱ هزار میلیارد تومان است که از این 
رقم یک میلیون و ۵۰۵ هزار میلیارد تومان آن مربوط به بودجه عمومی کشور است و بودجه 
موسسات انتفاعی وابسته به دولت هم ۲ میلیون و ۲۳۱ هزار میلیارد تومان است. ترکیب 
منابع پیشنهاد شده در بودجه سال ۱۴۰۱ برای بودجه عمومی کشور، ۵۲۶ هزار و ۷۶۶ 
میلیارد تومان درآمد مالیاتی و گمرکی است که از این رقم ۷۷ هزار و ۷۵۰ میلیارد تومان آن 
حقوق ورودی و مابقی آن درآمدهای حاصل از طریق مالیات است. همچنین برای نفت خام 
و میعانات گازی مجموعا ۳۸۲ هزار میلیارد تومان است. درآمد پیش بینی شده دولت از محل 
واگذاری دارایی های مالی ۸۶ هزار میلیارد تومان است که از این میزان ۵۰ هزار میلیارد تومان 

آن انتشار اوراق مالی و اسلامی است و ۳۶ هزار میلیارد تومان آن فروش اسناد خزانه است.
نه در دولت و نه در مجلس هیچ صحبتی از حذف ارز ۴ هزار و ۲۰۰ تومانی نیست اما 
اختلاف نظر در چگونگی توزیع منابع قانون بودجه برای یارانه ها وجود دارد. ممکن است نظر 
دولت این باشد که منابع تخصیص داده شده مستقیماً به مردم پرداخت شود یا اینکه تصمیم 
بگیرند همان روند پیشین)روند کنونی( ادامه یابد.  اشتراک نظر مهم میان دیدگاه های 
مختلف در رابطه با ارز ۴۲۰۰ تومانی این است که تلاش کنیم از هدر رفت منابع ارزی 
ترجیحی جلوگیری شود یا با نظارت کامل تر بر زنجیره تامین و توزیع کالاهای اساسی از هدر 
رفت و گیری شود را به جیب دلالان نرود. در مجموع هر تصمیمی که برای ارز ترجیحی اتخاذ 

شود، باید آثار و تبعات ناشی از آن در مورد توجه قرار بگیرد.
عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی

فرمانده کل ارتش :

یاوه گویی های رژیم صهیونیستی
 از سر ترس است 

فرمانده کل ارتش با اشاره به یاوه گویی های رژیم صهیونیستی، گفت: سردمداران این رژیم 
منحوس می دانند که اگر ذره ای بخواهند یاوه گویی هایشان را به عمل نزدیک کنند، پاسخی 

درخور دریافت خواهند کرد.
نمایشگاه  افتتاح  آیین  ارتش در  امیر سرلشکر سید عبدالرحیم موسوی فرمانده کل 
توانمندی ها و دستاورد های نیروی دریایی ارتش، اظهار داشت: بحمدالله روحیه حرکت به 
جلو و قانع نبودن به وضع موجود در نیروی دریایی ارتش وجود دارد و همین روحیه موجبات 
پیشرفت تصاعدی این نیرو را فراهم کرده است. وی افزود: پیام اخیر رهبر معظم انقلاب و 
تقریظ ایشان بر گزارش عملکرد ناوگروه ۷۵ نیروی دریایی ارتش ما را به شوق و وجد آورد؛ 
در این پیام فرمانده معظم کل قوا ماموریت ناوگروه ۷۵ را موجب عزت بخشیدن به کشور 
عنوان کردند و در ادامه هم شرط تداوم این افتخارآفرینی را ارتقاء آمادگی های نیروی دریایی 
ارتش برشمردند. سرلشکر موسوی ادامه داد: حرکت همه نیرو های مسلح از جمله نیروی 
دریایی ارتش دنیای استکبار را با یک ابهام مواجه کرده است و اخیرا هم من دیدم که یکی 
از سردمداران آن ها گفته بود که کار های ما هیچ فایده ای ندارد و نمی توانیم جلوی پیشرفت 
ایران را بگیریم. فرمانده کل ارتش با اشاره به یاوه گویی های رژیم صهیونیستی، گفت: 
یاوه گویی صهیونیست ها از سر ترس و وحشت است وگرنه سردمداران این رژیم منحوس 
می دانند که اگر ذره ای بخواهند یاوه گویی هایشان را به عمل نزدیک کنند، پاسخی درخور 
دریافت خواهند کرد و چه بسا آن مهلت حیات شان هم زودتر به پایان برسد. وی در پایان با 
تاکید بر اینکه عزت آفرینی های نیروی دریایی ارتش باید تداوم داشته باشد، تصریح کرد: در 
نیرو های مسلح خیلی وقت است که تحریم ها کارایی خود را از دست داده اند و ماموریت هایی 

که نیرو های مسلح انجام می دهند با اتکاء به توانمندی های داخلی بوده است.

محمد خدابخشی*

استاندارقم: 

از ظرفیت های قانونی برای رفع موانع تولید استفاده شود
استاندار قم با تاکید بر پیگیری مشکلات واحدهای تولیدی استان با استفاده 
از ظرفیت های قانونی و مقام های ملی، گفت: اهتمام دولت سیزدهم نسبت به 
واگذاری اختیارات به استانداران و مدیران استانی می تواند زمینه رفع سریعتر موانع 

تولید را فراهم کند. 
سیدمحمدتقی شاهچراغی روز یکشنبه در جلسه شورای گفت و گوی دولت و 
بخش خصوصی استان طی سخنانی با اشاره به مشکلات بخش خصوصی، 
بیان کرد: باید مباحث دارای اهمیت بیشتر احصاء و تدوین شده و در سفر رییس 

جمهوری به قم مورد پیگیری قرار گیرد.
استاندار قم با بیان اینکه دولت سیزدهم نسبت به واگذاری اختیارات به استانداران 
و مدیران استانی توجه ویژه ای دارد، افزود: امیدواریم بتوانیم گره ها و موانع توسعه 

اقتصادی استان را با تعامل بین مسئولان و بخش خصوصی از میان برداریم.
بدون اتلاف وقت باید برای آرامش مردم تلاش کنیم 

 وی تصریح کرد:باید بدون اتلاف وقت، در راستای وظیفه اصلی خودمان، برای 
ایجاد اشتغال، آرامش و زندگی خوب برای مردم است تلاش کنیم. 

شاهچراغی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به مراحل پایانی ساخت 
نمایشگاه بین الملی قم، بیان داشت: در زمینه مسیر دسترسی این نمایشگاه نیز 

باید از طریق راهکارهای قانونی اقدام شود.
وی همچین اهمیت تامین زیرساخت های شهرک های صنعتی استان را مورد 
توجه قرار داد و گفت: در مواردی که با موانع قانونی مواجه هستیم باید از ظرفیت 

نمایندگان مجلس بهره گرفته شود.
استاندار قم با تاکید بر اولویت حمایت از تولید در دولت و استان قم خاطرنشان 

کرد: در این راستا باید از بسترها و ظرفیت های قانونی بهره گرفته شود.
لزوم تسریع در بهره برداری از نمایشگاه بین المللی قم

استاندار هم چنین عصر روزیکشنبه ازمحل احداث نمایشگاه بین المللی قم 
بازدید کرد. شاهچراغی در این بازدید از نزدیک در جریان پیشرفت طرح و موانع 

تکمیل آن قرار گرفت و دستور پیگیری مسیر دسترسی موقت و احداث پارکینگ 
مورد نیاز این نمایشگاه را در چارچوب ضوابط قانونی صادر کرد.

وی همچنین بر لزوم تسریع در فرایند تکمیل و بهره برداری نمایشگاه با مشارکت 
دستگاه های مسئول و پیمانکار طرح تاکید کرد.

شورای  حمل ونقل  و  عمران  کمیسیون  جلسه  در 
شیوه نامه های  رعایت  لزوم  بر  قم  شهر  اسلامی 
و  ساختمانی  کارگاه های  مجاور  معابر  ایمن سازی 

عارضه سنجی ترافیکی آنان تأکید شد.
و  عمران  کمیسیون  جلسه  شهرنیوز،  گزارش  به 
حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم به منظور استفاده 
ساختمان  نظام مهندسی  سازمان  ظرفیت های  از 
موجود  مشکلات  کاهش  راستای  در  قم  استان 
و  ساختمانی  کارگاه های  مجاور  معابر  ایمن سازی 
عارضه سنجی ترافیکی  با حضور اعضای کمیسیون 
عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم، رئیس 
و نمایندگان سازمان نظام مهندسی ساختمان استان 
قم، معاون و کارشناسان حمل ونقل شهرداری قم در 

سالن جلسات شورای اسلامی شهر قم برگزار شد.
موضوع اصلی جلسه بحث ایمن سازی معابر مجاور 
که  بوده  قم  شهر  سطح  در  ساختمانی  کارگاه های 
تمامی حاضرین بر این مسئله تأکید داشته که نباید 
وضعیت معابر مجاور کارگاه های ساختمانی به گونه ای 
شهروندان  برای  ناگوار  حوادث  بروز  سبب  که  باشد 
شود و باید تمهیداتی اندیشید که کمترین خطرات هم 

شهروندان را تهدید نکند.
مسعود طبیبی معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری 

قم نیز بیان داشت: شورای عالی هماهنگی ترافیک 
شهرهای کشور، سه دستورالعمل و شیوه نامه در این 
پیمانکاران  و  مالکان، مجریان  که  زمینه صادر کرده 
کارگاه های  اطراف  در  را  موارد  این  می بایست 

ساختمانی رعایت کنند.
نظام مهندسی  سازمان  ترافیک  رشته  نماینده 
داشت:  اظهار  جلسه  این  در  قم  استان  ساختمان 
متأسفانه تکمیل برخی از پروژه ها به دلایل مختلفی 
چند سال به طول می انجامد و در این مدت ممکن 
است به دلیل عدم مناسب سازی اطراف کارگاه، مسیر 
عابران پیاده و معابر خودرویی مسدود شده و مشکلاتی 
برای شهروندان ایجاد گردد و گاهاً شاهد بروز برخی 

حوادث باشیم.
ترافیک  عارضه سنجی  بحث  به  اشاره  با  معماریان 
گفت :همه مسئولان مدیریت شهری و کارشناسان 
بلندمرتبه  تأکید دارند که ساختمان های  امر  این  بر 
در سطح شهر قم می بایست پیوست ترافیکی داشته 

باشند.
سازمان  ترافیک  تخصصی  کمیسیون  رئیس 
این  در  نیز  قم  استان  ساختمان  نظام مهندسی 
جلسه، عارضه سنجی ترافیکی برای پروژه های بزرگ 
یادآور  و  برشمرد  مهم  را  شهر  سطح  در  ساختمانی 

شد: درصورتی که به این موضوع توجه لازم  و نظارت 
درستی بر اجرایی شدن آن نشود، شاهد بروز معضلاتی 
خواهیم بود. محمودزادگان عنوان کرد: تدوین سند 
راهبری شهرداری قم موضوع با اهمیتی بوده که باید 
اجرایی شود و تعیین نرخ سفرسازی در شهر قم نیز در 

دستور کار شهرداری باشد.
شهرداری نباید از مشاوران غیربومی در 

پروژه های ترافیکی استفاده کند 
رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان استان قم نیز 
عنوان کرد: پیشنهاد ما این است که این دستورالعمل ها 
اجرایی شود  با شروع عملیات ساختمانی  همزمان 
نظام مهندسی  مرکزی  شورای  در  مسئله  این  که 
ساختمان نیز مطرح و در پیش نویس مبحث ۲۳ قانون 
نظام مهندسی و کنترل ساختمان در مباحث مربوط به 
موضوع ترافیک آمده است، اما مسئله مهم نظارت بر 

اجرایی شدن این دستورالعمل ها است.
امین مقومی ادامه داد: شهرداری نباید از مشاوران 
غیربومی در پروژه های ترافیکی استفاده کند، چراکه 
قمی  شهروندان  ترافیکی  رفتار  و  فرهنگ  از  آنان 
اطلاعی ندارند و باید از ظرفیت و توانمندی مهندسان 
بومی سازمان نظام مهندسی ساختمان استان قم در 

این زمینه استفاده شود.

در جلسه کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم تاکید شد:

لزوم ایمن سازی معابر مجاور کارگاه های ساختمانی
ضرورت رعایت پیوست ترافیکی برای ساختمان های بلندمرتبه 

رییس هیات مذاکره کننده ایران:
نگاه ما به توافق به هیچ وجه 

حداکثری نبوده و نیست

رهبر انقلاب اسلامی در دیدار پرستاران و خانواده شهدای سلامت:

حقایق را روایت نکنید، دشمن با دروغ 
جای ظالم و مظلوم را عوض می کند

تعرفه  پرستاری به طور جدی در این دولت دنبال شود

به همت مرکز قرآن و حدیث کریمه اهل بیت)س ( ؛ 

۱۷۰حافظ کل قرآن و دانش آموخته 
برجسته تجلیل شدند 

  همایش طوبای کرامت به مناسبت دهمین سالگرد تأسیس مرکز قرآن و حدیث 
کریمه اهل بیت)س( به منظورتجلیل از ۱۷۰     حافظ کل و دانش آموخته برگزار شد. 

به گزارش پایگاه خبری آستان مقدس حضرت معصومه سلام الله علیها، به مناسبت 
دهمین سالگرد تأسیس مرکز قرآن و حدیث کریمه اهل بیت)س( همایش طوبای 
کرامت با حضور آیت الله سعیدی و جمعی از مدیران مؤسسات و نهادهای قرآنی استان 
قم برای تجلیل از حافظان کل قرآن کریم و دانش آموختگان این مرکز در شبستان نجمه 

خاتون حرم مطهر بانوی کرامت برگزار شد.
حجت الاسلام والمسلمین سیداحمد مشرف در این همایش با بیان اینکه در ۱۰ 
سال گذشته ۱۱۲ هزار و ۴۵۰ نفر در مرکز قرآن و حدیث کریمه اهل بیت)س( تحت 
آموزش های قرآنی و معارفی قرار گرفته اند، گفت: از این تعداد ۶۵ درصد خواهران و 

۳۵ درصد برادران بوده اند.
وی افزود: در مجموع ۵۰ هزار نفر در کلاس های قرائت، ۲۳ هزار نفر در کلاس های 
حفظ قرآن کریم و بیش از ۳۸ هزار نفر در کلاس های معارفی مرکز قرآن و حدیث شرکت 
کرده اند و ۹۹۰ نفر هم در دوره های تربیت مربی قرآن کریم شرکت کرده اند که پس 
از گذراندن دوره های تکمیلی به عنوان مربی قرآن در سراسر کشور در حال فعالیت 
هستند. رئیس مرکز قرآن و حدیث کریمه اهل بیت)س( با اشاره به اقدامات پیش روی 
این مرکز در دهه دوم فعالیت، به آموزش های قرآنی و معارفی در سطح بین المللی اشاره 
کرد و گفت: در راستای گسترش آموزش های قرآنی و معارفی مرکز قرآن و حدیث کریمه 
اهل بیت)س( از دهه کرامت آموزش های مجازی قرآنی و معارفی به زبان های انگلیسی 

و اردو آغاز شده و آموزش به زبان عربی هم به زودی آغاز می شود.
وی به طرح های قرآنی مرکز قرآن و حدیث کریمه اهل بیت)س( در دهه پیش رو اشاره 
کرد و افزود: برگزاری جلسات ضیافت نور هر شب در شبستان امام خمینی)ره( حرم 
مطهر، طرح چلچراغ در مساجد استان قم و طرح های تخصصی کودک و نوجوان از 
جمله مهمترین دستاوردهای این مرکز علاوه بر فعالیت های گذشته که ادامه خواهد 

داشت است.
مشرف ادامه داد: مرکز قرآن و حدیث کریمه اهل بیت)س( برای هر چه بهتر و 
گسترده تر شدن فعالیت های قرآنی با نهادهای دیگر فرهنگی از جمله حوزه علمیه 
خواهران، مرکز خدمات حوزه های علمیه و دیگر مؤسسات فرهنگی همکاری هایی را 

آغاز کرده است.
گفتنی است در این همایش از ۱۷۰ نفر از حافظان و دانش آموخته برجسته مرکز 
قرآن و حدیث کریمه اهل بیت)س( شامل ۱۰۸ قرآن آموز خواهر و ۶۲ قرآن آموز برادر 
با اهدای لوح تقدیر و متبرکات حرم مطهر حضرت معصومه سلام الله علیها تجلیل به 

عمل آمد.
 

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان قم:

پرستاری از جانبازان مجاهدت
 در راه خداست 

این  از جانبازان  ایثارگران استان قم گفت: پرستاری  امور  و  بنیاد شهید  مدیرکل 
یادگاران هشت سال دفاع مقدس مجاهدت در راه خداست. 

از  به مناسبت گرامی داشت روز پرستار در دیدار  حجت الاسلام حسن هنرمند 
جانبازان و همسرانشان، گفت: همسران جانبازان دوشادوش مجاهدان در راه خدا هم 
در دوران دفاع مقدس هم پس از دوران دفاع مقدس مرحم زخم های مجروحیت بوده 
و با صبر و ایثار خویش خود مجاهدان فی سبیل الله هستند. وی ادامه داد: شما با 
تاسی به حضرت زینب )س(، آن اسوه صبر و ایثار، پرستار ولایت و ارزش های عاشورا، 
توانستید مجاهدانه در کنار یادگاران هشت سال حماسه بایستید و خود اسوه های صبر 
و ایثار باشید. حجت الاسلام هنرمند به مناسبت گرامی داشت روز پرستار ضمن دیدار 
از جانبازان ۷۰درصد دوران دفاع مقدس متین احمدی جعفری و محمد رضا سعادتی 
فردوئی و جانباز مدافع حرم محمد شریف حیدری، از همسران ایثارگر این جانبازان 
سرافراز تقدیر کرد. خاطرنشان می شود: محمد رضا سعادتی در بهمن سال ۱۳۶۱ 
در منطقه فکه به درجه جانبازی رسید، جانباز متین احمدی جعفری در آذر ماه سال 
۱۳۶۶ از ناحیه کمر مورد اصابت تیر دشمنان قرار گرفت و جانباز محمد شریف حیدری 

در بهمن سال ۱۳۹۲ در سوریه مجروح شد و به درجه جانبازی نایل گردید. 
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اقتصاد کشور در گرو سیاست
 خارجی و مذاکرات

مذاکرات ایران و کشورهای مشارکت کننده در برجام برای احیای این توافق در 
شش دور در دولت روحانی برگزار شده اما پس از آن به دلیل نزدیکی به انتخابات 
و تغییر دولت در ایران متوقف شد تا اینکه اخیرا دور جدید مذاکرات برای رسیدن 
به توافق از ۸ آذرماه آغاز شده است. در ابتدای امر علی باقری، مذاکره کننده 
ارشد جمهوری اسلامی ایران، تاریخ مذکور را تاریخ »آغاز« مذاکرات اعلام کرد نه 
»از سرگیری« آن. او همچنین مذاکرات مذکور را مذاکرات »رفع تحریم ها« نامید 
نه مذاکرات »احیای برجام« همانطور که به نظر می رسید دولت سیزدهم توافق 
را نه بر روی آنچه دولت روحانی رقم زده که از مسیری متفاوت آن شروع کرد که 
این مساله نیز در جای خود نیاز به بحث و گفت وگو دارد که در این مقال نمی 
گنجد لکن در نهایت اما به نظر می رسد نتیجه بیشتر از هر چیزی برای اقتصاد و 
مردم ایران مهم است. تغییر نام این توافق به هر دلیلی تغییری در روند کار نخواهد 

داشت.
با توجه به اینکه یکی از محور های تبلیغاتی انتخابات ریاست جمهوری در سال 
۱۴۰۰ از سمت حجت الاسلام رئیسی و حامیان وی بحث شرطی نبودن اقتصاد 
و مذاکرات بود و بعد انتخاب دکتر امیر عبداللهیان به سمت وزیر امور خارجه وی 
در کنفرانسی مطبوعاتی تشریح کرد که سیاست خارجی، برجام  و اقتصاد را به هم 
گره نخواهیم زد و دیپلماسی اقتصادی فعال بدون وابستگی همه چیز به برجام 
خواهیم داشت اما پس از برگزاری دور هفتم مذاکرات احیای برنامه جامع اقدام 
مشترک )برجام( در وین اتریش که مصادف بود با اولین دور مذاکرات در دولت دکتر 
رئیسی و رویکرد منفی طرف های مذاکره کننده به مواضع جمهوری اسلامی پس 
از مذاکرات، شاهد رشد قیمت ارز خارجی، افزایش قیمت طلا و کاهش شاخص 
بورس در داخل کشور هستیم که به عنوان واکنش منفی به نتایج مذاکرات وین 

برآورد می شود که این مساله از چند وجه قابل بررسی و تحلیل است: 
۱- با نگاهی واقع بینانه مشخص است که سیاست خارجی تاثیر شگرفی بر 
اقتصاد داخلی دولتی در جمهوری اسلامی دارد و تاثیری ندارد که اقتصاد را به 
مذاکره گره بزنیم و یا نزنیم بلکه با توجه به تاثیر بسیار زیاد سیاست خارجی بر 

اقتصاد داخلی شاهد تاثیر پذیری بازار داخلی از نتیجه مذاکرات هستیم.
۲- نگاه واقع بینانه به مذاکرات با درک عمیق از دیپلماسی می تواند کشور را به 
این جمع بندی برساند که مذاکره برای صرفا مذاکره راهبردی نخواهد داشت و 
دولت دوازدهم تصمیم بگیرد که در صورت خروج از برجام و عدم انعطاف پذیری؛ 
آینده شکست احیای برجام چه می شود و نتیجه خروج از برجام چیست؟ هزینه 
آن بیشتر است یا فایده آن؟ و اساسا آیا جمهوری اسلامی بدون دسترسی به بمب 
اتم به بازدارندگی مد نظر خواهد رسید و حتی نگاه روسیه و چین به این مساله 

چیست؟
۳- کاملا مشخص است که مساله هسته ای در این بین یک تابعی از شرایط 
سیاسی حاکم بر روابط ایران و آمریکاست و تروئیکای غرب نیز به تبع همگرایی و 
نزدیکی منافع خود با آمریکا از مواضع ایالات متحده حمایت می کنند و تا بهبود 
شرایط فی ما بین ایران و امریکا رسیدن به یک تفاهمی که منافع دو طرف را 
تضمین کند بعید بنظر می رسد کما اینکه برجام را می توان نسخه ای شکست 
خورده در نزدیک کردن مواضع این دو کشور دانست زیرا در داخل کشورهای 
طرف قرارداد مخالفت بسیاری برای این توافق صورت گرفت و در نهایت دونالد 
ترامپ به راحتی این توافق را زیر پا گذاشت لذا برای بهبود و تسهیل در شرایط 
تابعی مثل بحث موشکی و هسته ای ابتدا باید مشکلات اساسی طرفین اصلی 

این مذاکرات تسهیل و حل شود.
۴- ارتباط با همسایگان خصوصا کشورهای منطقه نیز تابع دو متغیر است، 
کشورهای منطقه خاورمیانه تقریبا همگی متحد امریکا هستند و برای ارتباط 
گیری بهتر با ایران نیازمند کسب اجازه از بالاتر دارند لذا یک متغیر تسهیل ارتباط 
با همسایگان، خصوصا کشورهای عربی؛ چگونگی ارتباط ایران با آمریکاست. 
حتی اگر دولت سیزدهم خواستار عدم ارتباط با آمریکا باشد لکن نباید به دنبال 
تنش افزایی بیشتر در منطقه باشد بلکه کاهش تنش ها به ارتباط بهتر کشورهای 
عربی با ایران کمک بیشتری خواهد کرد. متغیر دوم، عربستان است. روابط 
کشورهای عربی تابع کیفیت ارتباط ایران و عربستان است، لذا توقف مذاکرات 
ایران و عربستان علاوه بر واگذاری فضا به دیگر رقبای منطقه ای ایران، برای 
استفاده از شرایط عدم رقابت تحت کنترل با عربستان، مانع ارتباط گیری بهتر و 
تسهیل ارتباطات دولت های عربی با جمهوری اسلامی می شود که قطعا باعث 
تاثیرگذاری بر روند مذاکرات خواهد بود و منافع اقتصادی ایران را نیز تحت تاثیر 

خواهد گذاشت.
تعدد اختلافات فی ما بین جمهوری اسلامی ایران و طرف های مقابل در تمامی 
حوزه ها از جمله امنیتی، نظامی، اقتصادی، هسته ای و حتی مسائل منطقه ای 
تداعی کننده آن است که این روند در پیش گرفته شده نمی تواند به توافقی که 
رفع تحریم ها و بازگشت طرف های مقابل به توافق را منجر شود، لذا باید منتظر 
ماند و دید که آیا طرف های برجام حاضر به نشان دادن انعطاف برای رسیدن به 

توافق می شوند؟
کارشناس ارشد مطالعات خاورمیانه دانشگاه علامه طباطبایی  

معاون اول رییس جمهوری:

 واگن های مورد نیاز کشور از شرکت های 
داخلی فراهم شود

معاون اول رییس جمهوری با تاکید بر لزوم استفاده از توان داخل برای پیشبرد 
طرح های ریلی و تامین واگن های مورد نیاز از شرکت های داخلی، از وزارت راه و 
شهرسازی خواست هر چه سریع تر طرح جامع توسعه راه آهن کشور را تدوین کند. 
محمد مخبر روز یکشنبه در جلسه بررسی برخی پروژه های وزارت راه و شهرسازی 
که به ریاست وی برگزار شد، با اشاره به دانش و توانایی جوانان و شرکت های دانش 
بنیان ایرانی در ساخت واگن قطارهای درون شهری تأکید کرد: جوانان ایرانی 
با وجود تحریم ها و مشکلات توانسته اند دانش ساخت واگن و سیستم رانش 
واگن را به صورت کاملًا بومی در اختیار داشته باشند که این دستاورد می تواند 
در بخش های مختلف مورد استفاده قرار گیرد، بر همین اساس باید نیاز کشور در 

زمینه تأمین واگن از شرکت های داخلی فراهم شود.
 وزارت راه و شهرسازی طرح جامع توسعه راه آهن کشور را تدوین کند

معاون اول رییس جمهوری با تأکید بر اینکه باید در طرح های توسعه ای ریلی 
کشور منافع مردم و سایر بخش ها تأمین شود، از وزارت راه و شهرسازی خواست 
تا هر چه سریعتر طرح جامع توسعه راه آهن کشور را بر اساس رفع نیازهای حمل 
و نقل درون و برون شهری و همچنین باربری کشور تدوین کند. همچنین در این 
جلسه معاون عمران و توسعه امور شهری و روستایی وزیر کشور و رئیس سازمان 
شهرداری ها و دهیاری ها، گزارشی از پروژه تأمین واگن مترویی در کشور و همچنین 
وضعیت خطوط متروی در دست ساخت و بهره برداری ارائه کرد و مقرر شد با رفع 
مشکلات بانکی و برخی چالش ها و موانع  موجود، تأمین واگن های متروی مورد نیاز 

در شهر تهران، کلانشهرهای کشور و حومه تهران هر چه زودتر نهایی شود.
 

سخنگوی دولت:

مردم ایران منتظر استرداد مجرمین مالی 
ساکن کانادا هستند

سخنگوی دولت در واکنش به اقدامات نمایشی دولت کانادا در سالروز جهانی 
حقوق بشر، نوشت: مردم ایران منتظر استرداد مجرمین مالی ایرانی ساکن در کانادا 
و بازگشت اموال عمومی به تاراج رفته هستند.  علی بهادری جهرمی در حساب 
کاربری خود در توییتر نوشت: اقدامات نمایشی دولت کانادا در سالروز جهانی 
حقوق بشر پاسخگو نیست.   رییس شورای اطلاع ¬رسانی دولت افزود: مردم ایران 
منتظر استرداد مجرمین مالی ایرانی ساکن در کانادا و بازگشت اموال عمومی به 

تاراج رفته هستند. هرچند انتهای نمایشنامه بهشت اختلاسگران جز این نیست.

مبین عبدی*

اخبار

فرمانده نیروی هوافضای سپاه :

»نهضت مقابله اتلاف منابع« 
در کشور راه اندازی شود

 فرمانده نیروی هوافضای سپاه، بهترین راه مدیریت حال حاضر کشور را جلوگیری 
از اتلاف منابع دانست و گفت: موثرترین کاری که دولت در برهه کنونی می تواند انجام 
دهد »راه اندازی نهضت مقابله با اتلاف منابع« است که ۴۰ تا ۵۰ درصد منابع را ظرف 

چند سال  بازمی گرداند. 
سردار سرتیپ پاسدار امیرعلی حاجی زاده  در جمع فرماندهان، مدیران، اساتید 
و دانشجویان دانشگاه جامع امام حسین )ع(  با بیان اینکه بسیاری از مناسبت های 
تقویمی  قبل و بعد از انقلاب، ریشه در جنایت های استکبار جهانی به ویژه آمریکا دارد، 
گفت: با نگاهی به وقایع قبل انقلاب چون کودتای ۲۸ مرداد و ۱۶ آذر سال ۱۳۳۲ 
متوجه می شوید که دشمنی آمریکایی ها به دوران بعد از انقلاب مربوط نمی شود، بلکه 

موضع آنها قبل از انقلاب هم با ما خصمانه بود.
 فرمانده نیروی هوافضای سپاه از منطقه غرب آسیا به عنوان قلب جهان نام برد و 
افزود: ذخایر و ثروت های مادی بسیار و نخبگان علمی برجسته در این منطقه بوده و از 

این رو دشمنان طماع می خواهند در این منطقه، سلطه داشته باشند.
سردار حاجی زاده با بیان اینکه آمریکایی ها در گذشته با به راه انداختن جنگ، درپی 
برده داری بودند، گفت: امروز برده داری و جنگ آنها نوین شده و به انسان ها اجازه 

می دهند در مسیر ریل گذاری اهداف و خواسته های استعماری آنان حرکت کنند.
وی افزود: این جنگ در غالب جنگ فرقه ای از داخل کشورهای منطقه خاور میانه و 
بخشی از قاره آفریقا به راه افتاده و با طراحی این گونه جنگ ها توسط اندیشکده های 
غربی و سازمان های جاسوسی انگلیس، آمریکا، اسراییل و فرانسه و تشکیل گروه های 

تکفیری مثل داعش، جنگ را با هزینه برخی کشورهای منطقه اداره می کنند.
فرمانده نیروی هوافضای سپاه در ادامه تصریح کرد: غربی ها به این نتیجه رسیده اند 
که در حوزه نظامی و امنیتی نمی توانند هیچ غلطی بکنند و روش های ضربه زدنشان 
نیز متفاوت با گذشته است. آنها به دنبال القای این تفکر هستند که حاکمیت دینی، 
نمی تواند پاسخگوی نیاز مردم باشد و کشور را اداره کند. لذا به دنبال تفرقه افکنی در 

جامعه و ناامید سازی و جذب نخبگان هستند تا طرح های خود را پیاده سازی کنند.
غربی ها در حوزه نظامی هیچ غلطی نمی توانند بکنند 

 سردار حاجی زاده، بهترین راه مدیریت حال حاضر در کشور را جلوگیری از قاچاق کالا 
و اتلاف منابع کشور دانست و تصریح کرد: به نظر من موثرترین کاری که دولت در برهه 
کنونی می تواند انجام دهد »راه اندازی نهضت مقابله با اتلاف منابع« است و با تشکیل 
کارگروه های تحقیقاتی زبده، ۴۰ تا ۵۰ درصد منابع، ظرف چند سال  برمی گردد تا مورد 

استفاده بهینه قرار گیرد.
سردار حاجی زاده  تاکید کرد: ایران اسلامی با زیرساخت های عظیمی که دارد 
می تواند ثروتمندترین کشور جهان شود؛ با الگوسازی مناسب و به فرموده مقام معظم 
رهبری ارائه روش های میان بر، می توانیم به همه ثابت کنیم که مدیریت دینی و انقلابی 
نه تنها پاسخگوی نیاز مردم است، بلکه می تواند به عنوان نمونه ای مناسب برای دیگر 
کشورها باشد. کما اینکه پیشرفت های ما در برخی حوزه ها، مثل موضوع موشکی و 

ساخت پهپاد، مرهون همین روش است.
همراه  به  عمل  ابتکار  با  را  کشور  مشکلات  حل  سپاه  هوافضای  نیروی  فرمانده 
راهبردهای هدف محور دانست و گفت: ما به فنآوری های خوبی رسیده ایم و تشکل 
های دانشجویی باید هر کدام یک موضوعی را دنبال کنند و کمک فکری مناسبی  به 

مسئولین کشور کنند.

معاون فنی مرکز سلامت محیط و کار وزارت بهداشت:

کارمندان واکسن نزده مشمول جریمه و 
مرخصی اجباری بدون حقوق می شوند

 معاون فنی مرکز سلامت محیط و کار وزارت بهداشت گفت:  کارکنانی که واکسن 
نزدند مشمول مرخصی اجباری بدون حقوق، غیبت و معرفی به هیئت تخلفات و جریمه 

می شوند. 
  محسن فرهادی روز یکشنبه در گفت وگو با خبرنگاران درباره برخورد با کارکنانی که 
واکسن کرونا نزده اند، اعلام کرد: مدیر مجموعه باید بداند که کدام یک از کارمندان 
واکسن زده است یا نه و از روی شماره کارت و کدملی از طریق سامانه وزارت بهداشت 
استعلام کند و این موضوع را چک و کنترل کند که این کارمند چه روزی واکسن زده 

نوبت اول و دوم چه روزی بوده و حتی نوع واکسن زده شده را مشخص کند.
وی افزود:  مسئولان ادارات کدملی کارکنانی که واکسینه نشده و بدون عذر موجه بوده 
اند به آنها اطلاع بدهند و آزمایش سی پی آر  این افراد نیز هر  ۱۵ روز یکبار برای دستگاه 

مربوطه انجام تا اینکه واکسیناسیون  فرد مورد نظر و کارمند انجام گیرد.
فرهادی درباره مجازات واکسن نزده ها گفت: گفتن مجازات خوش آیند نیست.  
امیدواریم به این مرحله نرسد ولی اگر خدای نکرده کارمند اصرار بر عدم واکسن داشته 
باشد در کنار حضور در کار فرد می تواند سرکار نیاید. که به طور طبیعی این موضوع اول 

با مرخصی بدون حقوق آغاز می شود.
وی تصریح کرد: سازمان امور استخدامی کشور اعلام کرده که در برابر این افراد ابتدا 
مرخصی اجباری بدون حقوق و در نهایت غیبت و بعد از آن اگر خدای نکرده ادامه پیدا 
کند فرد به هیئت های تخلفات اداری معرفی می شود و در این راه اختیارات ویژه ای 

سازمان امور استخدامی به مدیران بلافاصل این کارمندان داده است.
فرهادی خاطر نشان کرد:  امیدواریم کارکنانی که واکسن نزدند راضی شوند تا کم کم 
واکسینه بشوند.  وقتی فرد واکسن نمی زند طبیعی است باید هر ۱۵ روز یکبار آزمایشگاه 
برود و این کار هزینه دارد و دولت و دانشگاه علوم پزشکی موظف نیستند به انجام 
این گونه سی پی آر ها.  آزمایشات رایگان برای موارد مشکوک و بیماریابی است. ضمن 
اینکه هزینه های آزمایش برای فرد واکسن نزده دردسر هم دارد و بهترین توصیه این 

است که افراد در اولین فاز فصل شروع به واکسیناسیون کنند.
  

یک نماینده مجلس:

بانک ها به جای بانکداری
 بنگاه داری می کنند

 نماینده مردم میانه در مجلس شورای اسلامی گفت: بانکها به شکل گسترده به جای 
بانکداری، بنگاه داری کرده و با تولید و بخش های مولد همراهی نمی کنند. 

سیدمرتضی حسینی در جلسه علنی روز یکشنبه مجلس شورای اسلامی در نطق 
میان دستور خود گفت: در شعارهای دولت مساله مردمی بودن و از مردم شنیدن و در 
میان مردم بودن تکرار شده است. چرا که اگر ما به معنی واقعی کلمه می خواهیم کنار 

مردم باشیم باید بی امان با فساد و مفسد مبارزه کنیم.
نماینده مردم میانه در مجلس شورای اسلامی، افزود: بسترهای فساد در قوه مجریه 
تشکیل می شود. فرارهای مالیاتی، انحصارهای بی بدیل، سوء استفاده از ارز ترجیحی، 
فعالیت های ناسالم سوداگرانه، قاچاق و امثال اینها، فسادهایی است که باید با پیگیری، 
برنامه و همت با آن مبارزه شود. حسینی با اشاره به مشکلات کشور، گفت: مشکل 
مسکن، اشتغال جوانان، تورم و گرانی، قاچاق کالا و و واردات بی رویه از جمله این 
مشکلات است. در حالی که کشور ظرفیت های فراوانی در بخش آب، نفت، معادن، بازار 
گسترده داخلی، همسایگان، استعدادهای جوانان دارد. البته برای غلبه بر مشکلات 

باید این ظرفیت ها درست شناخته شده و از عناصر مومن و کاردان استفاده شود.

رئیس مجلس شورای اسلامی:

 امیدواریم اولین بودجه مدیریت 
جدید اثرگذار باشد 

رئیس مجلس شورای اسلامی ابراز امیدواری کرد با همکاری و کارشناسی دولت و 
مجلس، اولین بودجه مدیریت جدید اثرگذار باشد.

محمد باقر قالیباف  روز یکشنبه ضمن تقدیر و تشکر از رئیس جمهور که لایحه بودجه 
سال ۱۴۰۱ را تقدیم مجلس کرد گفت: درحقیقت این بودجه هم بودجه دولت است و 

هم بودجه ملت و دقت کنند که کار به درستی انجام شود.
وی افزود: امیدواریم نکاتی را که رئیس جمهور به حق اشاره کردند که همان بحث 
اصلاح ساختار بودجه، کنترل نقدینگی، تورم و شفاف کردن بودجه است بتوانیم به 
درستی پیش ببریم.  اقای قالیباف گفت: ما براساس قانون این بودجه را در حوزه قوانین 
تقسیم خواهیم کرد و در اختیار همه کمسیون ها قرار خواهیم داد و نمایندگان ۱۰ روز 
فرصت دارند پیشنهاد ها را به کمیسیون ها ارائه دهند. وی افزود: همچنین کمیسیون ها 
۱۵ روز فرصت بررسی دارند و در نهایت ۱۵ روز در کمیسیون تلفیق بررسی می شود البته 

اگر کمیسیون تلفیق فرصت بیشتر بخواهد ۱۵ روز دیگر نیز قابل تمدید است.

رهبر معظم انقلاب اسلامی با تاکید بر ضرورت روایت حقیقی »واقعیات جامعه، 
تاریخ انقلاب، دفاع مقدس و حوادث گوناگون ۴۲ سال اخیر« گفتند: اگر حقایق 

را روایت نکنید دشمن با دروغ و تحریف جای ظالم و مظلوم را عوض می کند 
الله  پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، حضرت آیت  به گزارش 
خانواده های  و  پرستاران  از  جمعی  دیدار  در  یکشنبه  روز  صبح  خامنه ای 
شهدای مدافع سلامت، رفتار و سخنان حضرت زینب کبری )سلام الله علیها( 
را نشان دهنده و تجلّی عظمت و قدرت روحی، معنوی و عقلانی جنس زن 
خواندند و با تبیین ابعاد مختلف »ارزش پرستاری و سختی ها و تلخی های 
این شغل شریف«، تقویت جامعه پرستاری در زوایای گوناگون را مطالبه اصلی 
پرستاران برشمردند و تحقق این مطالبه منطقی را وظیفه مسئولان و ضرورتی 

برای حال و آینده کشور و جامعه دانستند.
ایشان با تبریک ولادت حضرت زینب)س( و روز پرستار به تک تک پرستاران و 
فعالان حوزه درمان و سلامت، گفتند: بانوی عظیم الشأن کربلا به همه بشریت 
و تاریخ اثبات کرده است که »زن« با وجود همه تلاش کوته فکرانِ گذشته و حال 
از جمله غربی های مستبد برای تحقیر زن، می تواند اقیانوس عظیمی از صبر و 

تحمل، و قله بزرگی از خردمندی و تدبیر باشد.
رهبر انقلاب صبر و بردباری حضرت زینب)س( در مقابل مصیبت ها را غیرقابل 
توصیف خواندند و افزودند: »ایستادگی و تحمل شهادت ۱۸ نفر از عزیزان از 
جمله برادر بزرگوار و حجت خدا حضرت سیدالشهدا و دو تن از فرزندان حضرت 
زینب«، »صبر در مقابل اهانت های اراذل و اوباشی که آن بانوی با عزت خاندان 
رسول الله را مورد جسارت قرار می دادند«، »تحمل مسئولیت سنگین جمع آوری 
و اداره ده ها زن و کودک داغدار و مصیبت زده« و »صبر زیبا در پرستاری از امام 
سجاد)ع(« جلوه هایی از عظمت روحی و معنوی حضرت زینب به عنوان یک 

زن است.
ایشان در تبیین رفتار خردمندانه و قدرت عقلانی آن بانوی بزرگ، به رفتار 
مدبرانه و سخنان شگفت انگیز حضرت زینب در مقابل حکّام جابر و یاوه گویی 
همچون ابن زیاد و یزید اشاره کردند و گفتند: آن اقتدار تاریخی، در مقابل مردم 
جای خود را به تبیین و سخنانی سرزنش بار می دهد که بعدها به یکی از عوامل 

قیام توّابین در کوفه منجر می شود.
رهبر انقلاب »جهاد روایت و تبیین« را از دیگر ابعاد خردمندی و تدبیر عمیق 
حضرت زینب برشمردند و افزودند: آن حضرت با روایت حقیقی، تأثیرگذار و 

ماندگارِ کربلا، فرصت نداد روایت دشمن بر واقعیت غلبه کند.
ایشان با تکرار تأکیدات گذشته خود درباره ضرورت روایت حقیقیِ »واقعیات 
جامعه، تاریخ انقلاب، دفاع مقدس و حوادث گوناگون ۴۲ سال اخیر« گفتند: اگر 
این کار نشود که در موارد متعدد نشده است، دشمن روایت تحریف آمیز و دروغ 
خود را در افکار عمومی جاری، و با عوض کردن جای ظالم و مظلوم، اقدامات 

مستمر ظالمانه خود را توجیه می کند.
حضرت آیت الله خامنه ای در بخش دیگری از سخنانشان درباره ارزش های 
پرستاری گفتند: نقطه اصلی این ارزشها، کمک به انسان نیازمند یعنی بیمار 

است که در همه مسائل، نیازمند توجه و یاریِ پرستار است.
مستکبران عالم از رنج ملت ایران لذت می برند

رهبر انقلاب، پرستاری را موجب اجر مضاعف الهی دانستند و افزودند: ایجاد 
امنیت خاطر برای بیمار، نزدیکان بیمار و همه مردم از دیگر ارزش های برجسته 

پرستاری است و جامعه پرستاری در واقع به گردن همه ملت حق دارد.
ایشان با اشاره به خوشحالی مستکبران عالم از رنج ملت ایران که در حوادثی 
نظیر »کمک به صدام برای بمباران شیمیایی و ایجاد درد عمیق و رنج جانکاه برای 
مردم شهرهای مرزی ایران« و نیز در مسائلی مانند »تحریم دارویی ملت ایران« 
کاملًا آشکار شده است، افزودند: با توجه به این واقعیات وقتی پرستاران، با تلاش 
و ایثار، لبخند بر لبان بیماران و نزدیکان شان می نشانند، در حقیقت در حال 
مجاهدت در مقابل استکبار کینه توز هستند که این کار، ارزش مضاعف جامعه 

پرستاری در ایران اسلامی است.
رهبر انقلاب در ادامه، طبیعت کار پرستاری یعنی »مشاهده درد و رنج بیماران و 

مراقبت شبانه روزی از آنان« را تلخ و سخت خواندند و گفتند: در بعضی از مقاطع 
مانند دوره دفاع مقدس و یا کرونا این سختی ها چند برابر شده است.

تحمیلی،  جنگ  دوران  در  همچنانکه  افزودند:  خامنه ای  آیت الله  حضرت 
پزشکان و پرستاران و امدادگران در زیر بمباران کار می کردند، در دوره کرونا نیز 
پرستاران با افزایش ساعات کار، کاهش مرخصی ها، حضور در بیمارستان در ایام 
تعطیلات نوروز، و مشاهده دردناک مرگ و میر بیماران و همکاران، سختی هایی 

مضاعف، و خطر ابتلا به بیماری مهلک را تحمل کردند.
ایشان با تأکید بر اینکه ملت باید این سختی ها را درک و آنها را ارزشگذاری 
کند، حضور طیف هایی همچون دانشجویان، طلاب و جوانان برای کمک به 
پرستاران در دوره کرونا را از جمله حقایق درخشان برشمردند و افزودند: این تعهد 
و احساس مسئولیت که در مقاطع مختلفی همچون مبارزات دوران انقلاب و 
دفاع مقدس نیز بروز یافته بود، نشان دهنده هویت پر نشاط، پر تحرک و با وجدان 

ملت ایران است.
رهبر انقلاب، حرکت عظیم علمی کشور را نشانه و محصولی از این هویت 
رویش ساز دانستند و خاطرنشان کردند: قهرمانانی مانند شهیدان سلیمانی، 

فخری زاده و شهریاری از درون این حقیقت و هویت عظیم بیرون می آیند.
ایشان، با اشاره به خلأ روایت هنری از سختی ها و دشواری های کار پرستاری، و 
زمینه ها و مایه های هنری فراوان برای پرداختن به این حوادث گفتند: هنرمندان 
مسئول و متعهد به میدان بیایند و این سرمایه عظیم فرهنگی را در قالب انواع 

هنرها به نمایش بگذارند.
قانون تعرفه گذاری خدمات پرستاری اجرایی شود

حضرت آیت الله خامنه ای سپس موضوع مطالبات پرستاران را مورد تأکید قرار 
دادند و گفتند: مطالبه اصلی پرستاران در یک جمله »تقویت جامعه پرستاری« 

است که ضرورتی برای حال و آینده کشور به شمار می رود.
ایشان افزودند: قضیه کرونا نشان داد که اگر جامعه پرستاری تقویت نشود، در 

بزنگاه ها ضربه خواهیم خورد.
جمله  از  را  پرستاری«  خدمات  تعرفه گذاری  قانون  »اجرای  انقلاب،  رهبر 
مطالبات مشخص پرستاران خواندند و با اشاره به تأکیدات سابق خود در این 
زمینه گفتند: این قانون ۱۴ سال قبل تصویب شده اما متأسفانه تا روزهای آخر 
دولت قبل حتی آیین نامه های اجرای آن تنظیم نشده بود که اصرار دارم در این 

دولت، وزارت بهداشت مسئله تعرفه گذاری را دنبال و اجرا کند.
باید شبکه بهداشت، بازسازی و تقویت شود 

»کمبود پرستار و لزوم تکمیل سرانه آن نسبت به تخت های بیمارستانی«، 
و »مسئله امنیت شغلی« دو مطالبه دیگری بود که رهبر انقلاب تحقق آنها را 
ضروری دانستند و گفتند: در برخی مقاطع از جمله در دوره کرونا فراخوان هایی 
برای کار پرستاری داده شده است اما با پرستاران قراردادهای کوتاه مدت بسته 
شده و پس از مدتی آنها را مرخص کرده اند در حالی که پرستار باید امنیت شغلی 

داشته باشد و نباید همچون کارگر فصلی به آن نگاه شود.
»بازسازی شبکه بهداشت کشور« و »توزیع عادلانه پزشک« دو موضوع دیگری 

بود که رهبر انقلاب در خصوص نظام سلامت بیان کردند.
ایشان با اشاره به آثار و دستاوردهای بسیار خوب نظام سلامت در دهه ۶۰ و 
اوایل دهه ۷۰ با تمرکز بر مقوله بهداشت و پیشگیری، خاطرنشان کردند: البته 
درمان لازم است اما پیشگیری بهتر از آن است و باید شبکه بهداشت، بازسازی و 

تقویت شود تا با هزینه کمتر، سلامت مردم بیشتر تأمین شود.
توزیع پزشک در مناطق مختلف کشور عادلانه نیست 

حضرت آیت الله خامنه ای، توزیع پزشک در مناطق مختلف را ناعادلانه دانستند 
و افزودند: درباره مسئله کمبود یا کافی بودن پزشک اظهارنظر نمی کنم اما توزیع 
پزشک در مناطق مختلف کشور عادلانه نیست که این مسئله باید مورد توجه قرار 

بگیرد.
رهبر انقلاب در پایان سخنانشان، توکل به پروردگار قادر یعنی کار و تلاش در 
عین اعتماد به وعده  برکت و یاری الهی را در همه امور زندگی و کشور راهگشا 
خواندند و ابراز امیدواری کردند فردای ملت ایران بهتر از امروز آن باشد و خداوند، 

ملت ایران را در همه عرصه های مواجهه با دشمنان پیروز و سربلند سازد.
پیش از سخنان رهبر انقلاب اسلامی، دکتر عین اللهی -وزیر بهداشت، درمان 
و آموزش پزشکی- با تقدیر از مجاهدت پرستاران و کادر درمان در ۲۲ ماه مقابله 
با کرونا، به تولید واکسن کرونا در پنج مرکز علمی و تحقیقاتی داخلی و تأمین 
گسترده و تزریق بیش از ۱۱۰ میلیون دوز واکسن اشاره کرد و گفت: تا امروز ۷۴ 

درصد از مردم هر دو دوز و ۸۶ درصد نیز یک دوز واکسن را دریافت کرده اند.
کاهش  پرستاری،  جامعه  دغدغه های  بنیادی  رفع  همچنین  عین اللهی 
هزینه های درمان، تقویت طرح پزشک خانواده و نظام ارجاع، حمایت از تولید 
داخلی دارو و تجهیزات ضروری، توسعه گردشگری سلامت و اجرای صحیح 
سیاست های افزایش جمعیت را از جمله اولویت های وزارت بهداشت، درمان و 

آموزش پزشکی برشمرد.

رهبر انقلاب اسلامی در دیدار پرستاران و خانواده شهدای سلامت:

حقایق را روایت نکنید، دشمن با دروغ 
جای ظالم و مظلوم را عوض می کند

رییس جمهوری گفت: آیین نامه اصلاح تعرفه خدمات 
پرستاری تصویب و به وزارت بهداشت ابلاغ شده و با توجه 
به تاکید دوباره مقام معظم رهبری درباره این موضوع باید 

هر چه سریع تر اجرایی شود. 
ریاست  رسانی  اطلاع  پایگاه  یکشنبه  روز  گزارش  به 
ظهر  از  بعد  رئیسی  ابراهیم  سید  آیت الله  جمهوری، 
یکشنبه در جلسه هیات دولت از اقدامات وزارت نفت 
برای تامین سوخت نیروگاه ها و نیز اقدامات انجام شده 
برای تجهیز خوابگاه های دانشجویی به منظور محافظت 

بیشتر از سلامتی دانشجویان قدردانی کرد.
رییس دولت سیزدهم به درخواست ها و مطالبات مکرر 
مردم استان لرستان در جریان سفر وی به این استان 
درباره سد منشوره اشاره کرد و خواستار تسریع در تعیین 

تکلیف و اجرای این پروژه شد.
رییس جمهوری در ادامه درباره تاکیدات امروز مقام 
معظم رهبری در مورد مطالبات پرستاران گفت: آیین نامه 
وزارت  به  و  تصویب  پرستاری  خدمات  تعرفه  اصلاح 
بهداشت ابلاغ شده و با توجه به تاکید دوباره مقام معظم 
رهبری درباره این موضوع باید هر چه سریع تر اجرایی 
تبدیل  و  خاص  فوق العاده  موضوع  همچنین  شود. 

وضعیت پرستاران را نیز با فوریت پیگیری کنید.
رییسی با اشاره به جوسازی های صورت گرفته درباره 
همسایه  کشورهای  به  کشور  از  کالاها  برخی  صادرات 
در  سیزدهم  دولت  رویکرد  به  توجه  با  داشت:  اظهار 
همکاری با همسایگان مسائل پیش آمده با حساسیت 
و با در نظر گرفتن احتمال تلاش برای تخریب فضای 

همکاری با همسایگان پیگیری شود.
به  بودجه  لایحه  تقدیم  به  اشاره  با  جمهوری  رییس 
مجلس شورای اسلامی خطاب به اعضای دولت گفت: 
باید فضای همکاری و هم افزایی بین بخش های مختلف 
درباره  دولت  کلیت  در  هم افزایی  فضای  نیز  و  دولت 
مباحث ملی و موضوعات مربوط به اداره کشور از جمله 

اجرای بودجه بیش از پیش تقویت شود.
رییسی از اعضای دولت خواست تا روابط عمومی های 
دستگاه های دولتی را به مثابه پل ارتباطی با مردم و به 
عنوان جایگاهی مهم برای تبیین مسائل دستگاه های 
دولتی با مردم ببینند و از نیروهایی که بالاترین سطح 
برقراری  برای  لازم  توانمندی های  و  سلیقه  توانایی ها، 

ارتباط با مردم را دارند در این جایگاه استفاده کنند.

رییسی در جلسه هیات دولت؛

آیین نامه تعرفه خدمات پرستاری هرچه سریع تر اجرایی شود 

رییس هیات مذاکره کننده ایران:

نگاه ما به توافق به هیچ وجه حداکثری نبوده و نیست
رییس هیات مذاکره کننده ایران گفت: من شخصا نسبت به حصول توافق 
خوشبین هستم اما با توجه به سابقه ناخوشایندی که مردم ما از طرف مقابل دارند 

قطعا ساده اندیش نخواهیم بود. 
علی باقری اظهار کرد: گفت وگوهای این دور سابقه چندماهه دارد. ما وارث 
مجموعه ای از تلاش هایی که در نیمه اول امسال انجام شد، هستیم. وقتی دولت 
جدید شکل گرفت طبیعی بود در موضوعات مختلف از جمله سیاست خارجی 
دستورکارهای متفاوت با دولت قبل داشته باشیم اما در مسایل مرتبط با تعهدات 
بین المللی یا مرتبط با منافع ملی باید یک نگاه جامع که بتواند اجماع طرف های 

مختلف در کشور را به دنبال داشته باشد، بر این عرصه حاکمیت کند.
و  مستقیم  که  ظرفیت هایی  همه  داشتیم  تلاش  مذاکرات  در  داد:  ادامه  او 
غیرمستقیم موثر بر فرآیند گفتگوها بودند مثل دستگاه های ذی ربط اقتصادی 
ارتقا  برای  باشند  کمک کننده  می توانند  که  مرتبط  دستگاه های  دیگر  و 
مذاکره کنندگان و مذاکرات که در این عرصه رسانه ها می توانند نقش مهمی ایفا 
کنند را به کار بگیریم. ما از چند ماه قبل ارتباط مستمری با نمایندگان دستگاه های 
اقتصادی داشتیم و نظرات آنها را نسبت به موضوع لغو تحریم ها جویا شدیم و آنها را 
در قالب اسنادی که قابلیت ارایه به طرف مقابل برای رسیدن به یک توافق پایدار و 

مطلوب مردم باشد را ترتیب دادیم و تدوین کردیم.
باقری تاکید کرد: در پایان گفتگوهای وین شش درباره لغو تحریم ها و اقدامات 

هسته ای چندین موضوع حل نشده داشتیم. در این دور هم اگر مسایلی حل 
نشود، به آن مسایل قبلی اضافه می شود و آن مسایل در مجموع می شود محور 
گفتگوی ما با طرف مقابل که بخش اصلی مذاکرات را شکل می دهد که در 

روزهای آینده قاعدتا وارد این مرحله خواهیم شد.
مذاکره کننده ارشد ایران در پاسخ به این پرسش که وقفه یک هفته ای بعد از 
دور هفتم و بازگشت هیات ها به پایتخت هایشان فایده ای داشت، گفت: وقفه 
موجب شد که در واقع موضعی که برخی از کشورها داشتند مبنی بر این که 
ایران دیدگاه جدیدی را مطرح نکند، بعد از یک هفته عملا نگاه منطقی ما را 
پذیرفتند و در روزهای گذشته گفتگوهای کارشناسی میان ایران و ۱+۴ برگزار 
شد و خروجی این نگاه استخراج موارد اختلافی بین دو طرف است که باید در 
سطح مقامات ارشد مذاکره کننده بیاید و در آن سطح حل و فصل و بررسی شود.
او درباره ادعای وقت کشی و مواضع حداکثری ایران اظهار کرد: مواضع ما بر 
اساس توافقی بوده و است که در سال ۱۳۹۴ میان ایران و ۱+۵ نهایی شد و نکات و 
ملاحظات و خواسته های ما مبتنی بر آن توافق است که مورد قبول دو طرف است 
و یکی از مسایل اصلی این مذاکره این است که آمریکا که خارج شده از توافق و 
خواستار ورود مجدد به آن است فراهم شود و شرایط لازم برای این کار مشخص 
شود. از این رو نمی توانیم به آن توافق بی توجه باشیم و به نظرم نگاه ما به هیچ وجه 

حداکثری نبوده و نیست.
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سلامت

بهبود ترک های پوستی با تغذیه چهار ضرر نوشیدنی های انرژی زا 
برای نوجوانان

»نوشیدنی های انرژی زا« نوشیدنی های آماده و دارای کافئین  هستند که به 
دلیل افزایش انرژی و بهبود هوشیاری ذهنی و عملکرد فیزیکی به این نام شناخته 
می شوند. معمولًا بزرگسالان این نوشیدنی ها را به طور منظم مصرف می کنند، اما 
کودکان و نوجوانان باید از نوشیدن نوشابه های انرژی زا به دلیل اثرات منفی که بر 

سلامت می گذارند، پرهیز کنند.
با نوشیدنی های ورزشی  را  انرژی زا  و نوجوانان اغلب نوشیدنی های  کودکان 
اشتباه می گیرند و برای همین، مقادیر زیادی نوشیدنی انرژی زا را برای اهداف 
عمومی مانند هیدراتاسیون )آبرسانی بدن( مصرف می کنند. از این رو، آگاه سازی 
کودکان و نوجوانان در رابطه با نوشیدنی های انرژی زا و مضرات آنها ضروری است.

مصرف هر یک از این نوشیدنی های انرژی زا می تواند مضراتی برای سلامتی 
داشته باشد که چند نمونه از آنها عبارتند از:

۱( اضطراب و بی خوابی
به توصیه کارشناسان کودکان و نوجوانان باید از مصرف کافئین خودداری کرده.  
سنین بین ۱۲ تا ۱۸ سال هم حداکثر ۱۰۰ میلی گرم )معادل یک فنجان( از این 

ماده غذایی استفاده کنند.
مصرف زیاد کافئین بر سیستم عصبی مرکزی تأثیرگذار است و منجر به اضطراب 
و بی خوابی می شود. بی قراری و عدم تمرکز نیز از دیگر اثرات نامطلوب نوشابه های 

انرژی زاست.
*مصرف منظم نوشابه های کافئین دار منجر به وابستگی به کافئین در کودکان و 
نوجوانان می شود و درصورت عدم مصرف این نوشیدنی ها ممکن است علائم ترک 

اعتیاد )سردردهای مداوم، خواب آلودگی و خستگی مزمن( در فرد ایجاد شود.
۲( کاهش اشتها

نوشابه های انرژی زا حاوی مقادیر بالای قند هستند )مقداری معادل یا بیشتر 
از قند موجود در نوشابه های معمولی(. مصرف زیاد قند، معده کودک را پر کرده 
و اشتهای او را برای مصرف غذاهای دیگر کم می کند. همچنین، مقادیر بالای 
کافئین موجود در نوشیدنی های انرژی زا می تواند سیستم عصبی سمپاتیک را 

تحریک کند و باعث افزایش سیری و کاهش گرسنگی شود.
۳( کم آبی بدن

کافئین علاوه بر محرک بودن، اثر ادرارآوری نیز دارد. از این رو، مصرف بیش از 
حد کافئین، به ویژه زمانی که کودک یا نوجوان در حال انجام فعالیت های شدید 
در آب و هوای گرم است، دفع مایعات از بدن را افزایش می دهد و باعث کم آبی بدن 
می شود. دفع سدیم از طریق ادرار هم از دیگر اثرات فیزیولوژیکی مصرف کافئین 

است که کم آبی بدن را شدیدتر می کند.
۴( پوسیدگی دندان

نوشیدنی های انرژی زا PH پایین و قند بالایی دارند. این دو فاکتور باعث فرسایش 
مینای دندان شده و به مرور منجر به پوسیدگی دندان در کودکان می شوند. 
نوشابه های انرژی زا بیشتر از نوشیدنی های ورزشی قدرت تخریب مینای دندان 
را دارند. کودکانی که چنین محصولاتی را مصرف می کنند باید ظرف حداکثر نیم 

ساعت پس از مصرف، دندان هایشان را مسواک بزنند.

مرکبات به دلیل ویتامین C و آنتی اکسیدان های فراوانی که دارند تقویت 
کننده ی سیستم ایمنی بوده و از پوست در برابر استرس اکسیداتیو محافظت 

می کنند. مثلا لیموترش یک ماده غذایی شگفت انگیز است.
لیموترش با کلسیم و منیزیم و مس و پتاسیم زیادی که دارد، بدن را هیدراته 
نگه می دارد و کمک می کند تا دچار کمبود مواد معدنی نشوید. همچنین 
لیموترش یکی از بهترین منابع غذایی ویتامین C می باشد که از شما در برابر 
آنفلوآنزا، عفونت ها و پیری زودرس محافظت می کند. همین فواید شامل حال 
آب لیموترش هم می شود که مصرف گسترده ای به عنوان درمانی برای سنگ 

کلیه، کلسترول بالا و ناراحتی های گوارشی دارد.
ارزش غذایی آب لیمو

آب لیموترش یا همان آبلیمو نه تنها تشنگی تان را برطرف می کند بلکه سرشار 
از مواد مغذی است. یک فنجان آبلیمو می تواند ۱۸۷ درصد از نیاز روزانه ی شما 
به ویتامین C، ۸ درصد از نیاز روزانه ی شما به اسید فولیک و ۹ درصد از نیاز 
روزانه  تان به پتاسیم و ۲ درصد از نیاز روزانه  ی شما به کلسیم را تامین نماید. 
همچنین آب لیموترش دارای ویتامین A، ویتامین E، تیامین و منگنز نیز 

هست.
این نوشیدنی گوارا پُر از آنتی اکسیدان هایی است که از سلول ها و بافت ها 
آزاد محافظت می کند. مثلا فلاوونوئیدها  برابر آسیب های رادیکال های  در 
دارای خواص ضدالتهابی اند و سیستم ایمنی را تقویت می کنند. این ترکیبات، 
آنزیم های مغز و سیستم های گیرنده را تعدیل می کنند و احتمال بیماری هایی 
مانند آلزایمر و پارکینسون را کاهش می دهند. آنتی اکسیدان های موجود در آب 
لیموترش از میزان بروز بیماری های قلبی، فشارخون بالا، سکته مغزی و دیابت 

نیز کم می کنند.
ویتامین C آب لیموترش، سطح رادیکال های آزاد بدن را کاهش می دهد که 
می تواند برای کُند کردن فرایند پیری مفید باشد. رادیکال های آزاد منجر به 
بیماری قلبی، سرطان و التهاب می شوند، بنابراین این ماده غذایی ارزشمند 
می تواند ریسک ابتلا به این بیماری ها را کاهش دهد. ضمنا ویتامین C نقش 
مهمی در جذب آهن، ترمیم بافت، التیام زخم و سلامت پوست دارد. حتی 
کمبود خفیف ویتامین C هم موجب خونریزی لثه، آنمی، التهاب لثه و نقص در 

عملکرد سیستم ایمنی می شود.
آب لیموترش و سطح کلسترول خون

طبق جدیدترین مطالعات، آب لیموترش می تواند سطح کلسترول خون را 
پایین بیاورد و سلامت قلب و عروق را بهبود ببخشد. این فواید به دلیل بالا بودن 
میزان فلاوونوئیدها و ویتامین C موجود در آب لیموترش، چشمگیر و قابل 

توجه اند.
مطالعه ای که در نشریه ی Nutrition منتشر شد دریافت افرادی که سطح 
 C در خونشان بالا بوده است، نسبت به افرادی که کمبود ویتامین C ویتامین
داشتند، تری گلیسیرید و کلسترول خونشان پایین تر بوده و متابولیسم شان نیز 
از سلامت بهتری برخوردار بود. ضمنا احتمال اختلالات ادراکی نیز در این 
افراد پایین تر بوده است. دیگر مطالعات نیز نشان داده اند مصرف متفورمین 
با ویتامین C نسبت به مصرف متفورمین به تنهایی، برای کنترل دیابت موثرتر 

است.
به نظر می رسد اگر آب لیموترش همراه با سیر مصرف شود بهترین عملکرد 
را دارد. در مطالعه  ای در سال ۲۰۱۶، بیمارانی که کلسترول و تری گلیسیرید 

خونشان بالا بود و روزانه یک قاشق غذاخوری آبلیمو و ۲۰ گرم سیر مصرف 
می کردند توانسته بودند کلسترول مجموع، کلسترول LDL و فشار خون خود 
را نسبت به کسانی که یا سیر خورده بودند و یا آب لیموترش نوشیده بودند، 

خیلی بیشتر کاهش بدهند.
پایین بودن سطح کلسترول خون معادل سلامت بهتر سیستم قلب و 
عروق است. نوشیدن آب لیموترش راهی کاملا طبیعی و بدون عوارض 
است.  بیشتر   C ویتامین  دریافت  و  قلب  بهینه ی  عملکرد  حفظ  برای 
ضمنا، پوستتان نیز ظاهری شاداب تر، جوان تر و درخشان تر پیدا خواهد 

کرد.
این نوشیدنی طبیعی حاوی لیمونن، پتاسیم و آنتی اکسیدان هایی است که 
می توانند ریسک بیماری قلبی را کاهش دهند. مطالعه ای نشان می دهد یک 
دوره ی فقط چهار روزه سم زدایی با عسل و آبلیمو می تواند شاخص توده بدنی 

را پایین بیاورد، چربی  بدن و تری گلیسیرید را نیز کاهش بدهد.
آب لیموترش را چگونه مصرف کنیم؟

بسته به ذائقه  تان می توانید صبح ناشتا یا هر زمانی در طول روز، آبلیمو 
بنوشید. می توانید یک قاشق عسل، چند برگ نعنای تازه یا مقداری زنجبیل 
تازه هم به آن اضافه کنید. این کار طعم خوشایندتری به آبلیمو می دهد و 

خواص آن را نیز بیشتر می کند.
یک راه دیگر هم این است که آبلیموی تازه را به سالادها و سبزیجات بیفزایید. 
همچنین می توانید در اسموتی ها و دمنوش و چایتان که کمی خنک شده 
است، نیز آبلیمو بریزید. یادتان نرود که آبلیموها و آبمیوه های صنعتی دارای 
مواد مصنوعی اند، بنابراین خودتان در خانه آبلیمو و شربت لیموناد تهیه کنید و 
به صورت تازه مصرف کنید تا از تمام فواید این میوه ی بی نظیر بهره مند شوید.

آب لیمو برای کاهش تری گلیسیرید خون
تری گلیسریدها نوعی چربی هستند که اگر به میزان سالمی باشند برای 
سلامتی مفیدند، اما اگر از حد بگذرند می توانند موجب مشکلات جدی شوند 

که با قلب و کبد و لوزالمعده مرتبط اند.
به همین دلیل راهکارهای خانگی زیادی توصیه شده اند که می توانند به ما 
کمک کنند میزان تری گلیسرید خون خود را کنترل کنیم. مثلا یک لیوان 
آب مرکبات با تامین مواد مغذی مهم و ویتامین ها برای بدن از هر جهت کمک 

خوبی به سلامتی ماست.
آب لیموترش و آناناس

اگر به دنبال یک راه طبیعی برای کنترل سطح کلسترول و تری گلیسرید 
خونتان هستید، آناناس و لیموترش می توانند یک راه حل عالی باشند. برای 
تهیه ی این نوشیدنی اول چند تکه آناناس را با یک لیوان آب در میکسر بریزید، 

سپس آب لیموترش را به آن اضافه کرده و خوب مخلوط کنید.
فیبر محلول  موجود در این نوشیدنی به کاهش تجمع چربی ها در خون کمک 
کرده و در نتیجه سطح تری گلیسرید خون را پایین می آورند و ضمنا جلوی بالا 
رفتن کلسترول را هم می گیرند. این نوشیدنی را روزی دو بار بنوشید؛ یک بار 

صبح و یک بار شب.
توجه:

که  بدانید  نیز  را  این  باید  تازه  آب لیموترش  از  با همه ی خواص ذکرشده 
خاصیت کاهندگی کلسترول و یا به طور کلی چربی خون این نوشیدنی به این 
معنا نیست که مثلا اگر چربی خونتان بالاست با خیال راحت فست فود و یا مثلا 
کله پاچه بخورید و فکر کنید با خوردن یک لیوان مخلوط آب و آب لیموترش 

تمام چربی غذا را از بین برده اید!
اثر کاهندگی چربی خون لیموترش در چهارچوب یک رژیم غذایی سالم و 

متعادل است که معنا پیدا می کند.

آبلیمو و چربی خون؛

به ستون فقرات خود توجه کنید!آیا آب لیموترش می تواند کلسترول را کاهش دهد؟

راه های مراقبت از ستون فقرات

ستون فقرات شما ساختار بدنتان را تعیین کرده و از آن حمایت می کند و به 
شما کمک می کند بایستید، بنشینید و حرکت کنید. ستون فقرات در معرض 
آسیب های زیادی است و به همین دلیل است که کمردرد و گردن درد بسیار شایع 

است.
ستون فقرات از سه طریق آسیب می بیند: اول از طریق استفاده ی زیاد و مکرر، 
مثلًا خیلی از افراد وقتی ساعت ها مقابل کامپیوتر خود می نشینند، وضعیت بدنی 
درستی ندارند. دوم از طریق انجام کاری که با وارد کردن فشار به ستون فقرات به آن 
آسیب می زند، مثلًا پیچش کمر وقتی دولا می شوید چیزی را بلند کنید )همیشه 
برای بلند کردن چیزی از زمین باید در حالت چمباتمه قرار بگیرید و دولا نشوید( 
و سوم ژنتیک که باعث می شود عده ای بیشتر مستعد آسیب یا تحلیل تدریجی 

ستون فقرات باشند.
خوشبختانه شما می توانید برای افزایش قدرت و سلامت ستون فقرات خود 
کار هایی انجام دهید تا از آسیب های دردناک به کمر و گردنتان پیشگیری کنید 

و یا دردتان را تسکین دهید.
به ستون فقرات خود توجه کنید!

اگر معمولًا طی روز ساعت ها پشت میز می نشینید و وضعیت بدنی تان درست 
نیست در نهایت دچار کمردرد و گردن درد خواهید شد.

قوز کردن حین نشستن شاید در لحظه به شما احساس راحتی بدهد؛ اما در 
واقع وضعیت بسیار بدی برای پایین کمرتان است و فشار زیادی به عضلات پشت 

گردنتان وارد می کند.
شما باید به یک سطح سفت تکیه بدهید. سعی کنید صندلی ای انتخاب کنید 
که از وضعیت درست کمر و گردن تان حمایت کند. کمرتان باید همیشه صاف و 
حمایت شده باشد. گاهی قرار دادن یک حوله ی لوله شده، توپ تنیس یا متکایی 
کوچک در پایین کمر کمک می کند وقتی نشسته اید قوز نکنید و قوس ستون 

فقراتتان حفظ شود.
موقع  ایستادن هم باید حواستان باشد که قوز نکنید.  شانه ها را عقب بیندازید و 

چانه را کمی بالا بگیرید؛ این بهترین وضعیت برای گردنتان است.
ساعت های طولانی ننشینید

مدت طولانی یک جا نشستن می تواند گردن درد و کمردردتان را بدتر کند. 
همیشه به بیماران توصیه می شود زیاد ننشینند. یک میز ایستاده هم می تواند 
انتخاب خوبی برای افرادی باشد که به خاطر شغلشان مجبورند ساعت های 

طولانی پشت میز باشند.
اگر هم امکان استفاده از میز  ایستاده را ندارید، آلارم گوشی تان را تنظیم کنید تا 
هر یک ساعت یک بار از جایتان بلند شوید و کمی راه بروید. هنگام صحبت با تلفن 
قدم بزنید، جلسات خود را در صورت امکان  ایستاده برگزار کنید و در زمان ناهار و 

استراحت کمی راه بروید.
ارتفاع  مانیتورتان را تنظیم کنید

وضعیت  مانیتور کامیپوتر خود را بررسی کنید.  مانیتور باید در ارتفاعی باشد که 
در خط مستقیم با چشم هایتان قرار بگیرد، یعنی نه به بالا نگاه کنید و نه به پایین. 
فرقی نمی کند به  مانیتور کامپیوتر نگاه می کنید یا اسکرین گوشی تان، به هر حال 
باید تا جایی که ممکن است سرتان صاف باشد چون این بهترین وضعیت برای 

گردنتان است.
خوب بخورید، خوب بخوابید و سیگار نکشید

تمام توصیه هایی که برای سلامتی ارائه می شوند به سلامت ستون فقرات نیز 
کمک می کنند. داشتن تناسب اندام، رژیم غذایی سالم و کنترل وزن همیشه 
مؤثر است. شما هر چه سالم تر باشید، کمتر در معرض مشکلات ستون فقرات 

قرار می گیرید.
غذا های سالم دارای مواد مغذی، ویتأمین ها و املاحی هستند که به تندرستی و 
قدرت ما کمک می کنند. رژیم غذایی متنوعی داشته باشید و بیشتر مواد غذایی با 
کیفیت بخورید؛ مانند غلات کامل، مغز ها و دانه ها، میوه و سبزیجات تازه. بشقاب 

غذایتان هر چه رنگین تر باشد بهتر است.
برنامه ریزی کنید تا در هفته ۱۵۰ دقیقه ورزش با شدت متوسط انجام دهید که 
معادل ۳۰ دقیقه در روز و هفته ای پنج روز است. پیاده روی تند و شنا گزینه های 

بسیار خوبی هستند.
در مورد سیگار کشیدن هم باید بدانید که ثابت شده تحلیل رفتن ستون فقرات را 

تسریع می کند و این هم دلیل دیگری برای ترک نیکوتین.
میان تنه را تقویت کنید

یک میان تنه ی خوب و قوی و باثبات، خصوصاً با بالا رفتن سن، از کمردرد 
پیشگیری می کند. هر چه سن مان بالاتر می رود، عضلات میان تنه مان ضعیف تر 
می شود. با ضعف عضلات شکم، پایین کمر مجبور به تحمل این ضعف می شود و 

در نتیجه مشکلات کمر پدید می آیند.
تمرینات قدرتی، چه با وزنه و چه بدون وزنه، و یوگا برای تقویت میان تنه مؤثرند. 
یوگا فواید افزوده ای هم دارد مانند کشش بدن که انعطاف پذیری بدنتان را بالا 
می برد. بدن شما هر چه منعطف تر باشد، عضلات شما فشار و سفتی کمتری را 
متحمل می شوند و کمتر ممکن است به خودتان آسیب بزنید. شما باید تا جایی که 
ممکن است انعطاف پذیری بدنتان را حفظ کنید زیرا از فشار وارد بر پایین کمرتان 

کاسته خواهد شد.
هنگام خواب به ستون فقراتتان اجازه دهید واقعاً استراحت کند

وقتی دراز می کشید، تمام ساختار های ستون فقراتتان که در طول روز سخت 
کار کرده اند بالاخره فرصتی پیدا کرده اند تا استراحت کنند و بازسازی شوند. 
برای اینکه در این زمان ستون فقرات کاملًا استراحت کنند، لازم است تشک 
و بالشتان جوری باشد که به ستون فقراتتان اجازه بدهد راحت و حمایت شده 

باشد.
بالشتان سفت یا تا حدودی سفت باشد و از بالش و متکای کهنه و نرم و کارکرده 
استفاده نکنید. قوس طبیعی ستون فقرات خود را حفظ کنید. اگر به پشت 
می خوابید زیر زانوهایتان بالشی قرار دهید تا از فشار وارد بر پایین کمرتان کم شود. 
اگر عادت به به پهلو خوابیدن دارید، باز هم بین زانو ها بالشی قرار دهید تا تراز 
لگن تان حفظ شود. برخی افراد راحت ترند که از بالش مخصوص گردن استفاده 
کنند که حامی قوی ستون فقرات است. چند مدل بالش را امتحان کنید تا ببینید 

با کدام راحت ترید.
کفش هایتان هم باید حامی ستون فقراتتان باشند

فرقی نمی کند برای ورزش به پیاده روی می روید یا پیاده به جایی می روید؛ به هر 
صورت کفش های شما نقش مهمی در حمایت از ستون فقرات و پایین کمرتان 
دارند. کفش های خوب و مناسب به ستون فقرات و بدن کمک می کنند تا تراز 
درست خود را حفظ کند؛ مثلًا قسمتی از کفش که با پشت پاشنه تان در تماس 
است باید فیت باشد، نه تنگ و فشرده و نه خیلی آزاد تا پاشنه به بیرون یا داخل 

زیاد نچرخد.
ماساژ بگیرید

یک ماساژ خوب برای پشت فواید زیادی دارد، مانند افزایش جریان خون، رفع 
گرفتگی عضلات و بافت های همبند و افزایش احساس آرامش. هر چند نیازی 
نیست ماساژ سخت باشد؛ اما برخی شواهد نشان داده اند یک ماساژ با شدت 
متوسط، فواید تسکین دهندگی بیشتری نسبت به یک ماساژ سبُک و سطحی 

دارد  که البته باید نزد یک فرد ماهر انجام شود.
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کتابی اززندگینامه شهید مدافع سلامت علی صفرلو برای کودکان؛

»من در آسمانم«

که  است  قیومی زاده«  »فریبا  از  اشعاری  مجموعه  آسمانم«  در  »من  کتاب 
زندگینامه شهید مدافع سلامت »علی صفرلو« را به شیوه ای هنرمندانه در ثالب 

شعر روایت کرده است.
این کتاب که از سوی انتشارات اکسیژن منتشر و به شهید سلامت، علی صفرلو 
تقدیم شده است، زندگینامه این شهید مدافع سلامت را در قالب شعر بیان کرده 

است.
شهید مدافع سلامت علی صفرلو از پرستاران بخش کودکان بود که در زمان 
شیوع کرونا برای درمان بیماران کرونایی داوطلبانه به این بخش منتقل شده بود 
و کتاب »من در آسمانم« ویژه گروهی سنی کودکان و نوجوانان، در قالب شعر به 

زندگی این شهید مدافع سلامت پرداخته است.
در معرفی این کتاب آمده است:

»در اواخر سال ۲۰۱۹ میلادی ویروسی از نوع کرونا با عنوان کووید- ۱۹ در 
کشور چین ظهور کرد و به سرعت تمام دنیا را درگیر خود کرد. این ویروس که از 
راه دهان و بینی منتقل می شد تمام مردم دنیا را به زدن ماسک وادار کرد. ویروس 
کووید- ۱۹ در اواخر سال ۱۳۹۸ وارد ایران شد و افراد زیادی را مبتلا کرد. بسیاری 
از پزشکان و پرستاران برای نجات جان بیماران تلاش کردند و در این راه به شهادت 
رسیدند. شهید مدافع سلامت علی صفرلو نیز از پرستاران بخش کودکان بودند که 
برای کمک به بیماران کرونایی در این جبهه خدمت کردند و در این راه به شهادت 

رسیدند. این کتاب خلاصه ای از زندگینامه این شهید عالیقدر است.«
در بخشی از اشعار این کتاب آمده است:

»کرونا آمد و علی برخاست /  رفت تا سنگر سلامت را /    پر کند از محبت و ایمان / 
   سر دهد قصه شهامت را /    همسرش پای به پای او آمد /  تا شریک مدافعان باشد / 

 هر دو رفتند جنگ این ویروس /  جان این شهر در امان باشد«
کتاب »من در آسمانم« به قلم فریبا قیومی زاده و با تصویرگری عسل نجاری برای 

گروه سنی ب. ج در قطع خشتی و در ۲۴ صفحه منتشر شده است.
شهید مدافع سلامت »علی صفرلو« متولد شهریور سال ۱۳۵۹ در شهر قم، در 
یک خانواده مذهبی به دنیا آمد و فرزند بزرگ خانواده بود. وی از کودکی عاشق 
اهل بیت )ع( بود و چون صدای خوبی داشت، هم آواز می خواند و هم مداحی 
می کرد. در آن زمان چون امکاناتی برای آواز نبود، خود با مطالعه، به تمرین آواز 
می پرداخت و فردی امیدوار بود تا جایی که برای آرزوهای خود همواره تلاش 

می کرد و با توکل به خدا، در همه کارهایش موفق بود.
این شهید والامقام پس از پایان تحصیلات متوسطه، در کنکور سراسری شرکت 
کرد در رشته پرستاری دانشگاه علوم پزشگی قم قبول و در سال ۸۱ موفق به کسب 
مدر ک کارشناسی شد و سپس به خدمت مقدس سربازی در پادگان ۰۱ یگان 

۵۱۴ ارتش جمهوری اسلامی ایران اعزام شد.
وی پس از پایان خدمت وظیفه عمومی، در بیمارستان »شهید مدرس« تهران 
استخدام شد و در بخش آی.سی.یو کار کرد؛ با توجه به تجربیاتی که در طول 
دوره خدمت و دانشگاه کسب کرده بود، پایه گذار بخش آی.سی.یو اطفال در این 
بیمارستان شد و به کمک دکتر »حکمت« - که جراح قلب بود - و بقیه پرستاران و 
پزشکان پرداخت. او فردی خستگی ناپذیر بود؛ فردی با سواد و توانمند، به قدری 
خدمت به کودکان را دوست داشت که معمولا غذایش را دیروقت میل می کرد و تا 

زمان بهبودی کودکان از هیچ تلاشی برای درمان آن ها فروگذار نمی کرد.
پرستار شهید »علی صفرلو« حتی برای رفتن به »آلمان« در جهت کسب تجربه 
در شغل خود نیز اقدام کرد؛ ولی با توجه به شیوع بیماری »کرونا« در ایران، 
بیمارستان »شهید مدرس« یکی از بیمارستان های درمانی کرونا شد؛ بنابراین وی 
به همراه همسرش، تصمیم گرفتند تا به جای رفتن به آلمان، در ایران بمانند و به 

هموطنان خود در این شرایط سخت خدمت کنند.
این شهید والامقام به همراه همسر خود به صورت داوطلبانه، وارد بخش درمان 
»کرونا« شده و در این راستا تمام تلاش خود را برای بهبودی بیماران انجام دادند 
تا جایی که خود نیز در گیر و دار انجام خدمت به بیماران کرونایی، به این بیماری 
مبتلا شدند و سرانجام »علی صفرلو« بعد از یک دوره سخت مبارزه با بیماری 
»کرونا« در ۲۹ شهریور سال ۹۹ در ساعت سه بامداد، در بیمارستان »مسیح 

دانشوری« تهران دعوت حق را لبیک گفت و به درجه رفیع شهادت نائل آمد.

با مشارکت گروه های مختلف در سطح محله شهرقائم خبرداد ؛

اجرای مانور تسهیل گری سلامت 
و اقتصاد در محله شهرقائم 

مدیر دفتر تسهیلگری و توسعه محلی شهرقائم گفت: سی هزار نفر از ساکنین 
محله شهرقائم، مخاطب مانور تسهیلگری سلامت و اشتغال قرار گرفت. این برنامه 

با مشارکت گروه ها و نهادهای مختلف در سطح محله شهرقائم برگزار شد.
)عج(  الله  بقیه  مسجد  در  طرح  این  اجرای  حاشیه  در  معرفی  ابوالفضل 
اظهارداشت: کار تیمی و تشکیلاتی، پیامدها و نتایج خوبی دارد که یکی از نتایج 
آن، فعالیت هدفمند و متمرکز آن است. در مانور تسهیلگری سلامت و اقتصاد 

محله شهرقائم، گروه های نیازمند هدف قرار گرفت.
معرفی افزود: سه سال فعالیت دفتر تسهیلگری و توسعه محلی در شهرقائم و 
تهیه پایگاه داده این شرایط را فراهم نموده است تا اطلاعات خوبی از ساکنین 
محله تهیه شود. برای این منظور ضمن اطلاع رسانی و مخاطب قرار دادن جامعه 
هدف، نوبت ویزیت پزشک به این گروه داده شود.  وی ادامه داد: هدف از اجرای 
این مانور نه تنها ویزیت رایگان پزشک و ارائه داروی مورد نیاز مردم بود بلکه سعی 
شد تا فرهنگ سازی مناسب در این زمینه نیز صورت پذیرد. از دیگر اهداف این 
مانور ارائه مشاوره در زمینه های اجتماعی، حقوقی، فرهنگی، اقتصادی و کودکان 
بود. معرفی افزود: مانور تسهیلگری سلامت و اشتغال محله شهرقائم به همراه 
برگزاری غرفه های مشاوره حقوقی و روانشناسی با مشارکت تیم ها و نهادهای 
محلی و همکاری اداره اوقاف ناحیه یک، بسیج جامعه پزشکی استان قم، مشاوران 
برتر کانون تخصصی بسیج بصائر و کلینیک حقوقی مفید با حضور بیش از ۵۰۰ 
خانواده محروم برگزار شد. لازم به ذکر است که در این برنامه ۴۳۰ نفر ویزیت رایگان 
پزشک متخصص، ۶۰ کودک مهارت های اجتماعی را فرا گرفتند. همچنین ۲۰ 
نفر در حوزه اعتیاد و مسائل حقوقی، ۵۰ نفر در حوزه مشاغل خانگی و ۵۰ نفر نیز 

در حوزه روانشناسی و مشاوره خانواده مشاوره های لازم را فراگرفتند.

رئیس کمیته بانوان شورای اسلامی شهر قم عنوان کرد: 

برند سازی و بازاریابی دو گام اساسی برای 
حمایت از کسب و کار ها 

رئیس کمیته بانوان شورای اسلامی شهر قم با اشاره به ضرورت حمایت از مشاغل 
خانگی گفت: برند سازی و بازاریابی دو گام اساسی برای حمایت از کسب و کار های 

خانگی است. 
در  که  خانگی  محصولات  پاییزی  نمایشگاه  برگزاری  حاشیه  در  نیازمند  نرجس 
از مشاغل  با اشاره به حمایت  مجموعه تاریخی گنبد سبز آغاز به کار کرده است 
خانگی گفت: اقدام های حمایتی ادامه دار می تواند در افزایش فروش محصولات و 
رونق کسب و کار های خانگی بانوان بسیار مؤثر باشد. او افزود: در برند سازی و به بازار 
رسانی محصولات از فعالان این عرصه نیز حمایت شود. رئیس کمیته بانوان شورای 
اسلامی شهر قم با اشاره به اینکه در این نمایشگاه بانوانی پرتوان و با انگیزه در زمینه 
تولید محصولات خانگی و اقتصاد خانواده شرکت می نمایند تصریح کرد: افرادی که در 
این نمایشگاه شرکت می کنند در واقع بیشتر از انگیزه های مالی به دنبال رونق اقتصاد 

خانواده و استان هستند.
عضو هیئت رئیسه شورای اسلامی شهر قم ادامه داد: با تلاش های صورت گرفته 
مقرر شده است در مجموعه تاریخی گنبد سبز به صورت مستمر نمایشگاه های عرضه 
محصولات خانگی برپا شود و مردم نیز این مکان را به عنوان محلی برای تأمین برخی 

محصولات مورد نیاز خود بشناسند.
این  برپایی  در  قم  استان  سازندگی  بسیج  سازمان  همکاری  به  اشاره  با  نیازمند 
نمایشگاه عنوان کرد: اساتید دانشگاه در آموزش و مدیریت اشتغال از لحاظ فکری به 
فعالان کسب و کار های خانگی کمک می رسانند و ایده های خوبی برای گسترش این 

مکان ها و فضا ها دارند تا بتوانند به رونق گرفتن اقتصاد خانواده کمک نمایند.
رئیس کمیته بانوان شورای اسلامی شهر قم با اشاره به اینکه محصولات متنوع در این 
نمایشگاه عرضه شده است تاکید کرد: اطلاع رسانی قبل و در زمان برگزاری این قبیل 
نمایشگاه ها از ملزومات استقبال مردمی و حمایت از عرضه کنندگان محصولات است.

 
به همت سازمان فرهنگی هنری شهرداری و بسیج سازندگی استان قم :

نمایشگاه تولیدات خانگی در گنبد سبز قم 
آغاز به کار کرد 

نمایشگاه پاییزی تولیدات خانگی به همت سازمان فرهنگی هنری شهرداری و بسیج 
سازندگی استان قم در مجموعه تاریخی گنبد سبز آغاز به کار کرد. 

مراسم آغاز به کار نمایشگاه پاییزی تولیدات خانگی عصر روزشنبه با حضور نرجس 
نیازمند عضو شورای اسلامی شهر، حجت الاسلام طباطبایی نژاد سرپرست سازمان 
فرهنگی هنری شهرداری قم و  جمعی از مدیران و کارشناسان مدیریت اشتغال سازمان 

بسیج سازندگی استان قم در مجموعه تاریخی گنبد سبز برگزار شد.
حجت الاسلام سید احمد طباطبایی نژاد در حاشیه آغاز به کار این نمایشگاه در 
گفت وگو با خبرنگار فارس در قم با اشاره به اینکه سازمان فرهنگی هنری شهرداری 
و سازمان بسیج سازندگی استان قم در مجموعه تاریخی گنبد سبز میزبان جمعی از 
فعالان اشتغال خانگی هستند، اظهار کرد: سازمان فرهنگی هنری شهرداری قم از 
گذشته حمایت از مشاغل خانگی را در دستور کار داشته و پیش از کرونا نمایشگاه های 

مختلفی همچون سفره ایرانی و جشنواره انار را برگزار کرده است.
وی ادامه داد: با فضای جدید کشور که اغلب شهرها وضعیت آبی کرونایی را شاهد 
هستند ما نیز در قم برای کمک به کسب و کارهای خانگی برگزاری نمایشگاه ها را 
در دستور کار قرار دادیم که نمایشگاه صنایع دستی در ایام روز قم در مجموعه گنبد 
سبز برگزار شد. سرپرست سازمان فرهنگی هنری شهرداری قم با اشاره به همکاری 
این سازمان با سازمان بسیج سازندگی استان قم در برپایی نمایشگاه پاییزی تولیدات 
خانگی، گفت: این نمایشگاه با هدف عرضه تولیدات خانگی به همشهریان برپا شده 
و محصولات مختلفی از جمله پوشاک، خشکبار، صنایع دستی و مجموعه ای از 
محصولات مورد نیاز خانواده ها با کیفیت و قیمت مناسب به همشهریان ارائه می شود.
گفتنی است این نمایشگاه از ۱۸ الی ۲۵ آذرماه از ساعت ۹ الی ۱۹ در مجموعه 
تاریخی گنبد سبز واقع در مجموعه تاریخی گنبد سبز میزبان همشهریان قمی است. 

   
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم مطرح کرد:

همکاری دستگاه های لازمه تحقق
 برنامه »قم، شهر بدون دخانیات«

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به اجرای طرح جهانی شهر بدون 
دخانیات در قم، گفت: این برنامه فرصت خوبی برای کنترل بیماری های مرتبط با 

دخانیات است و تحقق آن نیازمند همکاری همه دستگاه های اجرایی است.
دکتر سیامک محبی در نشست هم اندیشی معاونت بهداشت دانشگاه علوم پزشکی 
قم با اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی با موضوع »قم، شهر مقدس بدون دخانیات« 
با اشاره به اجرای این طرح جهانی در قم، گفت: متأسفانه بازرسی های میدانی و 
گزارشات واصله از سطح استان قم حاکی از افزایش بی رویه فروشگاه های تهیه و توزیع 

مواد دخانی به صورت عمده یا خرده فروشی است.
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی استان، گفت: برنامه »قم، شهر مقدس بدون 
دخانیات« در سال ۹۸ به دانشگاه علوم پزشکی این استان ابلاغ شده است و برای 

عملی شدن این طرح جهانی، نیازمند همکاری تمامی دستگاه های اجرایی هستیم.
وی همکاری همه دستگاه اجرایی و نهاد های گوناگون را برای اجرای این طرح 
ضروری دانست و گفت: اجرای این طرح فرصت خوبی را برای کنترل بیماری های 
گوناگون با منشأ دخانیات ایجاد خواهد کرد. مدیر گروه سلامت محیط و کار دانشگاه 
علوم پزشکی قم نیز در این نشست گفت: اعتیاد به مواد دخانی از مهمترین مشکلات 
اجتماعی، اقتصادی و بهداشتی جوامع است که تأثیرات جبران ناپذیری بر سلامت 
انسان می گذارد، به طوری که خطر ابتلاء به انواع بیماری ها را افزایش می دهد. نرگس 
جعفری افضل با اشاره به پلمب بیش از ۱۹۰ مرکز عرضه قلیان در سطح استان قم از 
ابتدای سال جاری تاکنون، افزود: عرضه قلیان ممنوع است و با متخلفان برخورد و 
مراکزشان پلمب خواهد شد. وی اضافه کرد: برای قم ۷۰ شاخص در نظر گرفته شده 

که این شهر به شهر بدون دخانیات تبدیل شود.
 

به همت گروه نمایش مشکاه الهدی؛

نمایش »کاش یک افسانه بود«
 به روی صحنه می رود

  نمایش »کاش یک افسانه بود« به همت گروه نمایش مشکاه الهدی ویژه بانوان در 
حرم کریمه اهل بیت سلام الله علیها به روی صحنه می رود.

نمایش »کاش یک افسانه بود« به مناسبت ایام فاطمیه با همکاری امور فرهنگی 
بانوان حرم بانوی کرامت )س( و گروه نمایش مشکاه الهدی در حرم حضرت معصومه 

سلام الله علیها به روی صحنه می رود.
 گفتنی است این نمایش ۱۰ صبح روزهای پنج شنبه و شنبه ۲۵ و ۲۷ آذرماه در 
صحن صاحب الزمان )عج( حرم بانوی کرامت )س(، روبروی کفشداری ۱۲، طبقه بالا 
اکران می شود. تماشای این نمایش رایگان و با نیت صلوات بر حضرت فاطمه سلام الله 
علیها با ثبت نام محدود و با اولویت قرار دادن خادمان صورت خواهد گرفت، همچنین 
علاقمندان می توانند جهت هماهنگی تماشای این نمایش با تلفن ۰۲۵۳۷۱۷۵۵۶۱ 

تماس حاصل نمایند.
 

با حکم فرمانده کل سپاه پاسداران ؛

»کبیری پور« جانشین فرمانده سپاه
 استان قم شد

روابط عمومی سپاه قم از انتصاب سرهنگ کبیری پور به عنوان جانشین جدید فرمانده 
سپاه استان خبر داد. 

روابط عمومی سپاه استان قم اعلام کرد: طی حکمی از سوی فرمانده کل سپاه 
پاسداران، سرهنگ پاسدار مهدی کبیری پور به عنوان جانشین جدید فرمانده سپاه امام 

علی بن ابیطالب علیه السلام استان قم منصوب شد.
سرهنگ مهدی کبیری پور پیش از این معاون هماهنگ کننده سپاه استان قم بود و 

فرماندهی ناحیه مقاومت بسیج امام حسین علیه السلام را نیز در کارنامه دارد.

 

اجرای طرح محدودیت هوشمند کرونایی را که از روز یکشنبه ۲۱ آذر در کشور 
کلید خورد ، باید طرحی برای صیانت از جان مردم دانست که همکاری مردم و 

بخش های دولتی و خصوصی را می طلبد.
 طرح محدودیت هوشمند کرونایی که قرار بود از ۱۵ آذر ماه در کشور اجرایی 
شود به دلیل فراهم نبودن سامانه های مرتبط به تعویق افتاد و ازروز یکشنبه به 

اجرا در آمد.
این طرح را کمیته امنیتی، اجتماعی و انتظامی ستاد ملی مدیریت بیماری 
کرونا  تدوین کرده و متناسب با شرایط موضوع ایجاد تحول در مدیریت بیماری 
از سوی ریاست جمهوری در دستور کار قرار گرفته و در قالب »طرح مدیریت 

هوشمند بیماری در بستر سامانه امید« اجرایی می شود.
طرح محدودیت هوشمند کرونایی تلاش دارد، تا با مهیا ساختن بسترهای لازم، 
امکان »همزیستی با کرونا« را به همراه کاهش ریسک ابتلای بیماری برای عموم 

مردم فراهم آورد.
فاز اول این طرح به دستگاه های اجرایی اختصاص داشته همچنین فازهای 
دوم، سوم، چهارم و پنجم به ترتیب مربوط به حمل و نقل درون شهری، واحدها 
و فعالیت های صنفی، حمل و نقل برون و درون شهری و واحدهای علمی، 

تحقیقاتی و آموزشی است.
اجرای طرح محدودیت هوشمند کرونایی، علاوه بر اینکه می تواند با نظارت 
دقیق درست بر واکسینه کردن افرادی که هنوز اقدام به این کار نکرده اند، در 

کاهش میزان تلفات کرونایی و بازگشت مردم به زندگی عادی نقش آفرین باشد.
رییس جمهوری روز شنبه ۲۰ آذر در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا  با اشاره 
به اجرای نظام مدیریت هوشمند کرونا گفت: اجرای دقیق این طرح نیازمند 
همکاری همه بخش های دولتی و عمومی است. اجرای این طرح زحمت مردم و 
مسئولان برای نظارت بر اجرای شیوه نامه های بهداشتی و صیانت از جان مردم را 

کمتر  می کند و دقت را بالا می برد.
آیت الله دکتر سید ابراهیم رییسی افزود: دولت با جدیت واکسیناسیون عمومی 
را به منظور صیانت از سلامتی و جان شهروندان پیگیری خواهد کرد. در مورد 
واکسیناسیون کودکان زیر ۱۲ سال نیز باید با مطالعه علمی، نتایج واکسیناسیون 
در کشورهای دیگر را به شکل دقیق بررسی کنیم چرا که امروز مردم به دولت 

اطمینان دارند و باید این اعتماد و اطمینان حفظ شود.
محدودیت ها با ارائه کارت واکسن

معاون بهداشت وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی نیز در مورد جزییات 
طرح محدودیت هوشمند کرونایی گفت: از ۲۱ آذر محدودیت ها با کارت واکسن 
صورت می گیرد، یعنی آن دسته از افرادی که کارت واکسن دریافت کردند، 
می توانند در محیط های سربسته با رعایت شیوه نامه های بهداشتی براساس 

اهمیت موضوعی و تعداد مراجعات حضور یابند.
کمال حیدری افزود: حضور افراد در اماکنی مانند مدارس، سینماها، باشگاه ها 
و حمل ونقل بین جاده ای مثل هواپیما، اتوبوس و قطار باید در سامانه امید و با ارائه 
کارت واکسن انجام شود و افرادی که این کارت را دریافت نکرده اند برای حضور در 
اماکن عمومی باید تست PCR بدهند تا مشخص شود که دچار بیماری نیستند.

وی تصریح کرد: افرادی که اقدام به دریافت کارت واکسن کرونا خود نکرده اند، 
می توانند از سامانه salamat.gov این کارت را دریافت کنند و در اماکن تجمعی 

حضور داشته باشند.
نظارت ۶ هزار بازرس بهداشتی 

معاون فنی سلامت و محیط کار وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی نیز در 
این زمینه گفت: ۶ هزار بازرس بهداشتی با همکاری نیروهای بسیج، هلال احمر 
و بازرسان اتاق اصناف از ۲۱ آذر ماه بر اساس طرح محدودیت هوشمند کرونایی 
بر واکسینه شدن و رعایت شیوه نامه های بهداشتی کارکنان دولت، رستوران ها، 

کسبه و غیره نظارت دارند.

اظهار داشت: اساس کار طرح محدودیت های هوشمند،  محسن فرهادی 
سامانه های موجود است، کارت دیجیتال واکسن و »کیوآر کد«  روی آن، کافی 
است. همه افراد باید به سامانه سلامت وزارت بهداشت مراجعه و کارت دیجیتال 

فارسی خود را دریافت کنند.
رعایت شیوه نامه های بهداشتی ضروریست

وی ادامه داد: نظارت بر واکسیناسیون و رعایت شیوه نامه های بهداشتی حمل 
و نقل درون شهری، برون شهری، مراکز آموزشی و تحقیقاتی،  اصناف و مشاغل 
آزاد مانند نانوایی ها و غیره جزو فازهای بعدی طرح محدودیت هوشمند کرونایی 
هستند. ملاک این طرح دریافت دو دز واکسن و استفاده از ماسک و فاصله 

گذاری اجتماعی است.
به گفته فرهادی، در مکان هایی مانند تالارهای پذیرایی، سینماها و رستوران ها 
باید علاوه بر دریافت دو دز واکسن توسط کارکنان و پرسنل و استفاده از ماسک، 
تهویه مناسب نیز داشته باشند و در مورد اصناف و کسبه ها نیز، صاحبان مغازه ها 
باید در برابر کرونا واکسینه شده باشند در غیر اینصورت توسط بازرسان به آنها تذکر 

و اخطار داده می شود و در نهایت واحد صنفی آنها پلمب خواهد شد.
معاون فنی سلامت و محیط کار وزارت بهداشت تصریح کرد: همچنین بر 
اساس طرح محدودیت هوشمند کرونایی، تردد بین استانی  برای کسانی که 
واکسن کرونا نزده اند، ممنوع است و و کسانی که واکسن زده اند، باید در سامانه 
ثبت نام کنند،  مسافر در سامانه های وزارت کشور کد کارت واکسن را وارد می کند،  
سامانه های وزارتخانه های ارتباطات، کشور و بهداشت به یکدیگر متصل شده 
است و بنابراین صاحبان خودرو که هر دو دوز واکسن کرونا را تزریق کرده اند 

می توانند بدون جریمه شدن مسافرت بروند.
فرهادی تاکید کرد: بر اساس طرح محدودیت هوشمند کرونایی انجام تست 
»پی سی آر« برای خطوط داخلی در دستور کار نیست و همه مسافرانی که می 
خواهند از طریق هواپیما، قطار و اتوبوس تردد داشته باشند باید واکسن زده باشند 

در غیر اینصورت بلیط به آنها تعلق نمی گیرد.
به گفته وی، بر اساس این طرح، سامانه وزارت بهداشت به سامانه سازمان 
هواپیمایی و وزارت راه و شهرسازی متصل شده و فروش بلیط که بر اساس دریافت 
کد ملی ارائه می شود، اگر فردی واکسن نزده باشد، نمی تواند بلیط تهیه کند،  
همچنین اگر فردی واکسن تزریق کرده و بیمار باشد نیز نمی تواند بلیط تهیه کند 
و باید قرنطینه شود و بر اساس طرح مدیریت هوشمند محدودیت های کرونایی، 
سامانه وزارت بهداشت به سامانه فروش اینترنتی بلیت هواپیمایی، ناوگان برون 
شهری و ریلی کشور متصل شده و اعلام می کند که فرد واکسن زده است یا نه، 

بیمار است یا نه، این دو موضوع برای ارائه بلیت لازم و ملزوم یکدیگر هستند.
به هر روی اجرای طرح محدودیت هوشمند کرونایی را باید در امتداد رویکرد 
موفقیت آمیز دولت سیزدهم در مهار کرونا که با افزایش واردات واکسن و تسریع 

واکسیناسیون آغاز شد، دانست.
بر اساس اعلام وزارت بهداشت، تا کنون ۵۸ میلیون و ۶۹۶ هزار و ۳۹۴ نفر دُز 
اول، ۴۹ میلیون و ۳۷۷ هزار و ۸۴۷ نفر دُز دوم و دو میلیون و ۵۰۴ هزار و ۵۵۲ نفر، 
دُز سوم واکسن کرونا را تزریق کرده اند و مجموع واکسن های تزریق شده در کشور 

به ۱۱۰ میلیون و ۵۷۸ هزار و ۷۹۳ دُز رسید.
واکسیناسیون سراسری از ۲۲ بهمن سال ۱۳۹۹ در کشور آغاز شد.  

در شبانه روز گذشته نیز ۵۸۸ هزار و ۵۱ دُز واکسن کرونا در کشور تزریق شده 
است.

 به مدد افزایش واردات واکسن و تسریع واکسیناسیون، تلفات روزانه کرونا طی 
هفته های اخیر دو رقمی شده و روزهای ۱۳ و ۲۰ آذر ماه به ۵۸ فوتی یعنی 

کمترین تلفات کرونا پس از عبور خیز پنجم از کشور رسیده است.    
در حال حاضر هشت شهر در وضعیت نارنجی، ۱۱۹ شهر در وضعیت زرد و ۳۲۱ 

شهر در وضعیت آبی قرار دارند و هیچ شهری در وضعیت قرمز کرونایی نیست.

رعایت شیوه نامه های بهداشتی ضروریست؛

صیانت از جان مردم با طرح محدودیت هوشمند کرونایی

از افراد را  از رانندگی هرساله جان بسیاری  حوادث ناشی 
می گیرد که به محض انتشار تصاویر دلخراش انگشت اتهام 
به سمت پلیس نشانه می رود، این درحالی است که به گفته 
رییس پلیس راهور بروز حوادث رانندگی۳۳ درصد به وزارت راه، 
۱۹ درصد به پلیس، ۱۵ درصد به وزارت صنعت و ۱۲درصد به 

صدا وسیما ارتباط دارد.
صحنه های دلخراش خودروی له شده، تصاویر جانباختگان 
و مجروحان بازمانده از تصادفات جاده ای که هر روز در صدر 
اخبار حوادث قرار می گیرد حکایت از مرگبار بودن جاده های 
ایران نسبت به جاده های جهان دارد؛ اتوبوسی که با تریلی 
برخورد کرده، ماشین شخصی که به ته دره سقوط کرده یا 
تریلی با بار زیاد که در وسط جاده خوابیده و بار او تمام سطح 

جاده را پوشانده است.
بر  بودن جاده های کشور همین بس که  تایید مرگبار  در 
اساس گزارش ها، ایران در جایگاه هفتمین کشور با میزان مرگ 
و میر جاده ای بالا در قاره آسیا قرار گرفته و در قیاس با امن ترین 
کشورهای جهان از نظر میزان حوادث جاده ای، گاه سالانه تا 

۱۰ برابر موارد مرگ و میر در این زمینه به ثبت می رساند.
گزارش اخیر پزشکی قانونی هم مهر تاییدی بر این حکایت 
حوادث  تلفات  درصدی   ۹ افزایش  از  که  آنجا  است  غمبار 
از  است:  کرده  اعلام  و  داده  امسال خبر  ماه  در ۷  رانندگی 
ابتدای فروردین تا پایان مهرماه امسال ۱۰ هزار و ۲۶۶ نفر 
در حوادث رانندگی جان خود را از دست دادند که این رقم در 
مقایسه با مدت مشابه سال گذشته)۱۳۹۹( ۹.۲ درصد بیشتر 
شده است و از کل درگذشتگان تصادفات، ۸ هزار و ۲۹۰ نفر 

مرد و هزار و ۹۷۶ نفر زن بودند.
بر اساس این گزارش در ۷ ماه امسال استان های فارس 
با ۸۲۷، تهران با ۷۰۶ و سیستان و بلوچستان با ۶۶۷ فوتی 
بیشترین و استان های ایلام با ۸۰، کهگیلویه و بویراحمد با 
۱۴۵ و قم با ۱۴۷ فوتی کمترین آمار تلفات حوادث رانندگی 
را داشتند. در این گزارش تاکید شده است که مطابق آمارهای 
موجود بیشترین تعداد قربانیان حوادث رانندگی مربوط به 
تصادفات برون شهری است و در ۷ ماه امسال نیز ۶هزار و 
۹۶۶ نفر از متوفیان در مسیرهای برون شهری جان باخته اند 
که نسبت به مدت مشابه سال گذشته رشد ۱۱.۲ درصدی را 

نشان می دهد.
پس از مسیرهای برون شهری، محورهای درون شهری با ۲ 

هزار و ۴۷۷ و جاده های روستایی با ۶۴۴ فوتی بیشترین آمار 
تلفات را داشته اند؛ ۱۷۹ نفر نیز در سایر مسیرها و در پی وقوع 

یک تصادف جان خود را از دست داده اند.
پزشکی قانونی در این گزارش تصریح کرده است: علاوه بر 
افزایش تعداد جانباختگان حوادث رانندگی در ماه های اخیر، 
تعداد مصدومان حوادث رانندگی نیز در این مدت رو به افزایش 
و ۱۵۱  امسال ۱۸۸ هزار  ماه  به طوری که در ۷  بوده است 
مصدوم حوادث رانندگی به مراکز پزشکی قانونی مراجعه کردند 
که از این تعداد ۱۳۸ هزار و ۱۲ نفر مرد و ۵۰ هزار و ۱۳۹ نفر 
زن بودند. ضمن اینکه تعداد مصدومان تصادفات در ۷ ماهه 
امسال نسبت به مدت مشابه سال قبل )۱۷۲ هزار و ۹۳۹(، 
۸.۸ درصد افزایش یافته است که در این مدت استان تهران با 
۲۱ هزار و ۲۴ نفر بیشترین تعداد مصدوم و استان ایلام با هزار 

و ۴۳۸ نفر کمترین تعداد مصدوم را داشتند.
در کنار آمار اعلامی پزشکی قانونی، از اطلاعات منتشر شده 
حوادث رانندگی رییس پلیس راهور ناجا هم انگشت حیرت به 
دهان باید گرفت و عمق فاجعه بیش از پیش ملموس تر می 
شود زیرا بنا به گفته سردار کمال هادیانفر، ۴هزار و ۵۰۰ دوربین 
تخلفات رانندگی را در سطح جاده های کشور ثبت کرده اند که 
نتیجه آن افزایش نسبی آمار تصادفات و فوتی های ناشی از آن 

است.
هادیانفر که در نشست خبری در آبان ماه سخن می گفت، 
با بیان اینکه ۶۲۰۰ تیم در ۱۴۹۱ پایگاه در حال کنترل و رصد 
رانندگان و اتفاقات و حوادث رانندگی هستند، اذعان داشت: به 
رغم همه کنترل ها و تلاش های انجام گرفته و در حال انجام، 
پلیس به تنهایی نمی تواند سبب کاهش تصادفات و حوادث 
باشد بلکه این موضوع نیازمند همدلی و تعامل همه دستگاه ها 
و اعتبارات لازم است. گفته های سردار هادیانفر در حالی است 
که با وقوع تصادف انگشت اتهام به سمت ناکارآمدی و عدم 
کنترل پلیس بر جاده ها نشانه می رود که رییس پلیس راهور 
ناجا در پاسخ به این مورد، با تاکید بر اینکه بر اساس بررسی 
وجود  کشور  در  خیز  حادثه  نقطه  گرفته ۵۲۰۰  انجام  های 
دارد، ادامه داد: استاندارد نبودن برخی جاده ها، تولید خودرو 
بدون کیفیت، عدم توجه به قوانین راهنمایی و رانندگی توسط 
رانندگان و غیره از جمله عوامل ایجاد حادثه در این نقاط است.
سردار هادیانفر تاکید کرد: در بروز حوادث رانندگی ۳۳ درصد 
به وزارت راه، ۱۹ درصد به پلیس، ۱۵ درصد به وزارت صنعت 

در خصوص نوع تولید خودروها  و ۱۲ درصد به صدا و سیما 
در خصوص نوع اطلاع رسانی و آگاهی بخشی به مردم ارتباط 

دارد.
وی با بیان اینکه  همچنین ۱۱ درصد به وزارت بهداشت، ۱۰ 
درصد به وزارت کشور و دیگر دستگاه ها ارتباط دارد، افزود: 
بر اساس آمار موجود بیشترین تصادفات فوتی در استان های 
خراسان  شرقی  آذربایجان  فارس،  بلوچستان،  و  سیستان 
رضوی و کرمان و کمترین تصادفات فوتی هم در استانهای قم، 

سمنان، مازندران، اردبیل و لرستان به ثبت رسیده است.
آمارها  بر اساس  اینکه  یادآوری  با  ناجا  رییس پلیس راهور 
۵۱ درصد فوتی تصادفات در همان لحظه اول رخ می دهد 
و ۶ درصد در طول راه و ۴۴ درصد براثر تروما جان خود را از 
دست می دهند، گفت: برای کاهش این مساله، باید به آموزش 

و توسعه فرهنگ رانندگی پرداخت.
و  قانونی  پزشکی  سوی  از  که  ارقامی  و  آمارها  به  توجه  با 
پلیس راهور ناجا منتشر شده  و هزینه های گزاف اقتصادی 
و اجتماعی و آثار کوبنده فیزیکی و روانی حوادث رانندگی و 
تصادفات جاده ای بر روی افراد جامعه، ضروری است مسوولان 
امر با جدیت بیشتری در صدد یافتن علل و عوامل این اتفاق 

های ناگوار باشند.  
در نظر بگیرند که هر تصادفی بر اثر ۴ عامل انسان، جاده، 
وسیله نقلیه و محیط اتفاق می افتد در نتیجه با بهره گیری 
ای  تصادفات جاده  کاهش  در  دیگر  تجربیات کشورهای  از 
گام های موثرتری بردارند؛ دریابند که کشورهایی که کمترین 
میزان مرگ و میر ناشی از تصادفات جاده ای را دارند، عمدتاً 
کشورهایی با درآمد بالا هستند که منابع لازم را برای حفظ 
جاده های خود در سطح استاندارد بالا و اجرای قوانین محکم 

در استفاده از جاده ها دارند.
بر اساس گزارش سازمان بهداشت جهانی، ایران با برآورد نرخ 
۲۰.۵ مرگ در هر صدهزار نفر جمعیت در رتبه ۱۱۳ از ۱۷۵ 
کشور قرار داشته که رتبه خوبی نبوده و نیازمند برنامه ریزی و 
همکاری دستگاه های اجرایی متولی در جهت کاهش این رتبه 
است در ضرورت این امر همین بس که مقام معظم رهبری 
هم در دیدار جمعی از نخبگان و استعدادهای برتر علمی، از 
ترافیک شهری مانند شهر تهران گلایه و توصیه به یافتن راه حل 
علمی برای حل آن کرد. امری که با همکاری همه دستگاه های 

مرتبط مرتفع و حل شدن است.

پلیس به تنهایی نمی تواند سبب کاهش تصادفات و حوادث باشد ؛

سهم دستگاه ها در کاهش حوادث رانندگی چقدر است؟



5 اقتصادیدوشنبه-22 آذر ماه 1400-    سال بیست  وچهارم -   شماره 5410

رییس سازمان بورس و اوراق بهادار ا اعلام کرد:

فروش بخشی از اموال مازاد دولت 
از طریق بورس

رییس سازمان بورس و اوراق بهادار گفت: اکنون مذاکرات برای چگونگی واگذاری 
اموال دولت در حال انجام است و اموالی که امکان پذیرش در بورس کالا داشته 

باشند واگذاری آنها از طریق این بازار انجام می شود. 
»مجید عشقی«  روز یکشنبه در نخستین نشست خبری خود در پاسخ به پرسش 
خبرنگاری مبنی بر اینکه آیا واگذاری اموال مازاد دولت از طریق بازار سرمایه انجام 
می شود یا خیر، گفت: اموال مازاد دولت، املاک و مستغلات مازاد دولت است که 
مذاکره های مربوط به واگذاری آنها توسط سازمان خصوصی سازی و وزارت اقتصاد 
در حال پیگیری است. وی افزود: براساس صحبت های انجام شده قرار است تا 
واگذاری املاکی که امکان عرضه آنها در بورس کالا وجود دارد به طور حتم از طریق 
این بازار انجام شود. رییس سازمان بورس و اوراق بهادار ادامه داد: در وضعیت کنونی 
از نظر زیرساختی با مشکلی مواجه نیستیم، همچنین توافقی با وزارت اقتصاد انجام 
شده که در دستورالعمل های مربوطه قرار است تا این واگذاری از طریق بورس و 
نیز سامانه های دولت انجام شود. آیت الله »سید ابراهیم رییسی« رییس جمهوری 
در آذر ماه و در جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت، ابراز امیدواری کرد تا برنامه 
مولدسازی اموال مازاد دولت با همکاری همه دستگاه ها و قوای کشور هر چه سریع تر 
اجرایی شود. رییس جمهوری بر اهمیت اجرای برنامه مولدسازی و فروش اموال مازاد 
دولت برای تامین بخشی از بودجه مورد نیاز کشور و جبران کمبود در منابع مالی، 
تاکید و دستگاه های اداری را موظف کرد اموال مازاد را در مدت معین شناسایی و 

قیمت گذاری کنند و برابر مقررات به فروش برسانند.

رییس کل بانک مرکزی اعلام کرد:
رفع موانع موجود برای بازگشت ارز صادرکنندگان

 رییس کل بانک مرکزی با تاکید بر اینکه ورود ارز حاصل از صادرات به چرخه 
تجاری و اقتصادی کشور را به طور جدی دنبال می کنیم، گفت: تسهیل عرضه 
ارز صادرکنندگان خرد با همکاری دستگاه های ذیربط و بر اساس مکانیزم های 
مشخص  در دستور کار بانک مرکزی است. »علی صالح آبادی«  در گردهمایی 
روسای نمایندگی های جمهوری اسلامی ایران در کشورهای همسایه، اظهارداشت: 
گسترش مراودات اقتصادی و تجاری با همسایگان بسیار مهم، حیاتی و دارای 
اهمیت راهبردی است.   وی با تشریح جزییات چرخه امور در سامانه نیما،  افزود: 
بانک مرکزی دخالتی در تعیین نرخ ارز در سامانه نیما ندارد و توافق بین صادر کننده 
و وارد کننده، تعیین کننده نرخ حواله ارز در این سامانه است.  رئیس شورای پول و 
اعتبار با اشاره به ضرورت رفع تعهدات ارزی واردکنندگان، تاکید کرد: از ابتدای سال 
جاری تاکنون ۲۰ میلیارد دلار عرضه ارز در سامانه نیما عرضه شده است که به مراتب 
بیش از میزان کل سال گذشته است؛ علاوه بر این در سال جاری تاکنون ۳۶ میلیارد 
دلار تامین ارز در کشور صورت گرفته که این میزان، معادل کل سال گذشته است. 
وی با اشاره به افزایش درآمدهای ارزی ناشی از صادرات نفت و میعانات در سال 

جاری ابراز امیدواری کرد: این روند تا پایان سال نیز تداوم و بهبود خواهد داشت.
آزاد سازی منابع ارزی، برای مدیریت بازار ارز 

رئیس کل بانک مرکزی همچنین گفت: اقدامات خوبی در خصوص آزاد سازی 
منابع ارزی کشور؛ انجام شده است که توان بانک مرکزی برای مدیریت بازار ارز را 
افزایش داده است. وی با اشاره به کاهش نرخ تورم در ماه های اخیر افزود: لایحه 
بودجه سال ۱۴۰۱ مبتنی بر واقعیت ها و بدون کسری تنظیم شده است که نقش 
مهمی در کنترل تورم خواهد داشت. صالح آبادی با بیان این که تکالیف متعدد نظام 
بانکی در بودجه سال های گذشته موجب افزایش ناترازی بانک ها و فشار مضاعف به 
بانک مرکزی شده بود، تاکید کرد: این تکالیف در بودجه سال آینده کمتر شده است 

و این موضوع نقش مهمی در کنترل خلق پول بانک ها توسط بانک مرکزی دارد.
وی خاطرنشان کرد: موضوع رمزپول ملی از جمله موارد مهم در دستور کار بانک 
مرکزی است که زیرساخت و دستورالعمل های مربوط به آن تدوین شده و در آینده 

نزدیک به صورت آزمایشی راه اندازی خواهد شد.

معاون مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی :

سامانه نهضت ملی مسکن 
برای تمام شهر ها باز می شود

معاون مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی بر لزوم همراهی استانداران در رفع 
مشکلاتی احتمالی تامین اراضی در برخی استان ها تاکید کرد.

محمود محمود زاده با تاکید بر اینکه یکی از وظایف استانداران به عنوان رییس 
شورای مسکن استان موضوع تامین زمین است، گفت: یکی از راهکار هایی که 
می تواند به اجرای موفق طرح نهضت ملی مسکن منجر شود و به کار سرعت و 
کیفیت مناسب را بدهد حمایت و پشتیبانی استانداران از طرح و چاره سازی برای 
رفع مشکلات تامین زمین در استان است که با تاکید رییس جمهوری و وزیر راه و 
شهرسازی این امیدواری وجود دارد که در برخی از استان ها که مشکلاتی در اجرا 
وجود دارد این موضوع مدنظر قرار گرفته و موانع در تحقق طرح نهضت ملی مسکن 
برطرف شود. معاون مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی تصریح کرد: مقرر 

است تا در تمامی شهر ها سامانه برای ثبت نام متقاضیان مسکن باز شود.
محمودزاده در خصوص تسهیل در شرایط ثبت نام طرح نهضت ملی مسکن نیز 
توضیح داد: مقرر است تا دو شرط از شرایط ثبت نام شامل سابقه مالکیت و سابقه 
سکونت در شرایط ثبت نام متقاضیان سهل شود. پیش تر سابقه مالکیت بیش از ۱۶ 
سال بود که به ۵ سال کاهش می یابد و سابقه سکونت نیز به غیر از تهران در تمامی 
شهر های به یکسال کاهش خواهد یافت. وی همچنین از احتمال تمدید مهلت ثبت 
نام طرح نهضت ملی مسکن بر اساس تقاضای مردم خبر داد و گفت: در شهر هایی 
که جدید به آمار قبلی اضافه خواهد شد حتما ثبت نام در مهلت زمانی مناسب انجام 
خواهد شد، ولی در شهر هایی که از قبل ثبت نام انجام شده است ممکن است این 
زمان افزوده نشود تا بتوانیم ثبت نام های متقاضیان را پالایش کرده و نتایج را به اطلاع 

متقاضیان برسانیم.
آیین نامه اجاره داری حرفه ای در دست بررسی است

محمودزاده در خصوص ساماندهی بازار اجاره و روند بررسی و تصویب آیین نامه 
اجاره داری حرفه ای نیز گفت: آیین نامه اجاره داری حرفه ای در کمیسیون های 
زیربنایی دولت در دست بررسی است. چنانچه تعیین تکلیف شود در دولت می آید 
و قابلیت اجرا پیدا خواهد کرد. معاون مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی 
همچنین گفت: هم اکنون بیش از ۹۵۰ هزار واحد آماده اخذ تسهیلات در نظام 
بانکی وجود دارد که امیدواریم در همراهی بانک ها روند تسهیلات دهی به متقاضیان 
مسکن سرعت یابد. وی همچنین با یادآوری این مطلب که طبق تازه ترین آمار بیش از 
۲ میلیون نفر در سامانه نهضت ملی مسکن ثبت نام کردند، بیشترین میزان مشارکت 

را مربوط به تهران دانست که شامل ثبت نام ۳۵۹ هزار واحد در تهران بوده است.

رئیس جمهور اصلاح ساختار بودجه را از مشخصات بودجه ۱۴۰۱ برشمرد و 
گفت: در لایحه بودجه سال آینده کل کشور تولید و اشتغال محور است.

رئیس جمهور نخستین هدف لایحه بودجه ۱۴۰۱ را ثبات اقتصادی دانست و 
تاکید کرد: اقتصادمان باید از ثبات بهره مند باشد تا تولید کنندگان، مصرف کنندگان 

و بازار بتوانند اطمینان داشته باشند.
رئیسی در سخنانش در صحن علنی مجلس شورای اسلامی هنگام تقدیم لایحه 
بودجه ۱۴۰۱ کل کشور افزود: لازمه ثبات اقتصادی این است که بودجه ای ارائه 
کنیم که کسری نداشته باشد، زیرا اگر کسری داشته باشد ریشه بسیاری از مشکلات 
در کشور خواهد شد.وی، انضباط بانک ها را دومین ویژگی لایحه بودجه سال آینده 
دانست و گفت: بانک ها به ویژه بانک مرکزی باید منضبط اداره شوند؛ ما بر انضباط 

در نظام پولی و مالی کشور به خصوص انضباط در بانک ها تاکید داریم.
استقراض از بانک مرکزی و افزایش پایه پولی خط قرمز است

رئیسی تاکید کرد: در این بودجه استقراض از بانک مرکزی و افزایش پایه پولی خط 
قرمز ما تلقی می شود و برنامه این است که این اتفاق نیفتد، چون مشکلات جدی 

برای اقتصاد کشور ایجاد می کند.
رئیس جمهور افزود: در این چارچوب در چند ماه نخست دولت سیزدهم تلاش 
مان این بود که بتوانیم کشور را بدون استقراض از بانک مرکزی اداره کنیم که این 

سیاست آثارش را در کاهش وضع تورمی نشان می دهد.
وی اضافه کرد: اینکه تا کی نرخ تورم به مرحله یک رقمی برسد باید تلاش کنیم، 
اما این امید را داریم که تورم دو رقمی کنونی که خاطر مردم، فعالان اقتصادی و 
همگان را نگران کرده است حداقل به تورم کاهشی تبدیل شود و به شرایط مناسب 
برسد. رئیس جمهور گفت: ما این را دور از نظر نمی دانیم که با لایحه بودجه ای که 

ارائه کردیم این هدف تحقق یابد.
آقای رئیسی افزود: منتهی این بودجه نگاه ملی می طلبد اگر نگاه بخشی به آن 
شود و سازمان ها، دستگاه های مختلف و نمایندگان عزیز به طور بخشی بخواهند به 

آن نگاه کنند این هدف تحقق نمی یابد.
وی تاکید کرد: برای این که رشد اقتصادی ۸ درصدی هدف گیری و محقق شود 

باید نگاه کاملًا ملی به لایحه بودجه داشته باشیم.
برای حل مشکلات مردم نیازمند برنامه و کار جهادی هستیم 

رئیس جمهور گفت: اشکال جدی که در قبل همه را رنج می داد این بود که 
اقتصاد را به اراده بیگانگان گره زده بودند و بی توجهی به ظرفیت های داخل منجر 

به مشکلات اقتصادی شده بود.
 رئیسی در بیان ویژگی های لایحه بودجه سال ۱۴۰۱ با اشاره به اجرای اصل ۵۲ 
قانون اساسی با قدردانی از کارشناسانی که تلاش کردند لایحه بودجه در وقت مقرر 
تقدیم مجلس شود، افزود: امیدوارم با همه دقت نظری که نمایندگان محترم مجلس 
در کمیسیون های تخصصی، کمیسیون تلفیق و صحن مجلس دارند، بر غنای این 
لایحه و تبصره های بودجه بیفزایند تا انشاءالله بودجه ای که در شان مردم ایران و گره 

گشای مسائل کشور به ویژه مسائل مالی و اقتصادی باشد ارائه شود.
رئیس جمهور گفت: در سال های پیروزی انقلاب اسلامی به برکت مجاهدت های 
مردان و زنان در جای جای کشور در جهت توسعه یافتگی، مسئله آب، برق، گاز، 
حوزه های آموزشی و آموزش عالی و در حوزه های کشاورزی و صنعت و معدن کار 

بسیاری شده است.
وی افزود:، اما با همه اقداماتی که برای توسعه یافتگی در شهر و روستا و در جای 
جای کشور شده که باید تاکنون از همه خدماتی که شده است متشکر بود، اما ما با 

مشکلات جدی مواجه هستیم.
فرهنگی  و  اجتماعی  اقتصادی،  مسائل  حوزه  در  هم  گفت:  جمهور  رئیس 
نیازمندیم یک حرکت جهادی و برنامه ای داشته باشیم که بتواند پیش روی همه 
دولتمردان و مسئولان باشد و با یک برنامه دقیق کار هایی انجام شود تا مشکلات را 

از پیش پای مردم بردارد.
رئیسی افزود: علاوه بر تاکیدات مقام معظم رهبری، اصلاح ساختار بودجه، ارتقاء 
سرمایه گذاری و اشتغال که از خواسته های اصلی مردم در سفر های استانی است، 

اصلاح نظام بانکی و بهبود فضای کسب و کار مورد تاکید همگان بوده و هست.
وی گفت: ما در آسیب شناسی های اقتصادی وقتی به شرایط نگاه می کنیم 
می بینیم رشد اقتصادی کاهنده را در کشور داریم بی ثباتی اقتصاد و تورم فزاینده را 
شاهد هستیم نامتوازن بودن توسعه در سرزمین و در نهایت کیفیت نامناسب بودجه 

ریزی را شاهدیم.
 رئیسی افزود: این ها اقتضا می کند که یک بازنگاهی به آنچه انجام شده و برنامه 

ریزی برای آنچه که باید انجام شود داشته باشیم.
رئیس جمهور گفت: اشکال جدی که در قبل همه را رنج می داد این بود که اقتصاد 
را به اراده بیگانگان گره زده بودند و کاری که می شد با استفاده از ظرفیت های 
داخل کشور به ویژه نیروی انسانی و ذخائر ارزشمند انجام داد با این رویکرد منجر به 

مشکلات جدی اقتصادی شده بود.
رشد  و  نمی رسد  استهلاک  میزان  به  گذاری  سرمایه  جذب  کرد:  تصریح  وی 
اقتصادی در حد ۴ دهم درصد و افزایش ده برابری هزینه ها مردم، نمایندگان و همه 

کسانی که این شرایط را می بینند و دغدغه شرایط مردم را دارند رنج می دهد.
بنای لایحه بودجه، پاسخگو کردن دستگاه ها 

رئیس جمهور با اشاره به اینکه رشد ۸ درصدی در لایحه بودجه ۱۴۰۰ پیش بینی 
شده است، گفت: بنای لایحه بودجه پاسخگو و مسئولیت پذیر کردن دستگاه 

هاست.
رئیسی افزود: رشد ۸ درصدی با افزایش ۳ و نیم درصدی بهره وری و ۴ و نیم 

درصدی سرمایه گذاری امکان پذیر است.
رئیس جمهور با اشاره به این که این هدف با کار و تلاش و برنامه ریزی محقق 

می شود، اظهار داشت: در این بودجه هدف دوم تضمین رشد اقتصادی است.
وی گفت: عدالت در توزیع ظرفیت ها و امکانات در کشور هدف سوم است. توزیع 

ما ناعادلانه است و باید متوازن شود. طبیعتاً اینجا مسئله آمایش سرزمین و محور 
بودن عدالت بسیار مهم است.

رئیس جمهور با تاکید بر این که توسعه در بخش های مختلف باید متوازن باشد، 
افزود: این ها سه نکته درباره بودجه تقنینی بود.

آقای رئیسی با اشاره به این که اساس این بودجه برنامه محوری است، گفت: سعی 
شده بودجه ساده، قابل فهم، نظارت پذیر، نتیجه گرا و کمک کننده به رشد و ثبات 
اقتصادی باشد؛ بنای بودجه این است که به مسئولان در استان و در وزارتخانه ها 

اختیار بدهد و آن ها را نسبت به بودجه مسئولیت پذیر و پاسخگو کند.
رئیس جمهور با بیان این که در برخی از حوزه ها مثل فرهنگ، رفع آسیب های 
اجتماعی و رشد اقتصادی دستگاه ها پاسخگو نیستند و عملکرد قابل ارزیابی 
نیست، افزود: اگر مسئولیت به دستگاه ها محول شود عملکرد قابل ارزیابی خواهد 

بود.
وی ادامه داد: پیش بینی سامانه یکپارچه مدیریت مالی بخش عمومی به نحوی 
که بودجه در بستری واحد و نظارت پذیر و با شناسه مشخص به دست ذینفع نهایی 
برسد از مشخصات این بودجه است؛ همچنین عادلانه کردن پرداخت های پرسنلی 

مورد توجه بوده است.
رئیس جمهور در این باره تاکید کرد: یکی از نکاتی که رنج می دهد این است که 
یک نظام ناعادلانه پرداخت را می بینیم؛ این باید به یک نظام عادلانه تبدیل شود به 
نحوی که افزایش حقوق طبقات پایین و محدود کردن حقوق طبقات بالا را داشته 

باشیم.
رئیسی همچنین از کاهش ۱۵ درصدی هزینه های دولت به غیر از حقوق خبر داد.

تعیین اهداف رشد اقتصادی برای بخش ها واستان ها 
واستان ها  بخش ها  برای  اقتصادی  رشد  اهداف  تعیین  گفت:  جمهور  رئیس 
وتعیین سهم هرشهرستان و مسئولیت پذیر کردن وزرا و استانداران برای تحقق رشد 

اقتصادی در لایحه بودجه ۱۴۰۱ دیده شده است.
 رئیسی در ادامه سخنانش در مجلس شورای اسلامی درباره اصلاح ساختار 
بودجه گفت: دراین بودجه کاهش کسری تراز عملیاتی از ۴۶۴ هزارمیلیارد تومان 
به ۲۷۱ هزار میلیارد تومان رسیده همچنین کاهش خالص استقراض دولت از ۲۴۵ 
هزار میلیارد تومان به ۴۷ هزارمیلیارد تومان و کاهش خالص استقراض دولت از بازار 
سرمایه به منفی ۴۰ هزار میلیارد تومان افزایش و نسبت مالیات به تولید ناخالص از 

پنج و چهار دهم درصد به شش و نه دهم درصد رسیده است.
وی افزود:کاهش رشد هزینه دولت از ۱۰۴ درصد در قانون بودجه سال جاری 
به پنج درصد در لایحه بودجه سال آینده رسیده که این از مشخصه های این لایحه 
بودجه و قابل توجه است همچنین دقت شده تا آن اتفاقی که باید دررابطه با رشد 

اقتصادی بیفتد دیده شود.
رئیس جمهور با اشاره به مسئله تولید و اشتغال خاطرنشان کرد: امسال سال 
حمایت از تولید است و موضوع همه استان ها مسئله بیکاری است. تولید و اشتغال، 
محور است و تعیین اهداف رشد اقتصادی برای بخش ها واستان ها وتعیین سهم 
هرشهرستان و مسئولیت پذیر کردن وزرا و استانداران برای تحقق رشد اقتصادی 

دیده شده است.
و تشکیل  و پیشرفت  به صندوق عدالت  تبدیل صندوق کارآفرینی  افزود:  وی 
صندوق های استانی و نیز اجازه به استان ها برای وازیر درآمد مالیاتی و فروش اموال 
مازاد دولتی و بهره مالکانه از معادن از دیگر برنامه های بودجه سال آینده است و این 
صندوق استانی می تواند زمینه جلب مشارکت را در بخش خصوصی و نهاد های 

عمومی فراهم کند و می تواند در جهت افزایش تولید و اشتغال در استان ها باشد.
رئیس جمهور گفت:این نگرانی که نمایندگان در نامه ها می نویسند درباره اشتغال 
و اینکه چگونه پروژه های نیمه تمام را به سرانجام برسانیم اینجا کار شورای برنامه 
ریزی استان است که اولویت سنجی کند و ما پروژه نیمه تمام در کشور خیلی داریم 

و باید با اولویت بودجه اختصاص پیدا کند.
وی افزود: کاهش ۵ واحد درصد ارز واحد های تولیدی در برنامه حمایت از تولید 
پیش بینی شده و کاهش ۵ واحد درصد از واحد های صنفی آسیب دیده از کرونا نیز 
در برنامه قرار گرفته همچنین تقویت منابع صندوق پشتوانه محکمی برای مدیریت 

نوسانات بورس نیز از جمله برنامه هاست.
رئیس جمهور تلاش برای مدیریت نقدینگی را نکته مهم دیگر بودجه سال ۱۴۰۱ 
عنوان کرد و گفت: باید نقدینگی مدیریت شود و تلاش شده برای جلوگیری از 
تحمیل هزینه های دولت به نظام بانکی و دست در جیب مردم کردن در برنامه ۱۴۰۱ 

کاملا مدیریت شود

رئیس جمهور به هنگام تقدیم لایحه بودجه در مجلس مطرح کرد:

تولید و اشتغال محور بودجه سال آینده

یک کارشناس اقتصادی مطرح کرد:
هشدار نسبت به عواقب تورمی بودجه سال ۱۴۰۱

یک کارشناس اقتصادی اظهار داشت: دولت تورم سال 
۱۴۰۰ را کاملا نادیده گرفته است و هیچ جبرانی برای آن 
دیده نشده و قطعا حذف ارز ترجیحی هم تورم زا خواهد 
بود و تمام این موضوعات نشان می دهد سال ۱۴۰۱ هم 
درگیر تورم هستیم و هزینه های ایجاد شده در بودجه سال 

آینده به هزینه های زندگی مردم اضافه می شود.
کامران ندری در گفت وگو با  ایلنا درباره لایحه بودجه 
۱۴۰۱ که صبح روز یکشنبه دولت سیزدهم آ ن را به مجلس 
تحویل داد اظهار داشت: برای اولین بار کمترین توجه به 
وضعیت رفاهی خانوار در برنامه مالی کشور شده است و 

قطعا دولت آقای رییسی با مشکلاتی مواجه خواهد بود.
سفره مردم کوچک تر می شود.

وی با اشاره به افزایش ۱۰ درصدی حقوق در مقابل تورم 
۵۰ درصدی گفت: به طور قطع وضعیت درآمدی مردم در 
بودجه سال ۱۴۰۱ باعث نارضایتی اقشار مختلف جامعه 
خواهد شد چرا که شاهد حداقل افزایش دستمزد در برابر 

تورم ۵۰ درصدی هستیم.
این کارشناس اقتصادی ادامه داد: هر چند که دولت 
روحانی مرتکب اشتباهی شد و در طول چند سال نسبت 
به ترمیم دستمزدها اقدام نکرد و در سال آخر دولت به یک 
باره نرخ حقوق و دستمزد را افزایش داد اما دولت رییسی 
هم در بودجه ۱۴۰۱ توجه کمی به وضعیت رفاهی خانوار 
داشته است و به طور کلی در طول چند سال گذشته میزان 
جبران و بهبود حقوق و دستمزدها از مجموع تورم پایین تر 

بود.
ندری با تاکید بر اینکه افزایش ۱۰ درصدی حقوق در 

مقابل تورم ۵۰ درصدی حتما با مشکلاتی همراه خواهد 
بود، گفت: با پایین بودن دستمزدها یا مردم شرایط دولت 
را درک می کنند و با دولت همراه خواهند بود و یا اقناع 
نشده و نارضایتی ها بیشتر می شود. باید به این نکته توجه 
داشته باشیم که تورم در سال ۱۴۰۱ همچنان ادامه خواهد 
داشت به این معنا که همچنان دولت  میزان دستمزد واقعی 

را کاهش داده است و سفره مردم کوچک تر می شود.
وی با اشاره به حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی در بودجه ۱۴۰۱ 
اظهار داشت: آثار تورم حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی بر روی قشر 
ضعیف جامعه خواهد بود و اقشار ضعیف جامعه بیشترین 
 ۴۲۰۰ ارز  حذف  افزود:  ندری  دید.  خواهند  را  آسیب 
تومانی تورم و شوک اولیه خواهد داشت که این شوک اولیه 
تمام اقشار را تحت فشار قرار می دهد اما در بودجه ۱۴۰۱ 
و حداقل در کلیات آن درباره جبران این شوک اولیه و تورم 

حاصل از ارز ۴۲۰۰ تومانی چیزی نمی بینیم.
شاهد تعمیق شکاف طبقاتی بین دهک ها خواهیم 

بود
این کارشناس اقتصادی تاکید کرد: باید توجه داشته 
مواجه  بی عدالتی  و  نابرابری  با  کشورمان  در  که  باشیم 
هستیم و درآمد عده ای با افزایش نرخ تورم بالاتر می رود 
و عده ای دیگر درآمدشان به شدت کاهش پیدا می کند و 
در این شرایط شاهد شکاف درآمدی درآمدی گسترده در 

اقتصادمان هستیم.
با بیان اینکه این تصمیمات بودجه ۱۴۰۱ طبقه  وی 
متوسط را بسیار تحت فشار قرار می دهد و بخش عمده ای 
می کنند،  سقوط  درآمد  کم  دهک های  به  طبقه  این  از 

گفت: دولت تورم سال ۱۴۰۰ را کاملا نادیده گرفته است 
و جبرانی برای آن دیده نشده و قطعا حذف ارز ترجیحی 
هم تورم زا خواهد بود و تمام این موضوعات نشان می دهد 
سال ۱۴۰۱ هم درگیر تورم هستیم و هزینه های ایجاد شده 
به هزینه های زندگی مردم اضافه  آینده  بودجه سال  در 
می شود. این کارشناس اقتصادی تاکید کرد: متاسفانه 
بودجه  را فقط کسری  تورم  دولت در حال حاضر منشا 
می بیند و بر این باور است که اگر کسری بودجه حل شود 
مساله تورم هم حل می شود. هر چند کسری بودجه در 
رشد نرخ تورم اثرگذار است اما مساله تورم در کشورمان با 
کاهش کسری بودجه حل نمی شود و باید عوامل اثرگذار 

دیگر هم دیده شود.
راه نجات دولت حل مساله تحریم ها است 

ارز  حذف  بودن  تورم زا  های  نگرانی   به  اشاره  با  وی 

۴۲۰۰ تومانی اظهار داشت: اگر مساله تورم حل نشود 
و همچنان تورم رو به رشد داشته باشیم. همچنین در 
تومانی   ۴۲۰۰ ارز  حذف  از  حاصل  تورم  با  آن  کنار 
مواجه شویم این دو موضوع هم افزایی خواهند داشت 
و به طور قطع باعث خنثی شدن اثرات بودجه انقباضی 

می شوند.
مساله  حل  دولت  نجات  راه  اینکه  بر  تاکید  با  ندری 
تحریم ها است، گفت:  اگر تحریم ها تا حدی برطرف شود 
می توان انتظار داشت نرخ تورم هم تا حدی کاهش یابد 
اما موضوع مهم این است که با این حداقل دستمزدی که 
دولت در بودجه ۱۴۰۱ در نظر گرفته قدرت خرید بخش 
شاهد  و  می کند  پیدا  کاهش  ایرانی  خانوار  از  عمده ای 
تعمیق شکاف طبقاتی بین دهک ها خواهیم بود که نتیجه 

آن افزایش فقر نسبی و فقر مطلق است.

آگهی مزایده اتومبیل
آگهی مزایده یک دستگاه-خودروی پراید-جی ال ایکس آی-مدل ۱۳۸۹  به شماره شهربانی ۸۹۸س ۵۴ ایران ۵۵ مربوط به 

پرونده کلاسه ۱۴۰۰۰۴۰۳۰۰۱۱۰۰۰۱۴۲ 
بموجب پرونده اجرایی کلاسه )۱۴۰۰۰۴۰۳۰۰۱۱۰۰۰۱۴۲با شماره بایگانی۱۴۰۰۰۰۱۴۹(، متعهد: عباس انبارداران_متعهد 
با وکالت محمدگل بهاری، سند ازدواج: شماره سند:۸۲۸۲ ،تاریخ سند۱۳۸۴/۰۷/۲۸،دفترخانه صادر  له: نیلوفر قیطاسی 
کننده:دفترخانه  ازدواج شماره۳۲ قم یک دستگاه خودروی پراید-جی ال ایکس آی-مدل ۱۳۸۹  به شماره شهربانی ۸۹۸س ۵۴ 
ایران ۵۵  با مشخصات ذیل واقع در پارکینگ بهران متعلق به آقای عباس انبارداران بازداشت گردیده و از طریق مزایده به فروش 

میرسد:
مشخصات فنی خودرو براساس گزارش کارشناس رسمی دادگستری:

خودروی پراید-جی ال ایکس آی-مدل ۱۳۸۹  
شماره شاسی:۱۴۱۲۲۸۹۴۲۶۱۴۵S –شماره موتور:۳۳۳۹۸۵۱

به نظر اصالت داشت و لیکن در چند نقطه دارای خسارات یا آثار برخورد بود.وسیله فاقد سوئیچ بود لذا بررسی کارکرد موتور،زیر 
بندی و جلو بندی و متعلقات موتور میسر نگردید.
خودرو فوق دارای بیمه نامه شخص ثالث است. 

کارشناس رسمی دادگستری جناب آقای سرهنگ مجید کولاری خودروی مذکور را به مبلغ۴۰۰/۰۰۰/۰۰۰ریال )چهارصد 
میلیون ریال معادل چهل میلیون تومان( ارزیابی نموده است.

مزایده خودروی مذکور از ساعت ۹ صبح الی ۱۲ ظهر روز سه شنبه ۱۴۰۰/۱۰/۰۷در خیابان ساحلی)لواسانی(نبش کوچه 
۷-طبقه فوقانی اداره ثبت اسناد و املاک بخش یک قم- اداره اجرای اسناد رسمی قم انجام می شود.

مزایده خودرو مذکور از مبلغ پایه۴۰۰/۰۰۰/۰۰۰ریال )چهارصد میلیون ریال معادل چهل میلیون تومان( شروع و به بالاترین 
قیمت پیشنهادی فروخته خواهد شد. شرکت در مزایده منوط به پرداخت ده درصد از مبلغ کارشناسی به حساب سپرده ثبت به 
شماره شبا IR ۹۸۰۱۰۰۰۰۴۰۷۶۰۱۳۲۰۷۸۹۵۶۹۳ با شناسه واریز ۹۶۵۱۰۸۵۷۶۱۰۰۰۰۰۰۰۲۱۷۱۳۲۳۵۱۲۰۰۶ می باشد 
و حضور خریدار یا نماینده قانونی او در جلسه مزایده الزامی است و برنده مزایده مکلف است مابه التفاوت مبلغ فروش را ظرف مدت 
۵ روز از تاریخ برگزاری مزایده به حساب صندوق ثبت به شماره حساب شبای مذکور تودیع نماید و در صورتی که ظرف مهلت مقرر، 
مانده فروش را به حساب سپرده ثبت واریز نکند، مبلغ مذکور قابل استرداد نمی باشد و به حساب خزانه واریز خواهد شد ودر این 
صورت عملیات فروش از درجه اعتبار ساقط و مزایده تجدید می گردد. حق الحراج مازاد بر مبلغ ارزیابی به عهده برنده مزایده خواهد 
بود در ضمن بدهی های خودرو اعم از مالیات و عوارض شهرداری و غیره تا تاریخ مزایده اعم از اینکه رقم قطعی آن معلوم شده یا 
نشده باشد به عهده برنده مزایده خواهد بود. در صورت توافق بر واریز غیرنقدی با بستانکار و نسبت به مازاد با بدهکار براساس توافق 
کتبی اقدام خواهد شد و چنانچه روز مزایده مصادف با تعطیل رسمی غیرمترقبه گردد، مزایده روز اداری بعداز تعطیل در همان محل 

و ساعت انجام می شود و حقوق دولتی وحق مزایده طبق مقررات وصول خواهد شد. )م الف ۱۴۷۳۰(
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی قم
مهدی روز خوش
تاریخ انتشار الکترونیک آگهی: ۱۴۰۰/۰9/۲۲

آگهی فقدان سند مالکیت
نظر به اینکه حسین ولی دارنده کدملی بشماره ۰۳۸۳۹۸۶۸۹۳ با ارائه دوبرگ 

استشهاد شهود مصدق اعلام داشته اند که سند مالکیت تمامی ۷۰۴/۲۰۷۸ سهم از 
۲۲۷۶۸۶ سهم ششدانگ پلاک ثبتی ۱۱۱۳۷/۰ اصلی واقع در بخش یک ثبت قم 
که دردفترالکترونیکی شماره ۱۳۹۹۲۰۳۳۰۰۰۱۰۱۵۹۲۷ بنام نامبرده ثبت وسند 
مالکیت بشماره ۵۲۷۴۱۰ ثبت و سند صادر شده است، سپس طی سند قطعی شماره 
۲۰۸۲۵ مورخ ۱۳۹۹/۰۶/۲۲ مقدار ۱۲۵۰ سهم از ۲۰۷۸/۷۰۴ سهم از ۲۲۷۶۸۶ 
سهم ششدانگ به منصوره شیخ الاسلامی منتقل گردیده است که ایشان )حسین 
ولی(اعلام نموده که به علت سهل انگاری سند مالکیت مزبورمفقود گردیده است لذا 
به استناد تبصره ۱ اصلاحی ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت در ۱ نوبت به تاریخ ذیل 
آگهی تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب 
را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت ۱۰ روز کتباً به این اداره اعلام و 
ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت 

مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد. /
)م الف ۱۴۷۳9(
رونوشت به ستاد اجرایی فرمان امام )ره(
رضا حسینخانی-رییس ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم
تاریخ انتشار:۱۴۰۰/۰9/۲۲
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قابل توجه مدیران فنی و مهندسی اداره کل ورزش و جوانان استان قم؛  

وضعیت اسفبار سرویس های بهداشتی 
چمن ورزشگاه شهید حیدریان!

ایمان / رضا ملکی 
وضعیت سرویس های  بهداشتی رختکن های دو طرف جایگاه زمین چمن 
ورزشگاه شهید حیدریان  اسفباراست وچندین سال است که با وجود برگزاری 
مسابقات ملی و استانی در این زمین چمن وضعیت سرویس های بهداشتی 

درست نشده است که جای سوال وتاسف دارد؟!
اخیرا هم تیم های که جهت بازی های لیگ کشوری به قم سفر می نمایند با 
مشاهده تنها یک سرویس بهداشتی درب و داغون و روشوی بسیار کثیف سری 
به علامت تعجب تکان داده و به عوامل برگزاری مسابقات باحالتی اعتراض گونه 

موارد خود را گوشزد می کنند.
تیم میزبان هم بایست به دفتر بالای استادیوم که هیئت فوتبال قرار دارد 
بروند  و از تنها سرویس بهداشتی آن مکان استفاده نماید که بعضا جهت 
قم  فوتبالی  در فضای  را  بدی  بسیار  و حالت  استفاده صف کشیده شده 

متصور میسازد.
سخن ما با مدیران محترم فنی و مهندسی اداره کل ورزش و جوانان استان قم 
است  براستی ترمیم سرویس های بهداشتی در رختکن زمین چمن ورزشگاه 

شهید حیدریان اینقدر هزینه براست که با آبرو و حیثیت یک شهر بازی شود.
با صحبتی که با مدیر مجموعه شهید حیدریان داشتم ایشان هم از قول های 
داده شده گفتند که اجرایی نشده است  چرا و به چه دلیل مکانی که روزانه بیش 
از ۳۰۰ بازیکن کوچک و بزرگ در آن فعالیت دارد می بایستی تنها یک سرویس 

بهداشتی آن هم بسیار کثیف داشته باشد.
این را نوشتیم تا تذکری جدی به مسئولان محترم فنی و مهندسی اداره کل 
داده باشیم که با درایت خودشان هرچه سریعتر نسبت به ترمیم موارد اشاره 
شده تلاش نمایند و دراین راه تذکر جدی دکتر منعم مدیرکل فهیم اداره کل 

ورزش و جوانان هم می تواند کارساز باشد.

مدافعی سرسخت مقابل حریفان و گلزن؛

عباس گائینی اسطوره  کم نظیرفوتبال قم

ایمان /هادی گائینی/  پیشکسوت فوتبال قم

گزارش اجمالی جناب آقای رضا ملکی گزارشگر محترم نشریه ی روزنامه 
ایمان  را در خصوص دیدار صمیمی و نزدیک جناب آقای عباس  گائینی و 
وضعیت فوتبال قم را مشاهده کردم .حقیر بعنوان یکی از طرفداران فوتبال 
قم ابتدا از اقدام شایسته و قابل تحسین این پیشکسوت فوتبال وروز نامه نگار 
تقدیر و تشکرمی کنم.سپس سلام و ارادت و احترام خود را  محضر اسوه صبر 
و استقامت و بردباری و اسطوره  کم نظیر عرصه فوتبال در دهه پنجاه قم سرور 

گرانقدر و ارزشمند عباس خان گائینی تقدیم می دارم.
از این فرصت طلایی و کم نظیر که نشریه مذکو و اساتید و بزرگان تیم صنعت 
و  بار دیگر خاطرات شیرین  ایجاد کردند تاشما  پیشکسوت عزیز  نفت قم 
بیادماندنی و ماندگارتان ظهور و بروز پیدا کند موجب افتخار و مباهات است.
عباس آقا گزارش ارسالی به نیکی و زیبایی از خاطرات شیرین دوران طلایی 
شما یاد کرد.همانطور که حضرتعالی استحضار دارید بعضی از اصطلاحات 
زیبا و شیرینی در مسابقات فوتبال بکار می رود که موجب هیجان و جذابیت 
بیشتری می گردد.عبارت عباس گائینی سیم خاردار فوتبال قم از نظر حقیر 
بسیار جمله جالب و دلنشینی است .آنهایی که درجریان مسابقات فوتبال 
هستند به خوبی با این قبیل تمثیل ها و عبارات و اصطلاحات آشنائی کامل 

دارند.
شما  محضر  به  را  خودم  فوتبالی  نگاه  و  درونی  احساس  خود  سهم  به 
پیشکسوت نیک نام و نیک کسوت که عملا در دوران نوجوانی و جوانی الگوی 
تمام عیار و قابل ستایش تیم های فوتبال قم بودید بیان می کنم.نه تنها در در 
دوران نچندان دوراسطوره کم نظیر در عرصه ورزش فوتبال بودید بلکه امروز 
هم به عنوان سنبل استقامت و بردباری در مواجهه با مشکلات بیماری کلیوی 

نشان سخت کوشی را به خود اختصاص داده اید.
با جرأت بیان می کنم که توان و قدرتی که شما برادر عزیز و ارجمند در این 
روزهای سخت و سهمگین بیماری های تنفسی و ریوی که تقریباهمه مردم 
دنیارا درگیر خود کرده است.تنها ایمان و اعتقاد راسخ شما به خدای متعال 
و حضرات معصومین علیهم السلام و استقامت و صبر تان موجب شده تا از 

روزهای سخت عبور کنید.
از این که با حال و هوا و خاطرات زیبا و جالبتون دل ما را هم خوش کردید و 
ما را با خود به درخشش تان  در خطوط حمله در میدان جنگ تیم های فوتبال 
در دهه پنجاه رفتیم و با مقاومت تان در حملات بی امان تیم های حریف از 
مدافعان سر سخت بودید و عبور از شما همچون عبور از سیم های خاردار تیم 

بود بسیار موجب خوشحالی شد.
به یاد ضربات ایستگاهی و توپ و میدان و حملات پی در پی و به توپ بستن 
تیم حریف و از طرفی نم کشیدن خرج باروت ضربات تیم حریف و سر ضرب 
های بلند و عبور از مدافعین و زدن گل های زیبا و قشنگتون افتادیم.عباس 
آقا بچه های فوتبال به خوبی قدر و منزلت و ارزش های وجودی شما و همه 
پیشکسوتان عزیزی که هم اکنون بعلت عوارض ناشی از ورزش در سختی 
و مشکلات بسر می برند را می دانند و به وجودشان افتخار می کنند و برای 

سلامتی و بهبودی شان دعا می کنند.سر بلند و پیروز و سلامت باشید.

 

بازیکن سابق پرسپولیس گفت: با توجه به روحیه و شادابی که از پرسپولیسی ها 
قبل بازی با هوادار دیدم متوقف شدن این تیم مقابل شاگردان رضا عنایتی برای 

من باورنکردنی است.
داود محبوب در گفت و گویی ، درباره توقف پرسپولیس مقابل هوادار در هفته نهم 
لیگ برتر اظهار داشت: قبل از این بازی در محل تمرین پرسپولیس شرکت کردم و 

با توجه به روحیه و شادابی بازیکنان باورم نمی شود این تیم مقابل هوادار مساوی 
کرده باشد. قبل از بازی تصور می کردم راحت ۵-۴ گل در این بازی به ثمر برساند اما 
فوتبال همین است. هرچند در روزهای اخیر نگرانی هایی درباره جایگاه پرسپولیس 
ایجاد شده اما وضعیت تیم را خوب می بینم و اعتقاد دارم همه تیم ها تا نیم فصل 

شرایط شان به همین شکل است. 

وی ادامه داد: برخی تیم ها در ۱۰ هفته اول سرحال و خوب هستند اما در نیم  
فصل دوم و هفته های پایانی چیزی برای گفتن ندارند.  قطعا پرسپولیس در نیم 
فصل دوم به روند خوب و باثبات خودش بازمی گردد و بار دیگر می تواند قهرمان 
لیگ شود.در زمان بازی خودمان برای این تیم هم پیش آمد که پرسپولیس تا هفته 
دهم مشکلاتی داشت اما در دور برگشت به وضعیت خوبی رسیدیم و قهرمان 

شدیم.
بازیکن پیشین پرسپولیس در خصوص دلیل بدون تمرکز بودن این تیم در برخی 
مسابقات این فصل توضیح داد: شاید یکی از دلایل این موضوع مسائل مالی باشد 
که من در جریانش نیستم اما زمان حضورم خودم در محل تمرین پرسپولیس بچه ها 

خیلی با انگیزه و عالی تمرین می کردند.  
محبوب درباره اشتباهات داوری در برخی بازی های این فصل پرسپولیس به ویژه 
دیدار با هوادار گفت: اشتباهات داوری همیشه وجود دارد و ممکن است یک تیم از 
آن سود ببرد و دیگری ضرر کند اما اگر تیم سرحال و گردن کلفت باشد به اشتباهات 

داوری کاری ندارد و روی این مسائل مانور نمی  کند.
وی در ارتباط با دیدار بعدی سرخپوشان مقابل پیکان، پاسخ داد: همه تیم ها 
با هدف عالی بازی کردن مقابل پرسپولیس و استقلال به زمین می آیند اما این 
تیم های بزرگ باید به حدی آماده باشند که بدون در نظر گرفتن روحیه و انگیزه 
حریف، راحت سه امتیاز بازی را به دست آورند و امتیاز از دست ندهند. پیکان، تیم 
خوبی است اما پرسپولیس برای بیشتر نشدن فاصله اش با رقیبان باید این مسابقه را 
ببرد. آرزوی تمام پرسپولیسی ها در این فصل هم قهرمانی لیگ برتر است و امیدوارم 

در ادامه هم بتواند قهرمان آسیا شود.
بازیکن اسبق این تیم در خصوص دلیل عملکرد نه چندان خوب خط دفاعی در 
فصل جاری توضیح داد: شاید ناهماهنگی و تمرکز نداشتن مدافعان و دروازه بانان 
تیم دلیل این موضوع باشد. پرسپولیس در سال های اخیر بهترین عملکرد را در خط 
دفاعی داشته و اگر می خواهد امسال هم به قهرمانی برسد باید کمتر گل بخورد. 

البته این تیم در تمام پست ها بازیکنان خیلی خوبی در اختیار دارد.
محبوب اضافه کرد: باید مشکلات مالی پرسپولیس را ترمیم کرد و هواداران هم 
باید همچنان حمایت شان را از این تیم ادامه بدهند. روحیه برای یک فوتبالیست 
حرف اول را می زند و امیدوارم شرایط روحی خوبی برای بازیکنان و کادرفنی این 

تیم ایجاد شود.

پیشکسوت پرسپولیس: تساوی مقابل هوادار باورنکردنی بود

 تیم گردن کلفت کاری به اشتباهات داور ندارد

بدمینتون بازان تیم رعد پدافند هوایی قم با کسب مقام قهرمانی بخش 
انفرادی و عناوین اولی و دومی قسمت دو نفره در مسابقات سال ۱۴۰۰ 

رنکینگ بدمینتون ایران درخشیدند.
براساس این گزارش، بعد از برگزاری دیدارهای هفته نهم مسابقات لیگ برتر 
بدمینتون باشگاه های کشور بازی های لیگ برتر به مدت دو هفته تعطیل شد 
تا فدراسیون بدمینتون طبق تقویم سال ۱۴۰۰ خود رقابت های رنکینگ این 

رشته را با حضور تمام چهره های مطرح بدمینتون ایران برگزار کند.
این دوره از مسابقات به میزبانی فدراسیون در کمپ تیم های ملی برگزار شد 
و همه چهره های شاخص بدمینتون کشور اعم از نفراتی که در ترکیب تیم های 
مختلف باشگاهی شاغل هستند برای کسب بهترین عنوان با یکدیگر به رقابت 
پرداختند، پیکارهای جذابی که با درخشش بدمینتون بازان تیم رعد پدافند 

هوایی قم و افتخارآفرینی مردان رعد همراه بود.
در این دوره از مسابقات نفراتی همچون محمد پایروند، مهران شهبازی، 
مسعود پیروزی و امیر قاسمی بازیکنان تیم رعد پدافند هوایی قم حضور 
داشتند و رعدی ها با نمایش آمادگی و انگیزه بالای خود عنوان قهرمانی بخش 
یک نفره و مقام های اولی و دومی قسمت دو نفره را به خود اختصاص دادند 
تا از این رویداد مهم مجوز حضور در جام بین المللی فجر نیز نصیب آنها شود.

چهره شاخص بخش انفرادی این پیکارها ستاره درخشان تیم رعد پدافند 
هوایی قم یعنی محمد پایروند بود، بازیکنی که بعد از تاثیرگذاری مثبت خود 
در قهرمانی سال ۱۳۹۹ تیم رعد پدافند هوایی قم در مسابقات لیگ برتر 

باشگاه های کشور، امسال نیز از بازیکنان فوق العاده موثر تیم رعد در فصل 
۱۴۷۰۰ لیگ برتر است.

پایروند که از نظر اخلاقی نیز یکی از بهترین های بدمینتون ایران به شمار 
می رود، در فینال بخش انفرادی مسابقات سال ۱۴۰۰ رنکینگ بدمینتون 
ایران در دو گیم متوالی از سد علیرضا کرمی عبور کرد و با اقتدار موفق به 

کسب مقام نخست و عنوان قهرمانی این دوره از رقابت ها شد.
همچنین در بخش دوبل یا دو نفره این مسابقات دو ستاره دیگر و بازیکنان 
دوست داشتنی تیم رعد پدافند هوایی قم یعنی مسعود پیروزی و امیر قاسمی 
حضور داشتند که البته در فینال رو در روی یکدیگر بازی کردند، به طوری 
که امیر قاسمی به همراه آرمین زکی زاده و مسعود پیروزی به همراه فرزین 
خانجانی در فینال دوبل به میدان رفتند  و در نهایت تیم قاسمی و زکی زاده 

قهرمان شد.
بدین ترتیب محمد پایروند با قهرمانی بخش انفرادی، امیر قاسمی با قهرمانی 
قسمت دو نفره و مسعود پیروزی با مقام سومی بخش دوبل، سه چهره افتخار 
آفرین تیم رعد پدافند هوایی قم در مسابقات سال ۱۴۰۰ رنکینگ بدمینتون 
مردان ایران لقب گرفتند، چهره های شاخصی که پنجشنبه هفته جاری باید 

در هفته دهم لیگ برتر تیم رعد را برابر توس مسیر مشهد همراهی کنند.

دربخش انفرادی و دونفره ؛

بدمینتون بازان رعد پدافند قم قهرمان ایران شدند

  

کاپیتان اسبق تیم فوتبال استقلال گفت: دیدار با سپاهان از نظر من ۶ امتیازی نیست و در چنین بازی هایی استقلال اصلا 
نباید گل دریافت کند و به حریف فرصت بدهد.

مهدی پاشازاده در گفت و گویی در خصوص دیدار استقلال مقابل سپاهان در هفته دهم مسابقات لیگ برتر اظهار داشت: 
بازی سختی در پیش است اما از نظر من شرایط برای استقلال خاص است. خیلی نمی خواهم مسائل را باز کنم ولی همه چیز 
دست خودشان است.  وی در پاسخ به این سوال که آیا عملکرد استقلال مقابل پیکان را مثبت ارزیابی می کند یا خیر گفت: 
هم آره و هم نه. در بازی قبل هم همه چیز دست خودشان بود، استقلال روی ضربات ایستگاهی ۲ گل زد و به بازی راحت تر 
ادامه داد. وقتی می شود در مورد تیم نظر کلی داد که عکس العمل بازیکنان و کادر فنی را بعد از دریافت گل برررسی کرد. 

خوشبختانه استقلال در این هفته ها گلی دریافت نکرده اما در مورد ساختار هنوز نمی توان نظر قطعی داد.
کاپیتان اسبق استقلال تاکید کرد: شخصیت تیمی استقلال هنوز به صورت کامل جا نیفتاده و زمان می برد در مورد این 
موضوع به جمع بندی برسیم. اگر این شخصیت شکل بگیرد هم شرایط آسان تر می شود و هم می شود بهتر در مورد آینده 
صحبت کرد. پاشازاده در خصوص اینکه خیلی ها مدعی هستند دیدار استقلال و سپاهان ۶ امتیازی است و آیا وی هم چنین 
نظری دارد یا خیر عنوان کرد: از نظر من این بازی ۶ امتیازی نیست و در فلسفه فکری من یک امتیازی محسوب می شود. 
شاید خیلی ها سوال کنند چرا این صحبت را می کنم ولی اینطور بازی ها مثل شطرنج می ماند.  وی یادآور شد: در چنین 
بازی هایی اصلا نباید اجازه داد تیم حریف برنده شود یا گلی به ثمر برساند. اگر تیم حریف ببرد برای آنها ۶ امتیازی محسوب 
می شود.شاید ساعت ها در مورد این موضوع باید بحث کنم اما معتقدم در این بازی ها اصلا نباید ریسک کرد.اگر فرصت گلزنی 
به حریف داده نشود و استقلال بازی خود را انجام بدهد ممکن است حتی بتواند در جریان بازی و با استفاده از فرصت ها 
حریف خود را شکست دهد و اگر هم این اتفاق رخ نداد می تواند در ادامه مسابقات حریف را کنار بزند اما اگر استقلال در 
جریان چنین دیداری گلی دریافت کند و به حریف فرصت بدهد قطعا دچار مشکل خواهد شد. کاپیتان پیشین استقلال ادامه 
داد:این صحبت من جنبه روانشناسی دارد. اینکه می گویم استقلال نباید ببازد شاید این معنی را بدهد که استقلال فقط 
دفاع کند اما منظور من این نیست که استقلال فقط با تفکر تدافعی وارد زمین شود.همانطور که تاکید کردم این بازی ها مثل 
شطرنج است و استقلال باید در این مسابقه در گل خوردن خیلی خیلی سختگیری داشته باشد و از طرف دیگر از تک تک 
فرصت هایی که نصیبش می شود نهایت استفاده را ببرد. پاشازاده در پاسخ به این سوال که عملکرد هافبک های استقلال را در 
هفته های گذشته چطور ارزیابی می کند گفت: هافبک های استقلال را خوب می بینم ولی از آن روزی می ترسم که مهدی پور 
مصدوم یا محروم شود.بقیه هافبک های استقلال در شرایط این روزهای مهدی پور با این بازیکن فاصله دارند. البه نیک نفس 

هم در بازی قبل خوب کار کرد ولی طول می کشد چنین بازیکنانی با شرایط و فضای استقلال آشنا شوند.

 پیشکسوت داوری فوتبال ایران با اشاره به ضرورت تقویت داوری در این رشته ورزشی گفت: تحریم های ظالمانه مانع 
ورود VAR به ایران شده و ما برای دستیابی به این تکنولوژی نیازمند یک اراده جمعی از سوی خانواده فوتبال و نهادهای 

مرتبط هستیم.
علی خسروی با اشاره به هجمه هایی که این روزها علیه داوران فوتبال می شود، اظهار داشت: حدود یک هفته است که 
عضو کمیته داوران فدراسیون فوتبال شدم. آمدم تا کمک کنم. البته تنها پیشکسوتان داوری نیست که باید کمک کنند 
بلکه برای حل مشکلات باید دولت، رسانه، وزارت ورزش، فدراسیون فوتبال و مربیان نیز همکاری کنند. نباید داوران 
قربانی نتایج تیم ها شوند. مربیان باید کنار زمین آرامش داشته باشند زیرا اعتراض به داوری به سود کسی تمام نخواهد 

شد. کدام داور در مسائل فنی دخالت می کند که مربیان در کار داوری دخالت می کنند.
خسروی با بیان اینکه نباید تنها نیمه خالی لیوان را دید افزود: در چند هفته گذشته در لیگ برتر ایران صحنه های 
بسیار خوب و قضاوت های درستی از داوران ایرانی دیدم. البته آنان اشتباهاتی نیز داشتند. نباید تنها اشتباهات نمایش 
داده شود. داوران مانند هر انسان دیگر مرتکب خط می شوند. کار داوری راحتی نیست و باید در کمترین زمان تصمیم 
بگیرد. در بحث داوری ما نیاز به تشویق و استراحت داریم. چرا همه از اشتباهات صحبت می کنند اما کسی از مشکلات 
اقتصادی، رفت و آمد و بیمه داوران حرفی نخواهد زد. داورانی که قضاوت خوبی در لیگ دارند باید مورد تشویق قرار 

گیرند و به داوران پراشتباه نیز باید استراحت داده شود. 
پیشکسوت داوری ایران این را هم گفت: ما در لیگ یک داورانی داریم که قضاوت های خوبی دارند. آنان را می شود 
به لیگ برتر آورد و داورانی که در لیگ برتر قضاوت پراشتباه دارند به لیگ یک فرستاده شوند. البته در کنار این امر 
نباید از آموزش داوران غافل شد. باید بپذیریم که اشتباهات داوری بخشی از فوتبال است و من در چند دهه گذشته این 

اشتباهات را دیدم. در دنیای فوتبال نیز این اشتباهات وجود دارد.
 عضو کمیته داوران فدراسیون فوتبال با اشاره به تحریم های ظالمانه غرب علیه ایران نوشت: برای خرید VAR ما با 
مشکلاتی روبرو هستیم باید دولت، وزارت ورزش، فدراسیون فوتبال و نهادهای مربوطه کمک کنند تا این مشکلات را 
به شیوه های مختلف برطرف کنیم. فیفا باید کمک کند. مگر شعار فدراسیون جهانی فوتبال عدالت و جوانمردی نیست 
پس چرا گامی در جهت ورود تکنولوژی داوری به ایران بر نخواهد داشت. امیدوارم مشکل خرید var در ایران حل شود و 

مهندسان ایرانی نیز بتوانند کمک کنند تا بخشی از آن را بومی سازی کنیم.
وی در پایان گفت: برای دانش افزایی داوران فوتبال ایران قرار است درخواست یک دوره آموزشی به شهاب الدین 

عزیزی خادم داده شود تا کلاس نیم فصل داوران در کشور قطر برگزار شود.

مهدی پاشازاده:

استقلال و سپاهان مثل شطرنج است و 6 امتیازی نیست 
علی خسروی: 

ورود VAR نیازمند اراده جمعی خانواده فوتبال است

نگاهی به هفته دوم رقابت های فوتبال پیشکسوتان قم؛

مدعیان روی نوار پیروزی
ایمان : گزارش / رضا ملکی 

گام های استوار کهن کسوتان فوتبال قم را می ستائیم آنجا 
که طنین نفسهای گرم موسپیدان در مستطیل سبز و تکرار 
خاطرات گذشته اشک شوق را در دیدگان فوتبالیهای قدیم 
جاری میسازد و چه خوب که هیئت تلاشگر فوتبال قم این 
عزیزان را به جنب و جوشی شایسته واداشت تا تلاششان در 

نبرد دیدنی با یکدیگر وصف ناپذیر باشد.
استادیوم شهید حیدریان درروزهای هفته گذشته شاهد 
برگزاری دیدار های هفته دوم بود پارس تیم خوب و شایسته 
قم با رهبری جلال آل یاسین ۸ بار دروازه پرسپولیس را به 

توپ بست تا خود را به عنوان مدعی قهرمانی معرفی نماید.
ابوالفضل پیگیر،عباس شمس هرکدام ۲گل،احد بخشی 
دروازه  گل   ۱ زدن  با  نیز  فهیمی  و  بادی  ،مرتضی  زاده 
پرسپولیس را باز کردند تا نشان دهند که در خط حمله پر 

اشتها و خطرناک ظاهر میشوند.
پردیس دیگر تیم شایسته قمی با گلهای طاهری ۲ گل و 

خوش لهجه یک گل ازسد تیم مبتکر متکبرگذشت  تا زنگ 
خطر را برای دیگر مدعیان به صدا در آورد.

پیروزی  با  با شاهین  احمر  تیم هلال  دو  دیدنی  مصاف 
یاران شاهین پایان یافت.ابوالفضل صولتی با هدایت خوب 
بزرگ  بازی  این  پیروزی  درمسیر  را  آگاهانه اش شاهین  و 

رهنمون ساخت.
صنعت نفت دیگر تیم مدعی قهرمانی در مصاف با تیم 
خوب خیام در لحظات پایانی با پیروزی ۲ بر۱ به کار خود 

پایان داد.
یدالله یامولا و سید مصطفی میره ای گلهای نفتی ها را به 
ثمر رسانند تا هر  ۳امتیاز این بازی نصیب زرد پوشان نفتی 

گردد.
آب  سازمان  یاران  مقابل  پیروزی  دومین  با  نیز  استقلال 
توانستند با ۶ امتیاز رده اول جدول رده بندی گروه ۱ قرار 

گیرند.
در جدول رده بندی گروه دوم پارس با ۶ امتیاز و تفاضل 
۱۳+ در رده اول جای گرفته و صنعت نفت نیز با همین امتیاز 

و تفاضل ۲+ در مکان دوم جدول رده بندی قرار گرفت.
مصاف دیدنی دو تیم پارس و صنعت نفت در این هفته از 
جمله بازیهای به یادماندنی این دوره از مسابقات خواهد بود.
باشی،حسین  نیجه  ،علی  جدی  ،جواد  گائینی  هادی 

بابایی کمیته برگزار کننده مسابقات کهن کسوتان با تلاشی 
مطلوبی  توفیق  مسابقات  این  برگزاری  کار  در  چشمگیر 
داشتند که جای دارد ضمن یک خسته نباشید از زحمات 

این عزیزان قدردانی نماییم.
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برخورد دوگانه اصولگرایان با موضوع خزانه خالی ؛

اعلام »خزانه خالی« از خیانت تا خدمت 

هنوز مشخص نیست به توافق رسیدن مذاکرات برجامی به نام کدام 
دولت در تاریخ ایران ثبت خواهد شد و اصولا آیا این اتفاق خواهد افتاد یا 
خیر؟تیم مذاکره کننده دولت رئیسی گفت وگوها را آغاز کرده و باید منتظر 
بود که  چه فرجامی رقم خواهد زد؟  اما این دور مذاکرات تفاوت بارزی با 
دور پیشین دارد؛ آن هم نه خارج از مرزها بلکه در نحوه مواجهه جریان های 
سیاسی داخلی کشور با موضع گیری های روسای جمهور مستقر در دو 
دوره مذاکرات است.تیم مذاکره کننده رئیسی خوش اقبال است که حالا 
جریان غالب سیاسی درون کشور با آنها همسو است و می تواند، تلاش خود 
را روی طرف های مذاکره متمرکز کند و از جانب فشارهای منتقدان داخلی، 
آسوده خاطر باشد. نمونه بارزی از تفاوت رویکرد جناح های داخلی به این 
پرونده ملی، موضع گیری متفاوت اصولگرایان به موضوع » خزانه خالی« 
مطرح شده از سوی روحانی و رئیسی در بحبوحه مذکرات است، جمله ای 
که سیل انتقادها و متهم کردن روحانی به دادن»پاس گل« به دشمن متهم 
می کردند اما الان ، سخنان مشابه رئیسی  درباره »خزانه مقروض« و مقامات 
دولت او پیرامون تحویل گرفتن »خزانه خالی و کلی بدهی« را  با سکوت 

بدرقه می کنند .
حمایت از ادعای افشای خزانه خالی است

»دولت سیزدهم نه یک خزانه خالی که یک خزانه مقروض را تحویل گرفت، 
ماهیانه ۱۰ هزار میلیارد تومان در کنار دیگر هزینه ها، برای فاکتورهای 
هزینه شده دولت قبل می پردازیم« این ها صحبت های ابراهیم رئیسی در 
روز دانشجو و در دانشگاه شریف است آن هم زمانی که برای دومین بار 
نمایندگان کشورها با تیم جدید ایرانی گفتگو می کردند. پیش تر نیز وی 
اعلام کرده بود که در نخستین ماه ریاست جمهوری اش، برای پرداخت 
حقوق کارمندان، به هیچ اعتبار و منبع مالی دسترسی نداشته و همچنان 

هم، در حال پرداخت سررسید بدهی های دولت قبل است.
اما این تنها صحبت رسمی درباره خزانه خالی از مقام ها+ی دولت سیزدهم 
نیست. محمد حسینی معاون پارلمانی رئیسی، پا را از رئیس خود هم فراتر 
گذاشت و مدعی شد که »دولت را با خزانه خالی و کلی بدهی تحویل 
گرفتیم.« او در جریان یک سخنرانی روز دانشجو در دانشگاه عباسپور گفته 
بود: »همه می دانیم آقای رئیسی در یک شرایط گل و بلبل کشور را تحویل 
نگرفته است. همین الان ماهانه چند هزار میلیارد تومان بدهی های دولت 
سابق توسط دولت سیزدهم پرداخت می شود. اگر در گذشته می گفتند 
خزانه خالی تحویل گرفتیم ما باید بگوییم که علاوه بر آن دولت را با قرض 
فراوان تحویل گرفتیم.« همچنین مسعود میرکاظمی رئیس سازمان برنامه و 
بودجه دیگر شخصی است که در دولت سیزدهم آن هم در هنگامه مذاکرات 
از خزانه خالی صحبت کرده  و گفت: »وقتی ما در مردادماه امسال دولت را 
تحویل گرفته بودیم حدود ۶۰ هزار میلیارد تومان تخصیص صادر شده بود، 

اما در خزانه پولی برای پرداخت نبود.« 
به گزارش خبرآنلاین ،در این میان، واکنش اصولگرایان به سخن گفتن 
رئیسی و اعضای کابینه اش از خزانه خالی در بزنگاه مذاکرات سرنوشت ساز 
هسته ای چه بود؟ پاسخ ، سکوت سرشار از حمایت آنان است، از طریق 
برجسته سازی رسانه ای ادعاهای دولتمردان درباره »خزانه خالی« و  انتشار 
تحلیل ها و تفسیرهای تایید آمیز. تا اینحای کار و از زاویه ضربه زدن به رقیب 
، این رویکرد با توجه به عرف سیاسی ایران ، شاید قابل توجیه باشد اما وقتی 
اعلام »خزانه خالی« با  تضعیف مذاکرات برجامی  و محدود شدن قدرت 

چانه زنی آنان گره می خورد ، اوضاع فرق می کند. 
از نابلدی در مذاکرات تا گرا به دشمن

 ۱۸ خرداد ۱۴۰۰  رئیسی در قامت نامزد  انتخابات ریاست جمهوری 
شرکت کرده بود، گفته بود: »حتی یک دانشجوی ترم اول وزارت خارجه 
هم می داند کسی که در حال مذاکره است نباید بگوید خزانه کشور خالی 
است.« رئیسی در کنایه به روحانی تاکید کرده بود: »اگر زبان مذاکره را 
بلد بودند نمی گفتند خزانه خالی است.«  محمدباقر قالیباف، از دیگر 
اصولگرایانی بود که سال ۹۲  و از جایگاه شهردار تهران به روحانی تاخته 
و گفته بود: »می خواهیم پشت میز مذاکره با قدرت حرف بزنیم، خب اگر 
بگوییم خزانه خالی است و از این حرف ها زده شود دیگر پشت میز مذاکره 

چه می خواهیم بگوییم؟«
همچنین حمید رسایی از اصولگراهای شناخته شده نیز آن زمان تاکید 
کرده بود »آقای روحانی یک بار در دانشگاه تهران و بار دیگر در مقر سازمان 
ملل و در گفت وگو با خبرنگاران گفتند خزانه خالی است و هیچ عقل سلیمی 
نمی پذیرد اگر این موضوع واقعیت هم داشت بروید و در خانه دشمن بگوئید 

که خزانه خالی است.«
 و اما حسین شریعتمداری سردبیر روزنامه کیهان که میان خزانه خالی 
روحانی و رئیسی تفاوت قائل می شود در سال ۹۹ گفته بود: »آنچه موجب 
رضایت مردم به انجام مذاکره با آمریکا شد، ابتدا سیاه نمایی او )حسن 
روحانی( از وضعیت کشور و گرای »خزانه خالی« به دشمن در ابتدای آغاز 
به کار دولت تدبیر و امید بود و در ادامه وعده های که با فریبکاری برای بزک 

مذاکرات به مردم داده شد.«
منافع تعیین کننده مواضع؟

دور بازی جدید برای دولتمردان شکل گرفته و حالا نوبخت رئیس  سابق 
سازمان برنامه و بودجه در دولت روحانی منتقد رویکرد دولت سیزدهم 
در زمان مذاکرات شده است. او با انتشار یک توئیت نوشته »چرا در حال 
مذاکره با کشورهایی که با ایران در جنگ اقتصادی هستند، برخی از 
مشکلات  بیان  در  و  ورشکستگی  درحال  را  کشور  اقتصاد  مسوولین، 
بزرگنمایی می کنند؟ اگر جنگ نظامی بود آمار تلفات هم این طور گزارش 
می شد؟ با این رویکرد رهایی مردم از تحریم دشوارتر نمی شود؟«روزنامه 
کیهان در پاسخ به نوبخت مدعی شده که خزانه در سال۱۳۹۲ و در دولت 
روحانی خالی نبوده، حال آن که دولت سیزدهم نه فقط خزانه خالی بلکه 
خزانه ای مقروض را تحویل گرفته است.اگر استدلال اصولگرایان پذیرفته 
شود که در دولت رئیسی خزانه واقعا خالی است باز جای این سوال باقی 
می ماند که با توجه به استدلال اصولگرایان در زمان مذاکرات دولت گذشته 
که اعلام خزانه خالی، »گرا « دادن به دشمن محسوب می شد، آیا  اعلام 
مشابهی از سوی  دولت سیزدهم اصولگرا ، موضع مذاکره کنندگان را 
تضعیف نمی کند و »گرا« دادن به دشمن نیست؟ گویی ،اصولگرایان 
به جای محک زدن افراد با واقعیت ، واقعیت را با افراد ، می سنجند و به 
»سیاست یک بام و دو هوا، کشانده شده اند. این نکته از چشمان تیزبین 
افکارعمومی دور نمانده و در توجیه انتقادها ، حسین شریعتمداری تاکید 
کرده :»مسئولان دولت قبل با ادعای خالی بودن خزانه در پی القای این 
توهم بوده اند که »هر توافقی بهتر از عدم توافق است« اما دولت سیزدهم با 
اعلام خزانه خالی و مقروض، از بلایی خبر می دهد که دولت قبل با اعتماد 
به آمریکا بر سر ملت آوار کرده است«، آیا چنین  پاسخ هایی، اقناعی است 

یا توجیهی از سر ناچاری؟

 دیپلمات پیشین کشورمان، دانش اقتصادی و اجرایی بالای تیم مذاکره کننده 
ایرانی در کنار استدلال های حقوقی و مستند این تیم را عامل موفقیت آن در 
مذاکرات وین ارزیابی کرد و گفت: تیم مذکره کننده ایران برای نخستین بار برای 

ارائه سند پیش نویس پیشقدم شد و طرف غربی را غافلگیر کرد. 
علیرضا شیخ عطار با اشاره به مذاکرات ایران و نمایندگان۱+۴ که از هفته گذشته 
در وین آغاز شده است، گفت: تغییر شیوه مذاکراتی ایران طرف های مقابل را 

غافلگیر کرده است.
وی در توضیح دیدگاه خود درباره تغییر شیوه مذاکرات ایران گفت: اولا ترکیب 
مذاکره کنندگان برخلاف مذاکره کنندگان دوره برجام است. در دوره برجام، گروه 
محدودی که معتقد به بده، بستان با آمریکا بودند مذاکرات را هدایت می کردند. آنها 
معتقد بودند که درست است آمریکا با ما دشمنی می کند ولی ما می توانیم با بده 

بستان هایی در چارچوب دیپلماسی، خطر آمریکا را کم کنیم.
سفیر پیشین ایران در آلمان تصریح کرد: تیم قبلی مذاکرات بده، بستان داشتند 
منتها اشکال کارشان در این بود که تخصصشان محدود بود و دربستان ها گاهی 
افراد  تیم قبلی  نمونه در مسئله تحریم، در  به طور  وقت ها اشتباه می کردند. 

متخصص اقتصادی بسیار کم بودند.
تخصص اقتصادی تیم مذاکرات نقطه قوت این تیم است

شیخ عطار، حضور افراد صاحب نظر در حوزه اقتصادی در تیم فعلی مذاکرات 
را یک نقطه قوت برشمرد و گفت: در این تیم، بیشتر مذاکره کنندگان افرادی از 
دستگاه های اقتصادی و اجرایی کشور مثل بانک مرکزی، وزارت اقتصاد و امثال 
آنها هستند. علاوه بر این همفکری و هماهنگی بین تیم فعلی بسیار بیشتر از تیم 
گذاشته است و این همفکری از جلسات تهران در سطح وزیران و ریاست جمهوری 

نشات می گیرد.
مشاور پیشین وزیر امور خارجه در امور کشورهای مشترک المنافع درباره دیگر 
تفاوت های این دور از مذاکرات با مذاکرات گذشته گفت: تفاوت دیگر این است 
که هیات مذاکره کننده با یک نقشه راهی که از تهران و از جانب حاکمیت برایش به 

صورت خیلی دقیق روشن شده، جلو می رود.
شیخ عطار در توضیح این نقشه راه خاطرنشان کرد: این نقشه راه شامل دو سند 
است یکی رهنمودهای مقام معظم رهبری که خیلی دقیق در آنجا بند به بند 
فرموده اند که خواسته ما از مذاکرات چیست و یکی دیگر که در همان چارچوب 
اما با جزئیات اجرایی بیشتر است، مصوبه مجلس شورای اسلامی موسوم به »قانون 
اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها و صیانت از حقوق ملت ایران« است. هیات 
مذاکره کننده ایرانی این بار با سندی که خیلی هم قابل تخطی نیست، در مذاکرات 

حاضر شده است.
 وی اضافه کرد: در گذشته هم، مقام معظم رهبری مسائل را تذکر می دادند ولی 
طوری بود که هیات مذاکره کننده جاهایی که مصلحت می دید برخی رهنمودها را 
کمرنگ تر رعایت می کرد ولی این بار این طور نیست چون سند مکتوب و مشخص و 
قانون است هیات مذاکره کننده مکلف به مذاکره در همین چارچوب است و تحت 

فشار وتهدید و جنگ روانی از آن چهارچوب خارج نمی شود.
برای اولین بار، ایران برای ارائه سند پیش نویس پیشقدم شد

سفیر پیشین جمهوری اسلامی ایران در هندوستان درباره دیگر تفاوت های این 
دور از مذاکرات گفت: برای نخستین بار در چنین مذاکراتی، این هیات ایرانی بود 
که سند ارائه کرد. در گذشته همواره می دیدیم طرفی که برای ارائه سند پیشقدم 

می شد گروه پنج به علاوه یک خصوصا طرف غربی بود.
شیخ عطار در گفت وگو با ایرنا با اشاره به اجماع سازی غربی ها به ویژه در دوره 
باراک اوباما برای تحمیل سندشان به ایران در مذاکرات تصریح کرد: در گذشته 
روسیه و چین هم به شکلی با سندهای آنها یا همراهی می کردند یا در جاهایی که 
طرف ایرانی باید تنازل هایی نشان می داد طرف ایرانی را به این موضوع ترغیب 
هم می کردند ولی این بار در روزهای آخر مذاکره در وین، ۲ سند به صورت رسمی 
به گروه ۱+۴ ارائه و اعلام شد که مذاکرات باید بر مبنای این سندها باشد که این 

موضوع غربی ها را غافلگیر کرد.
وی، برخورد و منطق حقوقی تیم مذاکره کننده جمهوری اسلامی با مسائل را 
تفاوت دیگر این دور از مذاکرات با دوره های گذشته دانست و افزود: ما عضو ان.پی.
تی هستیم و خود را ملزم به رعایت مفاد این پیمان بین المللی می دانیم و تا الان هم 
به بازرسی ها و همکاری ها در چارچوب ان پی تی عمل کردیم اما پذیرش پروتکل 
الحاقی از طرف ما داوطلبانه بود و ما فقط در صورتی مجبور به پیروی از پروتکل 
الحاقی بودیم که آنرا در مجلس تصویب می کردیم که در مجلس تصویب نشده 

است.
شیخ عطار تصریح کرد: ما در دوره گذشته به صورت موقت برای نشان دادن 

حسن نیت، پروتکل الحاقی را پذیرفتیم که البته فایده ای هم برای ما نداشت.
وی از استناد ایران به رای دیوان بین المللی دادگستری لاهه در مذاکرات خبر داد 
و افزود: براساس رای این دادگاه، تحریم های آمریکا علیه ایران، تعهدات واشنگتن بر 

اساس عهدنامه مودت مربوط به سال ۱۹۵۵ میان دو کشور را نقض می کند.
قائم مقام پیشین وزیر امور خارجه از استناد تیم مذاکره کننده ایرانی به مفادی 
از حقوق بین الملل که مورد پذیرش طرف غربی است، خبر داد و افزود: ایران 
همواره در شورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی، موضوع خاورمیانه عاری از 
سلاح های هسته ای را پیگیری کرده اما این رژیم صهیونیستی است که با بیش از 
۲۰۰ کلاهک هسته ای تهدیدی برای امنیت منطقه است و شورای حکام و شخص 
مدیرکل باید درباره عدم عضویت این رژیم در ان.پی.تی و در عین حال مدعی بودن 

آن پاسخ گو باشند.
دست طرف ایرانی در حوزه استدلال های حقوقی پر است

شیخ عطار دست تیم مذاکره کننده ایرانی را در این دور از مذاکرات در حوزه 
استدلال های حقوقی پر ارزیابی کرد و گفت: موضوع دیگری که طرف غربی را 
غافلگیر کرده، توان دفاعی، نظامی و علمی ما پس از برجام است.علیرغم همه 
محدودیت هایی که برجام بر فعالیت های هسته ای ما تحمیل کرد اکنون هم میزان 
ذخایر اورانیوم غنی شده و هم سطح غنی سازی ایران  نسبت به دور قبلی مذاکرات 

بالاتر رفته است و ما در گذشته حداکثر ۲۰ درصد غنی سازی کردیم اما الان تا ۶۰ 
درصد رسیده ایم.

معاون پیشین وزارت امور خارجه با اشاره به استفاده از سانتریفیوژهای نسل 
جدید مثل آی آر ۶ و آی آر۸ توسط ایران گفت: برجام به ما اجازه داده در حد 
تحقیقاتی، سانتریفیوژهای نسل جدید را به کار بگیریم و ایران تخلفی هم از مقررات 

آژانس نداشته است.
اینکه این رژیم صهیونیستی است که ان پی تی، حقوق  با بیان  شیخ عطار 
بین الملل و برجام را نقض کرده است، افزود: ترور دانشمندان ایران و خرابکاری در 
تاسیسات هسته ای جمهوری اسلامی خلاف مقررات و قواعد بین المللی درباره 

حفاظت از جان دانشمندان و محیط زیست است.
معاون پیشین وزیر صنایع با بیان اینکه اکنون همه از موافق و مخالف در آمریکا و 
اسرائیل، اقدام ترامپ در خروج از برجام را تقبیح می کنند، گفت: تا وقتی که برجام 
بود ایران خودش را در چارچوب برجام که یک مقدار فراتر از تعهدات ان.پ.تی بود 
متعهد می دانست اما وقتی ترامپ برجام را پاره کرد و از برجام بیرون آمد ایران هم 
اعلام کرد که پروتکل الحاقی را داوطلبانه پذیرفته بود و چون داوطلبانه پذیرفته بود 
و تحریم ها هم برداشته نشده بود قاعده فقهی سالبه به انتفاع موضوع اتفاق افتاد و 

پذیرفتن محدودیت بی معنا شد.
قدرت موشکی و پهپادی ایران طرف غربی را غافلگیر کرد

شیخ عطار، ترامپ را به خاطر خروج از برجام مورد انتقاد رسانه های غربی و حتی 
رسانه های رژیم صهیونیستی عنوان کرد و گفت: ما در حوزه دفاعی هم در چارچوب 
قواعد و مقررات بین المللی، با داشتن موشک ها و پهپادها طرف های غربی را 

غافلگیر کردیم.
وی افزود: در حوزه قدرت دفاعی، هرکشوری قانونا می تواند بهترین تکنولوژی 
ها را به کار بگیرد که ما این تکنولوژی ها را وارد نکردیم، خودمان توسعه دادیم و 

ایجاد کردیم.
دیپلمات پیشین کشورمان، افزایش پایداری و تاب آوری اقتصادی کشور را از دیگر 
تفاوت های این دور از مذاکرات با دوره های گذشته ارزیابی کرد و گفت: نه فقط از 
دوره ترامپ بلکه حتی وقتی برجام امضا شد تحریم ها برداشته نشد و فقط به ما 
اجازه دادند مقداری نفت بیشتر بفروشیم که آن مجوز هم ۶ ماه به ۶ ماه باید بررسی 

و تمدید می شد.
خصوص  در  مرکزی  بانک  وقت  رییس  سیف  الله  ولی  اظهارات  عطار،  شیخ 
باز نشدن تراکنش های بانکی ایران بعد از امضای برجام را یادآور شد و گفت: ما 
توانستیم در این ۵ سال و به عبارت دیگری در این هفت، هشت سال تاب بیاوریم و 
حتی در بحث تراکنش های بانکی، رییس پیشین بانک مرکزی تنها هفت، هشت 
ماه بعد از امضای برجام در کنفرانسی در واشنگتن اعلام کرد که دستاورد ما از 

برجام تقریباً هیچ بوده است.
هدف مذاکرات مهار ایران است

وی تصریح کرد: باوجود همه این فشارها، اقتصاد ما توانسته با دشواری های زیاد و 
مشکلاتی که برای مردم پیش آمده جلو برود و غربی ها از این مسائل غافلگیر شدند. 
غربی ها با توجه به سیستم های اطلاعاتی و شبکه های اطلاعاتی که داشتند کم و 
بیش از توانایی های ما باخبر هستند و خیلی خوب می دانند که ما سمت ساخت 

سلاح هسته ای نرفتیم.
دیپلمات پیشین کشورمان گفت: نگرانی غرب از هسته ای شدن ایران نیست 
بلکه آن را مستمسکی برای مقابله با جمهوری اسلامی قرار داده اند زیرا جمهوری 
اسلامی از نظر آنها فقط یک حکومت یا جریان سیاست ورز نیست بلکه از نظر آنها، 
ایدئولوژی و اندیشه ای است که بعد از چهار قرن حاکمیت سکولاریسم، توانسته 

است الهام بخش جنبش های آزادی بخش در منطقه شود.
شیخ عطار افزود: امام خمینی)ره( به عنوان رهبر انقلاب اسلامی به ملت های 
منطقه یاد داد نباید چشم بسته از اندیشه و مکاتب غربی پیروی کنند و در نتیجه 

گسترش اندیشه امام)ره(، غرب در حال از دست دادن پایگاه های خود در منطقه 
است.

وی تصریح کرد: نفوذ منطقه ای ما مثل عربستان به خاطر پول و حتی به خاطر 
نفوذ نظامی هم نیست. حتی در سوریه هم حضور ما حد مستشاری بود و جنگ 
اصلی را محور مقاومت و ارتش و مردم سوریه انجام دادند. بنابراین غربی ها به دنبال 

این هستند که چیزی به نام جمهوری اسلامی وجود نداشته باشد.
نمایش قدرت بخش مهمی از مذاکرات است

شیخ عطار گفت: توصیه من این است که ما باید به همه طرف های مذاکره و 
جهانیان اثبات کنیم قدرتمند هستیم. قدرتمندی ضرورتاً نمایش نظامی نیست 
بلکه علاوه بر نمایش نظامی، تاب آوری اقتصادی را نیز شامل می شود. وفاداری 
مردم به حاکمیت و پیشرفت های علمی و شرکت های دانش بنیان ما همگی 

بخشی از قدرت ما هستند.
وی، دریانوری ارتش راهبردی جمهوری اسلامی در اقصی نقاط جهان و اسکورت 
نفتکش های جمهوری اسلامی نا ونزوئلا در کنار ساخت ناو داخلی و نجات نفت 
کش ایرانی را همگی بخش از نمایش قدرت جمهوری اسلامی دانست و آنرا در 

جهان کم نظیر عنوان کرد.
را  نشان دادن جمهوری اسلامی  آلمان، جنگ طلب  در  ایران  پیشین  سفیر 
بخشی از پروژه جنگ نرم غرب علیه ایران ارزیابی کرد و گفت: مادر پاسخ خیلی 
اقدام نکردیم زیرا فکر می کردیم باید دولتمردان ما پاسخ آنها را بدهند. این در حالی 
است که مخصوصاً با فرصتی که فضای مجازی در اختیار ما قرار داده، روشنفکران، 
صاحب نظران و استادان دانشگاه ما به طور آزاد و بدون وابستگی به دولت می توانند 

بهتر این کار را انجام دهند.
سفیر پیشین ایران در هندوستان تصریح کرد: فعالیت اندیشه ورزان ما در فضای 
مجازی می تواند حمایت مردمی از اندیشه های حاکم را به طرف غربی اثبات کند 
و افکار عمومی دیگر کشورها را برای حمایت از نگاه جمهوری اسلامی ترغیب کند.

تحریف واقعیت مهمترین تهدید علیه مذاکرات است
شیخ عطار با بیان اینکه حرف کسانی که می گویند مذاکره بی فایده است در 
نظام جمهوری اسلامی مقبول واقع نشده است، گفت: دولت سیزدهم  خیلی 
جدی در مذاکره حضور دارد. همه تصمیم گیران و تصمیم سازان اعلام کردند که 
باید مذاکره کنیم ولی مذاکره عزتمندانه زیرا دیپلماسی بهترین راه حل مشکلات و 
جنگ بدترین راه حل است و اینطور نیست که دولت به مذاکره اعتقاد نداشته باشد 

و همه جانبه در مذاکرات حضور پیدا کرده است.
وی، شکست غرب به رهبری آمریکا در یمن، سوریه، عراق و افغانستان را یادآور 
شد و گفت: امکانات این کشورها با ما قابل قیاس نیست اما در آنجاها هم موفق 
نشدند بنابراین آنها خیلی خوب می دانند در مقابله با ایرانی که از ظرفیت های 
بسیار بیشتری نسبت به آن کشورها برخوردار است با روش سخت و جنگ به جایی 

نمی رسند.
قائم مقام پیشین وزیر امور خارجه در عین حال، تحریف افکار عمومی داخلی و 
جهانی نسبت به جمهوری اسلامی را تهدیدی خطرناک ارزیابی کرد و گفت: ما باید 
پیشدستی کنیم و متاسفانه در این فضا عقب هستیم و در این رابطه از دولتمردان، 

جوامع روشنفکری و سازمان های غیردولتی  باید به وظیفه خود عمل کنند.
شیخ عطار، تهدید به تعطیل کردن مذاکرات را بلوف دانست و افزود: مذاکرات را 
تعطیل کنند چه کسی ضرر می کند. ما که با همه سختی ها راه خودمان را می رویم. 

بیشتر از این نمی توانند به ما سخت بگیرند.
وی، تحریم دریایی را سخت ترین مرحله تحریم یک کشور ارزیابی کرد و گفت: 
غیر از محدود کردن تراکنش های مالی و فروش نفت ما، بنادر و کشیرانی ما را هم 
تحریم کردند اما در همان شرایط ما کشور را اداره کردیم و حتی کشتی های ما تا 
ونزوئلا هم رفتند لذا تهدیدهای آنها به جایی نمی رسد اگر هم به جایی برسد جایی 

نیست که آنها می خواهند.
این کارشناس مسائل راهبردی، دیپلماسی مبتنی بر استدلال های حقوقی در 
کنار کار روی افکار عمومی داخلی و جهانی را بهترین رویکرد برای تحقق حقوق 
مردم ایران دانست و افزود: به نتیجه رساندن و تسلیم شدن با هم فرق دارند. 

آمریکایی ها دنبال تسلیم شدن ایران هستند.
متضرر شدن غرب از برهم زدن توافق بهترین تضمین است

شیخ عطار به شکست سند برجام برای وادار کردن طرف غربی به رفع تحریم ها 
اشاره کرد و گفت: اگر در همان سال ۲۰۱۵، در تیم مذاکره کنندگان ما افراد 
حرفه ای اقتصادی و حقوقی بودند متوجه می شدند که با آن سند و روش مکانیسم 

ماشه امکان رفع تحریم ها حاصل نمی شود.
وی خطاب به کسانی که خواستار حل و فصل سریع مسائل در مذاکرات با غرب 
هستند، خاطرنشان کرد: آنها که می گویند تیم مذاکره کننده ما دنبال نتیجه نیست 
باید به این موضوع توجه کنند که حرف تیم فعلی مذاکرات این است که برجام باید 
عیناً اجرا شود. حرف منطقی ما این است که این توافق اجرا شود نه بیشتر و نه 
کمتر. این توافق هم مورد حمایت جامعه جهانی قرار گرفته و هم به قطعنامه شورای 
امنیت منجر شده است. پس اینهایی که در داخل می گویند شما دارید وقت تلف 
میکنید چه وقتی تلف کردیم. اگر در مقابل زیاده خواهی ها کوتاه بیاییم و منافع 

ملی را از بین ببریم از نظر آنها کار درستی انجام داده ایم.
شیخ عطار درباره این موضوع که چه تضمینی برای پایبند بودن طرف غربی به 
توافق وجود دارد، نیز گفت: ما کاری به قوانین داخلی آمریکا نداریم. خود آنها باید 
راهش را پیدا کنند یا تعهدی در سطح بین الملل بدهند یا قطعنامه ای ذیل فصل 
هفت شورای امنیت سازمان ملل متحد صادر شود یا اینکه قانونی در کنگره تصویب 

کنند.
وی، متضرر شدن آمریکا و طرف های دیگر از برهم زدن توافق را مهمترین ضمانت 
اجرای توافق و پایداری آن دانست و گفت: الان هیچ کس در آمریکا نیست که بگوید 
ترامپ کار خوبی کرد. همه از خروج آمریکا از برجام انتقاد می کنند زیرا ایران اجرای 
داوطلبانه پروتکل الحاقی را تعلیق کرد و به این به ضرر آمریکا و دیگر طرف های 

برجام بود.

شیخ عطار سفیر پیشین ایران در آلمان: 

تغییر شیوه مذاکراتی ایران طرف های مقابل را غافلگیر کرده است

مذاکره کننده  تیم  گفت:  خارجی  کارشناس سیاست  یک   
صورت  توافق  ما  پیشنهادات  روی  باید  که  نگفته  قطعا  ایران 
بگیرد در غیر این صورت از مذاکرات خارج می شویم. بنابراین 
منطقی است که طرفین پیشنهاد ارائه دهند البته با این تحفظ 
که پیشنهادات نباید با روح توافقات پیشین و اصل مورد بحث 

تناقضی داشته باشد. 
امیرعلی ابوالفتح در گفت وگو با ایلنا، در تحلیل روند پیشرفت 
مذاکرات وین برای احیای برجام و در پاسخ به این سوال که 
مساله ای که در دوره از سرگیری مذاکرات دور هفتم همچنان 
مانند روزهای نخست باعث سردرگمی افکار عمومی در خصوص 
اخبار وین شده است، اخبار ضد و نقیض است، به عنوان مثال 
در ساعات اولیه مذاکرات در روز جمعه اعلام شد که توافق شده 
کار بر روی متن ژوئن ادامه پیدا کند در حالیکه مذاکره کننده 
ارشد ایران همچنان بر متون جدید ایران تاکید دارد، دلیل این 
اخبار متفاوت چیست، گفت: طبیعی ست که جنگ روایت ها 
در جریان است؛ هیات ایرانی یک روایت دارد و ائتلاف آمریکا 
با اروپایی ها نیز روایت دیگری دارند و هدف گذاری این است 

که هم بر تصمیم تیم مذاکره کننده مقابل و هم بر افکار عمومی 
اثر بگذارند. این تکنیکی است که هم ایران و هم طرفین دیگر 
در دستور کار دارند. من به شخصه نمی توانم بگویم کدام روایت 
صحیح است چراکه اطلاعات طبقه بندی شده مذاکراتی را ندارم 
اما تنها می دانم که روایت ایران با روایت طرف مقابل متفاوت 

است.
از  است  صحیح  روایت  کدام  اینکه  البته  داد:  ادامه  وی 
بودن  جریان  در  فی نفسه  نیست؛  برخوردار  زیادی  اهمیت 
مذاکرات خودش یک نکته مثبت و امیدوارکننده است. به هر 
حال مذاکرات بسیار سخت و پیچیده است و انتظار اینکه این 

اختلافات به سرعت حل و فصل شود، دور از ذهن است.
ابوالفتح افزود: در مجموع فضای روانی این ساعاتی که ما با هم 
صحبت می کنیم، به نسبت هفته گذشته و پیش از وقفه در دور 
هفتم مذاکرات فضا متفاوت شده است. فضای پیش از روز جمعه 
و از سرگیری مذاکرات بسیار تیره و تار بود و اخبار رزمایش نظامی 
احتمالی آمریکا و اسرائیل، ادعای غنی سازی نود درصدی از 
سوی ایران یا انتشار خبری مبنی بر توقیف محموله سوخت ایران 
بر آینده مذاکرات سایه انداخته بود. باید منتظر بمانیم و ببینیم 

مذاکرات به کدام سمت و سو حرکت خواهد کرد.
این  به  پاسخ  این کارشناس سیاست خارجی همچنین در 
سوال که تاثیر اخبار مذاکرات وین بر فضای داخلی کشور دور 
از ذهن نیست اما در این دوره این نگرانی به وجود آمده که شاید 
اخبار داخل کشور و واکنش های طیفی خاص به اخبار وین بر 

تیم مذاکره کننده تاثیر بگذارد و هدف تنها راضی نگه داشتن 
بدنه رای دولت سیزدهم باشد،  در صورت وقوع چنین شرایطی 
گرفت،  خواهد  قرار  تاثیر  تحت  مذاکرات  آینده  میزان  چه  تا 
گفت: اخباری که از مذاکرات منتشر می شود بر فضای داخل 
براساس  تیم ها  دارد.  آن  عکس  شرایط  تا  بیشتری  اثرگذاری 
پیش  کرده اند،  دریافت  پایتخت ها  از  که  دستورالعمل هایی 
می روند و این دستورالمعمل ها نیز براساس مصالح و منافع ملی 
در نهادها و شوراهای بالادستی تنظیم شده اند. افرادی که در 
مذاکرات هستند، باید بر این نکته واقف باشند که فضای جنگ 
رسانه ای و جنگ روانی وجود دارد و باید از قبل خودشان را برای 

این فضا آماده کرده باشند.
پیشنهادهای طرفین در تضاد آشکار با متن پایانی دور 

ششم نباشد 
ابوالفتح در پاسخ به این سوال که موضوعی که از آغاز دور 
فراوان  آمدن حاشیه های  به وجود  باعث  وین  مذاکرات  هفتم 
شده و فضای گفت وگوها را با تنش مواجه کرده، مساله ارائه دو 
سند از سوی ایران بوده که به روایت طرف غربی پیش نویس به 
دست آمده در پایان دور ششم مذاکرات را نادیده گرفته است، 
که سیدعباس عراقچی، معاون وقت وزارت امور خارجه در زمان 
تنظیم آن پیش نویس اعلام کرد که طرفین بیش از هر زمان 
دیگری به توافق نزدیک شده اند، تا چه میزان ارائه این سندها 
باید توجه داشته  به فضای مذاکرات ضربه زده است، گفت: 
که  است  مطرح  مذاکرات  زمان  در  معروفی  جمله  که  باشیم 

»روی هیچ موضوعی توافق نمی شود مگر اینکه روی همه موارد 
توافق شود«؛ مواردی که آقای عراقچی به آن اشاره کردند متن 
پیش نویس بوده و این نشان می دهد طرفین کلیات را قبول کرده 
و می توانند روی جزئیات بحث کنند. البته نباید این تغییرات 
در جزئیات به شکلی باشد که ۱۰۰ درصد یا ۸۰ درصد متن 
پیش نویس را تغییر دهد. دو متن ارائه شده از سوی ایران هم 
پیشنهاد است و هر طرفی می تواند پیشنهاد ارائه دهد و باید روی 

این پیشنهادات بحث شود.
وی افزود: ایران هم قطعا نگفته که باید بر روی پیشنهادات 
از مذاکرات خارج  توافق صورت بگیرد در غیر این صورت  ما 
می شویم. بنابراین منطقی است که طرفین پیشنهاد ارائه دهند 
البته با این تحفظ که پیشنهادات نباید با روح توافقات پیشین 
و اصل مورد بحث، تناقضی داشته باشد. من به این علت که 
متون ایران را ندیده ام نمی توانم نظر بدهم که این پیشنهادات تا 
چه میزان با متن پایان دور ششم تطابق یا تضاد دارد اما فرض 
را بر این می گذارم که متون دارای تضاد آشکار با متون دورهای 

شش گانه نیست.
ابوالفتح ادامه داد: اینکه همچنان پس از ارائه متون جدید 
از سوی ایران، مذاکرات ادامه پیدا کرده، جای این امیدواری 
وجود دارد که طرفین این ظرفیت را در فضای حاکم می بینند که 
بتوانند روی پیشنهادات ایران بحث کنند. در زمان امضای برجام 
هم این گونه بود که تیم ها ساعت ها روی کلمات بحث می کردند 

تا به یک درک مشترک برسند.

ابوالفتح کارشناس سیاست خارجی: 

مذاکره کنندگان نباید از فضای داخل کشور تأثیر بپذیرند
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اومیکرون هنوز در کشور شناسایی نشده است
 دبیر کمیته علمی کشوری کووید ۱۹ گفت: در حد توان و ظرفیت در حال بررسی ورود سویه 
جدید اومیکرون به کشور هستیم که هنوز این سویه جدید ویروس کرونا در کشور شناسایی نشده 
است. دکتر حمیدرضا جماعتی روز یکشنبه در حاشیه جلسه کمیته علمی کشوری کووید - ۱۹ 
در جمع خبرنگاران افزود:  سه مرکز فعال در کشور بررسی ژن را انجام می دهند که هنوز گزارسی 
در داخل کشور از این سویه جدید نداریم.  وی ادامه داد: یکی از موضوعاتی که در جلسه امروز 
کمیته علمی مطرح شد در مورد این بود که آیا در کشور ما ویروس اومیکرون شناسایی شده است 

یا خیر که خوشبختانه تاکنون گزارشی در این زمینه نداریم.

کنایه سنگین عزیزی خادم به خطیر
 شهاب الدین عزیزی خادم رئیس فدراسیون فوتبال با اشاره به اینکه علی خطیر معاون پیشین 
اجرایی دبیرکل فدراسیون فوتبال از او پُست مهمی را از او خواسته، گفت: این آقا مقیم سوئیس 
است و خانواده او در این کشور اقامت دارند. نمی توانم چنین پُست مهمی را به کسی بدهم که 
به کشورش دلبستگی ندارد. نمی شود پولت را در ایران دربیاوری و در سوئیس خرج کنی. اگر 
فوتبال برای خطیر اینقدر شیرین است، اقامت خود در سوئیس را باطل کند. اینقدر افراد معقول، 
متعادل و بدون حاشیه در کشورمان داریم که نوبت به افراد حاشیه دار و دو اقامتی نمی رسد.وی 
افزود  خطیر با نام بردن از نام فدراسیون فوتبال، تلاش کرده خودش را مطرح کند و چون از افراد 

اسم آورده، بر خودم لازم دانستم برای اولین و آخرین بار، پاسخ او را بدهم.

انتصاب جدید در وزارت خارجه
با حکم وزیر امورخارجه، علیرضا بیکدلی به عنوان سرپرست معاونت کنسولی، مجلس و امور 
ایرانیان وزارت امورخارجه منصوب شد. در حکم وی مقرر گردیده که با رویکرد تحولی و از طریق 
بروز رسانی سامانه ها ، ارائه خدمات و ارتباط فعال در سه حوزه امور ایرانیان، کنسولی و مجلس، از 
همه ظرفیت آن حوزه از جمله دانش و تجارب مدیران ، کارشناسان و کارکنان بهره برده و بر ارائه 

بهترین خدمات تمرکز شود.

مدیر شبکه سه برکنارشد
شنبه شب گذشته علی فروغی مدیر شبکه سه از سمتش برکنار شد تا دوباره شایعه بازگشت 
عادل فردوسی پور به تلویزیون به گوش برسد. فروغی در همان روزهای اول حضورش در شبکه 
بابک کاظمی  تا فردوسی پور چند سالی خانه نشین شود.حالا  را تعطیل کرد  برنامه ۹۰  سه، 
گزارشگر واحد مرکزی امروز به صورت سوالی خبر از بازگشت احتمالی عادل فردوسی پور به شبکه 
سه داد. او که قاعدتاً از اخبار داخلی صدا و سیما مطلع است، امروز نوشت: »بازگشت عادل به 
شبکه ۳ با فوتبال ۳۶۰؟!« او با این نوشته کوتاه به شایعه بازگشت دوباره عادل به تلویزیون دامن 

زد.

تعقیب و بازداشت ۱۴ مدیر و مسئول اجرایی در کرمان 
 دادستان کرمان با بیان اینکه طی چند روز اخیر دو نفر از مسئولان سابق و فعلی تحت تعقیب 
قضایی قرار گرفتند، گفت: در سال جاری ۱۴ مدیر و مسئول اجرایی به اتهام هایی از قبیل 
اختلاس، ارتشاء و ترک فعل از سوی این دادسرا تحت تعقیب قضایی قرار گرفته اند که در حال 
حاضر برخی بازداشت هستند و برخی دیگر از آنان پس از تفهیم اتهام با اخذ تأمین آزاد و پرونده 

تعدادی از مدیران نیز در حال تحقیقات مقدماتی می باشد.

کنایه علی مطهری به دولت رئیسی 
 علی مطهری، نماینده سابق مجلس در توئیتی درباره مذاکرات وین نوشته است: چون سالها 
علیه مذاکره و انهدام برجام تبلیغ کرده اند و اکنون خود به مذاکره رفته اند، برای اینکه طرفداران را 
توجیه و حفظ کنند، اسمی از احیای برجام نمی آورند ولی در واقع به همین کار مشغول هستند.

شهردار قم تاکید کرد :

توجه به ابعاد تخصصی و حرفه ای 
مشاغل در شهرداری قم

بهینه  انجام  در  انسانی  نیروی  اهمیت  بیان  ضمن  قم  شهردار 
حرفه ای  و  تخصصی  ابعاد  به  توجه  بر  شهری،  مدیریت  مأموریت های 

مشاغل شهرداری و شایسته سالاری در انتصابات تأکید کرد.
دکتر سیدمرتضی سقائیان نژاد در جلسه شورای مدیران شهرداری با 
تأکید بر اهمیت توجه به ابعاد مختلف فعالیت نیروهای شاغل در مجموعه 
به عنوان بزرگترین سرمایه شهرداری قم اظهار داشت: سازمان ها بدون 
نیروی انسانی مفهومی نداشته و تا امروز فناوری نیز نتوانسته اهمیت و 
جایگاه نیروی انسانی را کمرنگ کند و هنوز نیروی انسانی عامل حیاتی 

بقای سازمان ها و کارایی و بهره وری آن شمرده می شود.
و  را مهم ترین داشته و سرمایه سازمان ها دانست  انسانی  نیروی  وی 
افزود: باید به نیروی انسانی به عنوان عامل عینیت بخشیدن به بهره وری 
و برطرف کننده مشکلات نگاه کرده و برای رشد و ایجاد انگیزه در آن ها 

تلاش کنیم.
شهردار قم با تأکید بر نگاه تخصصی شهرداری قم به نیروی انسانی و 
انتخاب های دقیق در این حوزه تصریح کرد: نیروی انسانی در لایه های 
بین  رابط  به عنوان  مدیریتی،  رده های  مخصوصا  شهرداری  مختلف 

مدیریت شهر و شهروندان از جایگاه ویژه ای برخوردار هستند.
و  داد  قرار  تأکید  مورد  را  کارکنان  دغدغه مندی  و  تعهد  اصل  وی 
خاطرنشان کرد: رعایت اصل تعهد و دغدغه مندی و همچنین آشنایی، 
شناخت و سلامت کار در همه مسئولیت ها باید رعایت شده و مورد تأکید 

قرار گیرد.
اهمیت  دارای  را  مردم  با  مرتبط  مسئولیت های  سقائیان نژاد  دکتر 
بیشترین  که  سمت هایی  و  پست ها  در  کرد:  بیان  و  دانست  بیشتری 
مراجعات مردمی را دارند مانند حوزه شهرسازی و املاک و مستغلات باید 

نظارت و دقت بیشتری صورت گیرد.
وی در پایان بر لزوم کسب رضایت شهروندان تأکید کرد و گفت: نظارت 
و دقت نظر بر عملکرد نیروی انسانی و مدیران یکی از تأکیدات بوده و 

باید با دقت نظر بیشتری نسبت به کسب رضایت شهروندان عمل کنیم.
  

سرپرست سازمان مدیریت بر تاکسیرانی شهرداری قم: 

6۰ درصد ناوگان تاکسیرانی قم 
فرسوده است 

در  گفت:  قم  شهرداری  تاکسیرانی  بر  مدیریت  سازمان  سرپرست 
صورت تصویب شورای اسلامی شهر، شهرداری با ایجاد اعتبار در یکی از 
بانک های عامل امکان پرداخت تسهیلات مناسب جهت نوسازی تاکسی 

برای رانندگان را فراهم می کند. 
و  قرارداد  توجه  مورد  را  تاکسی  ناوگان  نوسازی  لزوم   ، نیک  علی 
ناوگان  مهمترین  از  یکی  به عنوان  تاکسیرانی  ناوگان  اظهارداشت: 
با  امروز  چراکه  بوده،  ویژه  توجه ای  نیازمند  قم،  شهر  در  حمل ونقلی 

ناوگانی فرسوده روبه رو هستیم.
سرپرست سازمان تاکسیرانی قم ناوگان تاکسیرانی شهر قم را در دهه 
۸۰ جزو نوسازترین ناوگان تاکسیرانی کشور دانست و افزود: چندین سال 
است نوسازی به صورت جدی تعطیل شده و امروز یکی از فرسوده ترین 

ناوگان تاکسیرانی کشور را داریم.
نیک حذف تسهیلات دولتی را عامل توقف برنامه نوسازی در ناوگان 
تاکسیرانی دانست و تصریح کرد: با توجه به افزایش قیمت خودرو در چند 
سال گذشته و حذف تسهیلات دولتی، رانندگان توان نوسازی خودرو 

خود را ندارند.
سرپرست سازمان مدیریت بر تاکسیرانی شهرداری قم ابراز داشت:نه 
بلکه  نبوده  قم  شهر  شان  در  تاکسیرانی  فرسودگی  از  درصد  این  تنها 
آلودگی  با  بوده و همراه  برای شهر خطرناک  نیز  ازنظر زیست محیطی 
هوا خواهد بود. نیک گفت: با توجه به عدم اقدام دولت در سال های 
گذشته، از شهردار قم درخواست کرده ایم شهرداری با ایجاد اعتبار در 
یکی از بانک های شهر امکان پرداخت تسهیلات مناسب برای رانندگان 

را فراهم کند.
او اضافه کرد: شهر های مشهد، تهران و اصفهان از این روش ناوگان 
تاکسیرانی خود را نوسازی کرده و امیدواریم شهرداری قم نیز با این روش 

بتواند ناوگان تاکسیرانی خود را نوسازی کند.
سرپرست سازمان تاکسیرانی قم انتظار برای فراهم شدن تسهیلات 
دولتی را نیازمند زمان برشمرد و عنوان کرد: شهرداری تا ایجاد شرایط 
مناسب در پرداخت تسهیلات دولتی، مجبور بوده کار را خود شروع کند و 
شهردار لایحه آن را به شورای اسلامی شهر قم فرستاده و بعد از تصویب، 

کار آغاز خواهد شد.
 

مدیرکل فنی و طراحی شهرداری قم :

نقاط آبگرفتگی درشهر قم به شدت 
کاهش یافته است

مدیرکل فنی و طراحی شهرداری قم با بیان اینکه نسبت به سال های 
قبل آبگرفتگی در شهر به شدت کاهش یافته است و بازدیدهای زیادی 
در جهت جلوگیری از آبگرفتگی اتفاق می افتد گفت: کل شبکه هدایت 

آب های سطحی شهر قم مدل سازی و طراحی شده است.
شهرداری  اقدامات  به  اشاره  با   ، گفت وگویی  در  یزدی  خانه زاد  رضا 
برای جمع آوری آب های سطحی اظهار داشت: ذاتاً جمع آوری آب های 
سطحی وظیفه شهرداری است که به صورت مرحله ای در حال اجرای 

پروژه هایی در سطح شهر قم هستیم.
وی ورود آب های سطحی به فاضلاب را مورد توجه قرار داد و ابراز کرد: 
فاضلاب در برخی از نقاط آب های سطحی به آن ورود پیدا می کند و یا 
در مواردی مانند پردیسان نیز دفع فاضلاب اضافه شده و بار بالایی را به 
محور اصلی که تونل غدیر بوده اعمال می کند که در نتیجه برخی مواقع 

این مشکلات وجود دارد.
مدیرکل فنی و طراحی شهرداری قم با بیان اینکه نسبت به سال های 
قبل آبگرفتگی در شهر به شدت کاهش یافته است و بازدیدهای زیادی در 
جهت جلوگیری از آبگرفتگی اتفاق می افتد افزود: بعضی از قسمت ها 
شبکه هدایت آب های سطحی به طور موضعی کامل نیست؛ مانند ۱۶ 
متری شهید فهیمی که مشکل دار بوده و این در شرایطی بوده که در 

مناطق ۲ و ۶ در سنوات گذشته شرایط حادتری داشتیم.
وی با تأکید بر اینکه با تشکیل رینگ آب های سطحی غربی و کانال های 
اصلی که احداث شده توانستیم شرایط را علیرغم مباحث مالی کنترل 
کنیم، گفت: مشاور ذی صلاح کشوری که در این زمینه فعال بوده کل 
سطح آب های سطحی را مدل سازی، اجرایی و شبکه کامل قم را طراحی 
کرده که به صورت سنواتی اجرا می کنیم، هرچند در بعضی از نقاط این 
شبکه کامل نبوده و قسمت های ایجادشده غیراصولی است که با توجه 

به بودجه مشکلات را رفع می کنیم.
خانه زاد یزدی با اشاره به اینکه در مواقعی که بارندگی نداریم برخی 
از انهار پر بوده و فاضلاب در آن وجود دارد، اذعان کرد: مشکلاتی در 
مباحث نگهداری، پمپ تعبیه شده، گرفتگی ورودی و … نیز در این زمینه 

وجود دارد.

رئیس پلیس فتای استان قم: 
آموزش هک در فضای مجازی جرم محسوب می شود 

رئیس پلیس فتای استان قم گفت:طبق قانون برای جرم هک در فضای مجازی مجازات هایی در نظر 
گرفته شده است. 

سرهنگ علی موالی اظهار کرد: متاسفانه آموزش هک و دسترسی غیرمجاز به اطلاعات دیگر افراد در 
اینترنت بسیار مشاهده می شود که باید به انتشاردهندگان این قبیل جزوه و مطالب آموزشی هشدار داد 

که این اقدام آن ها جرم بوده و فرد مرتکب به حبس و جزای نقدی محکوم خواهد شد.
او افزود: آموزش هک شبکه های اجتماعی و همچنین تلفن همراه جرم محسوب می شود و مطابق 
قوانین مربوطه برای مجرم، مجازات هایی در نظر گرفته شده است، طبق ماده ۷۲۹ قانون مجازات 
اسلامی بخش تعزیرات "هر کس به طور غیرمجاز به داده ها یا سامانه های رایانه ای یا مخابراتی که به 
وسیله تدابیر امنیتی حفاظت شده است، دسترسی پیدا کند به حبس از ۹۱ روز تا یک سال یا پرداخت 
جزای نقدی و یا هر دو مجازات محکوم خواهد شد". رئیس پلیس فتای استان قم ادامه داد: تولید یا 
انتشار یا توزیع و در دسترس قرار دادن یا معامله داده ها یا نرم افزار ها یا هر نوع ابزار الکترونیکی که صرفاً 

به منظور ارتکاب جرایم رایانه ای به کار می رود، جرم می باشد و با فرد خاطی برخورد می شود.
 سرهنگ موالی درباره غیرقانونی بودن آموزش هک در فضای مجازی بیان داشت: یکی از کاربرد هایی 
که در فضای مجازی رشدی چشمگیر داشته، تبلیغات آموزش و فروش نرم افزار های هک در سایت ها 
و کانال های شبکه های اجتماعی است، تبلیغاتی که گاهی اوقات هیچ پایه و اساسی نداشته و با هدف 

کلاهبرداری در فضای مجازی منتشر می شوند. 
رئیس پلیس فتای استان به کاربران فضای مجازی هشدار داد: کاربران همواره نکات امنیتی حضور در 
فضای مجازی را جدی گرفته و به هیچ عنوان به تبلیغاتی مانند آموزش هک، نفوذ، افزایش فالور و ... که 

در محیط وب به خصوص شبکه های اجتماعی دریافت می کنند، اعتماد نکنند.
 

 رییس دانشگاه علوم پزشکی قم خبرداد:

ثبت پنجمین روز متوالی بدون فوتی کرونا  
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم، گفت: روزیکشنبه پنجمین روز متوالی است که در استان فوتی ناشی 

از کرونا را شاهد نبوده ایم.
 به گزارش عصر یکشنبه روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، محمدرضا قدیر در گفت وگویی بیان 
کرد: دراین مدت ۳۲ تَن با علائم ابتلا به کرونا در مراکز درمانی قم پذیرش و ۱۶ تَن از این افراد بستری 
شدند. وی افزود: طی این مدت ۳۵ تَن از بیماران مبتلا به کرونا که طی روزهای گذشته مراحل درمان 
خود را سپری کرده بودند از مراکز درمانی استان مرخص شدند. وی با اشاره به این که خوشبختانه در 
بیست و چهار ساعت گذشته آمار فوت ناشی از کرونا در قم صفر بوده است، ادامه داد: در حال حاضر 
۱۰۷ بیمار کرونا مثبت مراحل درمانی خود را در مراکز درمانی استان سپری می کنند. وی ادامه داد 
:حال ۱۴ بیمار مبتلا به کرونا در قم وخیم است و در بخش های ویژه تحت درمان قرار دارند.  قدیر گفت: 
طی مدت یاد شده ۱۳۱ تست کرونا در استان انجام شده که جواب هشت مورد آن مثبت بوده است. 
وی همچنین بیان کرد: تاکنون یک میلیون و ۴۱۰هزار و ۸۲۲ دُز واکسن کرونا در استان قم تزریق 
شده است. وضعیت کرونایی قم که از ۲۳ تیرماه امسال به رنگ قرمز، از ۲۰ شهریورماه به رنگ نارنجی و 

از ۳۰ مهرماه به رنگ زرد درآمده بود، از روز پنجم آذرماه جاری به رنگ آبی درآمد.

مدیر گروه سلامت محیط و کارمرکز بهداشت استان قم  خبرداد:

معدوم سازی فرآورده های لبنی غیر بهداشتی 
مدیر گروه سلامت محیط و کارمرکز بهداشت استان قم  گفت :بیش از ۸۰۰ کیلوگرم فرآورده لبنی غیر 

بهداشتی در قم معدوم و از چرخه مصرف خارج شد. 
در  بهداشتی  نظارت های  تشدید  ادامه  در  کرد:  اظهار  گویی  و  گفت  در  افضل   جعفری  نرگس 
بازرسی های به عمل آمده از سوی بازرسان این معاونت از صنوف استان قم،بیش از ۸۰۰ کیلوگرم فرآورده 
لبنی غیر بهداشتی  تاریخ گذشته، فاسد و فاقد مشخصات از مراکز تهیه و توزیع مواد غذایی جمع آوری 
و معدوم شد. او ادامه داد: این میزان فرآورده لبنی غیر بهداشتی و غیر قابل مصرف از یک واحد کارگاهی 
تولید لبنیات در قم کشف و معدوم و به کارگاه متخلف نیز با توجه به علت رعایت نکردن موارد بهداشتی و 

سهل انگاری در بازبینی سردخانه اخطار تعطیلی داده شد.
مدیر گروه سلامت محیط و کار مرکز بهداشت استان قم، رصد و پایش مستمر بر کارگاه ها، مراکز تولید 
مواد غذایی، رستوران ها و ... را از وظایف معاونت بهداشت دانشگاه علوم پزشکی قم برشمرد و تصریح 

کرد: این بازرسی ها با هدف کنترل مواد غذایی و سلامت جامعه اجرایی می شود.

 رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم خبرداد:

سرمایه گذاری ۱۷هزار و ۴۷۵ میلیارد ریال سرمایه گذاری دربخش صنعت

طرح:مهدی عزیزی

اتفاق عجیب در معارفه مدیرعامل جدید!

از آمادگی این نهاد برای تبدیل فضاهای  مدیرکل کمیته امداد استان قم 
اشتغال به کارگاههای تولیدی برای نیازمندان خبر داد.

محسن مسعودیان راد که در مراسم اهدای ۱۰۰۰ بسته معیشتی و ۱۰ سری 
جهیزیه مرکز نیکوکاری بقیه الله شهرقائم استان قم سخن می گفت، ضمن 
قدردانی از مردم، خیران و کسانی که کمک های خیران را ساماندهی و اثربخش 
می کنند گفت: کسانی که در مراکز نیکوکاری، مساجد و گروههای جهادی 
برای خدمت رسانی به نیازمندان تلاش می کنند از همین قشر خدمت رسان 

هستند و من از آنها تشکر می کنم.
وی با اشاره به اینکه امسال نسبت به سال گذشته در همه سرفصل ها رشد 
خوبی داشته ایم گفت: کمک های مراکز نیکوکاری استان قم از ۳۲ میلیارد 
تومان سال در ۹۹ به ۴۵ میلیارد تومان فقط تا آبانماه سالجاری افزایش داشته 

است.
مسعودیان راد، خاطرات تلخ دوران کرونا را خاطرنشان کرد و گفت: اگر چه 
طی سالهای گذشته بدلیل کرونا و تحریم های اقتصادی شاهد روزهای سختی 
بودیم ولی مردم و خیران با کمک های مؤمنانه خود وفاداری، ایثارگری و همّت 

بلند خود را ثابت کردند.
مدیرکل کمیته امداد استان قم چشم انداز روشن مراکز نیکوکاری را خاطرنشان 
و اظهار کرد: با راه اندازی و ثبت اطلاعات آنها در سامانه جامع ملی نیکوکاری 

شاهد هم افزایی بیشتر در خدمت رسانی به نیازمندان خواهیم بود.
وی آمادگی کمیته امداد برای اقدامات اشتغال نیازمندان را یادآور شد و تأکید 
کرد: آمادگی داریم هر فضای اشتغال و خودکفایی در استان را به کارگاههای 
تولیدی تبدیل کنیم. پس از این مراسم ۱۰۰۰ بسته معیشتی شامل روغن، 
قند و شکر، ماکارونی، حبوبات و رب گوجه فرنگی و همچنین۱۰ سری جهیزیه 
شامل یخجال فریزر، ماشین لباسشویی، اجاق گاز، پنکه و جارو برقی جمعا به 

ارزش هشت میلیارد ریال بین نیازمندان توزیع شد.
رئیس اداره روابط عمومی و اطلاع رسانی کمیته امداد، در حاشیه این مراسم 
اظهار داشت: مرکز نیکوکاری حضرت زینب )س( پردیسان نیز بمناسبت میلاد 
عقیله بنی هاشم، حضرت زینب )س( ۴۰۰ بسته معیشتی شامل برنج، روغن، 
گوشت، ماکارونی، حبوبات، سویا و رب گوجه فرنگی هر بسته به ارزش ۶ میلیون 

ریال طی مراسمی بین نیازمندان توزیع کرد.

مدیرکل کمیته امداد استان قم اعلام آمادگی کرد:

تبدیل فضاهای اشتغال به کارگاه های تولیدی برای نیازمندان 

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم گفت: براساس ارزیابی صورت گرفته وزارت 
راه و شهرسازی، استان قم با تامین زمین برای ۹۸ درصد از سهم خود در طرح 
نهضت ملی مسکن، رتبه دوم را در بین استان های کشور به خود اختصاص 

داده است.
حسن صبوری در این خصوص بیان داشت: در تمام کلانشهرها به دلیل تراکم 
جمعیت، مهاجرپذیری و فراهم بودن امکانات شهری، تامین زمین مناسب برای 
ساخت مسکن از چالش های اساسی و پیشرو است. وی افزود: مرحله اول ثبت 
نام طرح نهضت ملی مسکن در شهرهایی انجام می پذیرد که زمین در آن از قبل 
پیش بینی و تامین شده است. صبوری ادامه داد: در استان قم نیز با الحاق اراضی 
۵۶۰ هکتاری مجاور پردیسان به شهر قم و تامین زمین در شهرهای کهک، 

دستجرد و سلفچگان سامانه ثبت نام برای استان باز شد.
وی گفت: تعهد استان قم احداث ۶۳ هزار واحد مسکونی در طول دوره چهار 

ساله است که با اقدام های انجام شده برای ۹۸ درصد آن تامین زمین انجام 
شده است.

توسط  تولید  جهش  قانون  ابلاغ  بعد  ماه  یک  مسکن  ملی  نهضت  ثبت نام 
رییس جمهور از ۲۸ مهرماه در سامانه saman.mrud.ir آغاز شد و تا ۳۰ آذرماه 
ادامه دارد. در ابتدا مقرر بود، ثبت نام طی یک ماه انجام شود که با موافقت وزارت 

راه و شهرسازی طی چندین مرحله تا پایان آذرماه تمدید شده است.
نهضت ملی مسکن یکی از سیاست های کلان دولت سیزدهم در حوزه مسکن 
است که بر اساس این سیاست، احداث ۴ میلیون واحد مسکونی در ۴ سال در 
برنامه دولت قرار گرفته است. متقاضیان با داشتن چهار شرط تاهل و سرپرست 
خانوار بودن، حداقل سابقه ۵ سال سکونت در شهر مورد تقاضا، فاقد مالکیت 
خصوصی و در نهایت عدم استفاده از امکانات دولتی از اول انقلاب در حوزه 

مسکن، می توانند نسبت به ثبت نام اقدام کنند.

جمشیدی دانا گفت:در آستانه فصل زمستان، کار انتقال گاز از میادین ذخیره 
گازی کشور، از جمله میدان گازی سراجه قم به شبکه سراسری آغاز شد. 

مهدی جمشیدی دانا مدیر عامل شرکت انتقال گاز ایران در حاشیه آئین انتقال گاز 
از میدان گازی سراجه قم به شبکه سراسری گفت: همه تمهیدات برای تامین گاز 
مورد نیاز شهروندان در بحث خانگی و صنعتی صورت گرفته است تا مشکلی در تامین 

گاز طبیعی مردم نداشته باشیم. جمشیدی دانا با اشاره به اینکه بخش زیادی از گاز 
تولید شده در صنایع مصرف می شود عنوان کرد: اگر نیروگاه های برق و واحد های 
صنعتی در مصرف گاز صرفه جویی کنند، امسال مشکلی در تامین گاز مورد نیاز 
کشور نخواهیم داشت.  مدیر عامل شرکت انتقال گاز ایران یادآور شد:در صورت صرفه 

جویی ۱۰ تا ۱۵ درصدی می توانیم به این صرفه جویی دست پیدا کنیم.

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم خبرداد:

قم دررتبه دوم کشوردر تامین زمین طرح ملی مسکن 

مدیر عامل شرکت انتقال گاز ایران عنوان کرد : 

آغاز انتقال گاز از سراجه قم به شبکه سراسری 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان 
قم گفت: بر اساس هدفگذاری صورت گرفته تا 
پایان آبان ماه امسال بیش از ۱۷هزار و ۴۷۵ میلیارد 
ریال سرمایه گذاری در راستای توسعه صنعتی، 
معدنی و افزایش فعالیت های تجاری استان، انجام 

شده است. 
تعهد  :میزان  اظهارداشت  سیجانی   محمود 
سرمایه گذاری در بخش های یاد شده طی امسال 
۱۶هزار و ۵۰۰ میلیارد ریال بود که با تلاش صورت 
گرفته و مشارکت فعال بخش خصوصی این میزان 
به صورت ۱۰۰ درصد محقق شده و از برنامه جلوتر 
هستیم. رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم 
با اشاره به اهمیت حمایت از تولیدکنندگان برای 
سرعت بخشیدن به پیشرفت های اقتصادی استان 
افزود: توسعه فعالیت های تولیدی، امکان بسیار 
خوبی برای افزایش اشتغال در قم را فراهم می کند 
و به همین دلیل مسئولان استان نگاه ویژه ای به این 

بخش دارند.
او ادامه داد: در همین رابطه استفاده هرچه بهتر 
از ظرفیت های صنعتی و معدنی قم با مشارکت 
سال های  طی  بخش خصوصی  سرمایه گذاری  و 
صادرات  و  تولید  حجم  افزایش  موجب  اخیر 
محصولات و نیز گسترش فرصت های شغلی در 

این استان شده است.
۶ هزار و ۳۰۰ فرصت شغلی جدید در قم 

ایجاد می شود
سیجانی گفت: بر اساس برنامه ریزی های انجام 
شده طی امسال ۶ هزار و ۳۰۰ فرصت شغلی جدید 
استان  معدنی  و  صنعتی  فعالیت های  حوزه  در 
فراهم خواهد شد که از این میزان چهار هزار و ۶۹۷ 
مورد آن تاکنون ایجاد شده که نشان دهنده تحقق 

۷۵ درصدی برنامه مورد نظر در این بخش است.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم بیان 
کرد: فعالیت های تولیدی در قم مسیر رو به رشد 

با نگاه به ظرفیت های زیست محیطی و  خود را 
و کم آب بر  پاک  اولویت سرمایه گذاری در صنایع 
ادامه خواهد داد و از ظرفیت های استان در این 
بیشتر  درآمدزایی  و  اشتغال  ایجاد  برای  بخش 

استفاده خواهد شد.
حجم سرمایه گذاری انجام شده برای واحد های 
صنعتی قم حدود ۸۰ هزار میلیارد ریال است که 
در  گرفته  صورت  سرمایه گذاری  از  حجم  این  با 
حدود ۲ هزار و ۴۰۰ واحد صنعتی و تولیدی استان 
ایجاد  تَن فرصت اشتغال  از ۶۰ هزار  برای بیش 

شده است.
قم دارای هفت شهرک صنعتی شکوهیه، الغدیر، 
چاپ و نشر، سلفچگان، محمودآباد، درودگران، 
فناوری اطلاعات و ارتباطات )I.C.T( و چهار ناحیه 
صنعتی خورآباد، دستجرد، سیرو و طغرود است 
که هر کدام از آن ها موقعیت ممتازی برای توسعه 

سرمایه گذاری، تولید و اشتغال دارد.

معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم دادگستری استان قم:

سرویس های مدارس ساماندهی می شوند
وقوع جرم  از  پیشگیری  و  اجتماعی  معاون 
تشکیل  به  اشاره  با  قم  استان  دادگستری 
سرویس های  ساماندهی  برای  کارگروهی 
مدارس گفت: رانندگانی که مرتکب بیش از دو 
تصادف شده و مقصر شناخته شوند و یا بیش از 
سه بار مرتکب تخلف سرعت غیر مجاز، سبقت 
غیرمجاز و عبور از چراغ قرمز شده باشند نمی 
آموزی  دانش  سرویس های  ناوگان  در  توانند 

فعالیت کنند.
یزدی  مجید  والمسلمین  الاسلام  حجت 
تردد  ایمنی  ارتقای  ضرورت  به  اشاره  با 
حوادث  وقوع  از  جلوگیری  و  دانش آموزان 
رانندگی اظهار کرد: دستگاه قضایی با همکاری 

آموزش و پرورش و سایر دستگاه های ذیربط 
کارگروه ویژه استانی را تشکیل داده و در این 
خصوص شرح وظایف هر یک از دستگاه ها 

احصاء و ابلاغ شده است.
وی با بیان اینکه یکی از مصوبات این کارگروه 
استعلام آخرین وضعیت رانندگان سرویس های 
مدارس از مراجع ذیصلاح ناجا است افزود: به 
استناد مواد ۱۰ تا ۱۲ آیین نامه و دستورالعمل 
مرتکب  که  رانندگانی  مدارس،  سرویس های 
بیش از دو تصادف شده و مقصر شناخته شوند 
و یا بیش از سه بار مرتکب تخلف سرعت غیر 
مجاز، سبقت غیر مجاز، انحراف به چپ، عدم 
رعایت حق تقدم، عبور از چراغ قرمز، عبور از 

محل ممنوعه و تصادفت منجر به فوت با تقصیر 
های  سرویس  ناوگان  در  توانند  نمی  باشند، 

دانش آموزی حضور داشته باشند.
وقوع  از  پیشگیری  و  اجتماعی  معاون 
رعایت  به  الزام  قم  استان  دادگستری  جرم 
کارت  نصب  و  بهداشتی  شیوه نامه های 
شناسایی در معرض دید و نصب نشان سرویس 
مدارس را از دیگر مصوبات این کارگروه دانست 
جریان  حسن  راستای  در  کرد:  تصریح  و 
از  بازرسی  تیم  یک  تا  است  شده  مقرر  امور 
سازمان تاکسیرانی و راهور نظارت بر عملکرد 
سرویس های مدارس و اعمال قانون نسبت به 

سرویس های فاقد مجوز را بر عهده گیرند.

یک رسانه خبر داد در مراسم معارفه مدیرعامل 
جدید شرکت دخانیات ایران به هر خبرنگار حاضر 
شده  اهدا  بهمن  سیگار  باکس  یک  مراسم  در 

است!


